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يادداشت- 1

تنوع در تامين اعتبار 
يكي از اصلي ترين موضوعاتي 
كه در س��ال هاي گذش��ته در 
اقتص��اد ايران مط��رح بوده و 
متاسفانه هنوز راه حل دقيقي 
براي آن پيدا نشده، بحث تامين 
اعتبار دولت است. دولت ايران 
برخلاف بس��ياري از دولت ها 
در كشورهاي توس��عه يافته، 
همچنان نقش��ي كلي��دي در اقتص��اد دارد و از اين رو 
اعتباراتي كه در اختيار دولت قرار مي گيرد نيز تا حد زيادي 

تعيين كننده مسير حركتي اقتصاد ايران است.
در فصل برنامه ريزي براي بودج��ه، دولت بايد طرحي 
كلان را در نظر بگيرد كه از يكس��و اعتب��ارات مورد نياز 
براي طرح هاي كلان را تامين كند و از سوي ديگر براي 
هزينه هاي جاري كش��ور نيز راهكارهايي پيدا كند. در 
ايران با توجه به اينكه براي دوراني طولاني وابستگي به 
پول نفت وجود داشته و دولت هاي مختلف از درآمدهاي 
سهل الوصول آن بهره برده اند، متاسفانه بستر لازم براي 
استفاده از درآمدهاي پايدار هرگز به وجود نيامده است. ما 
با اين چالش و سوال جدي مواجه هستيم كه تا چه زماني 
بناست به پول نفت وابسته باشيم؟ تجربه سال هاي اخير 
به دنبال قطع دسترس��ي به درآمدهاي نفتي باعث شد 
دولت قدري عميق تر به مسائل نگاه كند و تلاش كند تا با 
استفاده از ظرفيت هايي مانند درآمدهاي مالياتي بخشي 
از درآمد مورد نياز خود را تامين كند اما در عمل ما شاهد 
آن بوديم كه با توجه به فراهم نبودن زيرساخت هاي لازم 
در اين حوزه نيز مش��كلات به جاي خود باقي ماندند. از 
سوي ديگر وابستگي به پول نفت باعث شده كه تامين 
مال��ي در اقتصاد ايران نيز تحت تاثي��ر اين موضوع قرار 
بگيرد. به اين ترتيب كه منابع حاصل از نفت در اختيار 
بانك ها قرار گرفته و چه دولت و چه ش��ركت هاي غير 
دولتي براي تامين اعتبار خود از بانك ها وام گرفته اند كه 
اين موضوع در كنار افزايش فشار بر نظام بانكي كشور، 
تنوع در نظام پرداختي كش��ور را نيز بسيار پايين آورده 
اس��ت. يكي از نتايج اين اتفاق ضعيف باقي ماندن بازار 
ادامه در صفحه 5 سرمايه است.  

مرتضي دلخوش

اولويت هاي اقتصاد ايران در بهبود معيشت چيست؟

معماي عبور از فقر مطلق

يادداشت-3يادداشت-2

طرح صيانت به معني 
خداحافظي با اينترنت است

 رشد كاموديتي ها
فرصت يا تهديد؟

تصوي��ب ط��رح صيان��ت به 
معني خداحافظي با اينترنت 
در ايران اس��ت. ضرورتي براي 
تصويب طرح صيان��ت وجود 
ن��دارد، حماي��ت و حفاظت از 
حقوق كاربران در جهان معناي 
ديگ��ري دارد و طرح هايي كه 
در جهان با اين هدف تدوين و 
اجرا شدند مانند GDPR  )طرح مقررات عمومي حفاظت 
از داده اتحاديه اروپا( هيچ گونه ش��باهتي با طرحي كه در 
ايران در حال بررس��ي و تصويب است، ندارد. اگر شخصي 
كوچك ترين آشنايي با قوانين و مقررات داشته باشد مي داند 
كه اين طرح به  دنبال قانونمند كردن فضاي مجازي نيست. 
در ابتدا بايد از انواع داده تعريف منسجمي ارايه شود، نخست 
بايد بدانيم چه داده اي به عنوان حريم شخصي حساس تلقي 
مي شود؛ به عنوان مثال آيا كد ملي اشخاص حريم خصوصي 
آنهاست يا خير؟ قانون بايد جواب اين پرسش را مشخص 
كند. كد ملي، دسترسي به اطلاعاتي چون آدرس اشخاص، 
بيماري افراد )در صورت ثبت آزمايش در مركز درماني( را 
نمايان مي كند. قوانين مربوط به حقوق كاربران از جايي كه 
ما تعريف مي كنيم چه داده اي فردي و چه داده اي عمومي 
است آغاز مي شود اما متاسفانه چنين قانوني در ايران وجود 
ندارد. برخي داده ها زماني كه به  صورت تك داده هستند 
جزو حريم خصوصي قرار نمي گيرند اما از زماني كه با ساير 
داده ها پيوند مي خورند، خصوصي مي شوند. به عنوان مثال 
اگر روزانه از يك پلتفرم مس��يرياب استقاده مي كنيد و از 
نقطه اي به نقطه ديگر مي رويد اگر اين مسيرياب اعلام كند 
كه يك ميليون نفر از آن استفاده مي كنند و نامي از اشخاص 
استفاده كننده مطرح نكند ديگر آن داده ها خصوصي تلقي 
نمي شود، اما اگر پيوند بزند و بگويد كه فلان شخص با اين 
كد ملي از اين نقطه به اين نقطه رفته، اين داده و اطلاعات 
ش��خصي بوده پس پيچيدگي داده فني است. با توجه به 
اين موضوع؛ طرح صيانت حريم خصوصي افراد را محدود 
نمي كند اما براي آنها تعيين تكلي��ف مي كند. زماني كه 
شخصي از يك فروشگاه اينترنتي خريد مي كند اين پرسش 
مطرح است كه آيا آن فروشگاه حق دارد كه داده هاي فردي 
خريدار را در اختيار ديگر شركت ها و پلتفرم ها قرار بدهد؟ 
يا مي تواند از داده هاي شخصي افراد براي افزايش فروش 
اس��تفاده كند؟ اين موضوعات در كشورهاي خارجي در 
قانون تعيين تكليف ش��ده اند. اگر شركت فيس بوك كه 
داده هاي افراد را جمع مي كند آيا اين اجازه را دارد كه آنها را 
براي بررسي به ديگر شركت ها بدهد؟ پس اين نكته كه از 
داده ها چه كساني و با چه هدفي استفاده مي كنند، اهميت 
ويژه اي دارد. معناي مالكيت در حوزه آي تي مانند مالكيت 
در حوزه فيزيكي معنادار نيست. مالك داده به چه معناست؟ 
بدون ترديد اين مالكيت فيزيكي نيست كه بتوان آن را خريد 

و فروش كرد يا توسعه داد. 
در حوزه  آي تي اين اطلاعات مستقل است. به عنوان مثال 
ادامه در صفحه 6 شايد من بتوانم اين داده ها را...  

با توجه به رش��د قاب��ل توجه 
قيمتي بيشتر كاموديتي ها در 
بازارهاي جهاني و حتي در برخي 
از آنها شكسته شدن سقف هاي 
تاريخ��ي و ثب��ت رش��د هاي 
بي س��ابقه، حال اين سوال به 
ميان مي آيد كه آي��ا اين مورد 
براي كشورهايي كه اقتصادي 
كاموديتي محور دارند خصوصا كشور ما، چه تاثيري دارد و 

آيا مي تواند در نقش يك فرصت تلقي شود؟
 در عمل اين اتفاق به تنهايي باعث رشد اينگونه اقتصاد ها و 
فرصتي براي رشد و شكوفايي و باعث سرازير شدن پول به 

اينگونه اقتصاد ها مي شود. 
اما پس از اين ورود نحوه مديريت و برنامه ريزي اين اتفاق 
است كه اين شرايط را تبديل به يك فرصت براي رشد يا در 
صورت برنامه ريزي نادرست تهديدي براي بيشتر به عقب 

راندن يك اقتصاد مي كند.
حال به س��راغ كش��ور خودمان مي رويم و اين اتفاقات را 
در اقتصاد خودمان مورد بررس��ي قرار مي دهيم و به  طور 
تكميلي تاثير آن را بر بازار سرمايه و شرايط صنايع كشور 
مورد بررسي قرار مي دهيم.  رشد قابل توجه قيمت ها باعث 
صرفه بيشتر توليد در صنايع صادرات محوري كه كاموديتي 
بيس هستند، مي شود و باعث افزايش قابل توجه حاشيه 
سود در اين صنايع خواهد شد كه البته پس از آن تأثير مثبت 
خود را خواه ناخواه به صنايع مرتبط با اين صنايع هم خواهد 
گذاشت و البته مي تواند اين شركت ها را كه طي سال هاي 
اعمال تحريم ها به واسطه توليد ممتد و عدم به روز رساني و 
تعميرات اساسي مستهلك شده بودند و نياز ويژه اي جهت 
بازسازي و بهبود خط هاي توليد خود احساس مي كردند، 
جان دوباره اي ببخشد. ولي صرفا فقط اين مساله نخواهد 
بود و بحث مذاكرات نقش ويژه اي در تسهيل اين روند دارد 
و در صورت حاصل شدن نتايج مثبت و پاياني آن مي تواند در 

تسريع اين اتفاق نقش قابل ملاحظه اي را ايفا كند.
البته بايد خاطرنشان كرد كه بحث تحريم ها به غير از صنايع 
به اصطلاح دلاري، تاثير مستقيم و قوي تري روي صنايع 
ريالي دارند. مخصوصا در كوتاه مدت و ميان مدت اين تاثير 
بيشتر حس مي ش��ود ولي در بلندمدت تمامي صنايع را 
دستخوش تغييرات مثبت خواهد كرد. پس حال بايد ديد 
كشور ما و صنايع مربوطه به چه نحوي از فرصت ايجاد شده 
بهره مي برند و اگر بتوانند به خوبي از ش��رايط ايجاد شده 
استفاده كنند، مي توانند با قدرت و كيفيت بيشتر در بازار ها 
در نقش عرضه كننده ظاهر ش��وند. اكنون همان طور كه 
مي دانيد در زواياي هر خبر مثبت و منفي از سمت مذاكرات 
بازار سرمايه دستخوش نوساناتي چه مثبت و چه منفي 
مي كند كه نش��ان از وزني است كه سرمايه گذاران به اين 
پارامتر مي دهند و بسياري از آنها را در انتظار نتيجه پاياني 
گذاشته است. پس در كليت موضوع زماني مي توانيم ذكر 
كنيم كه ما از اين افزايش نرخ ها بهترين استفاده را برده ايم 
ادامه در صفحه 5 كه صنايع ما بتوانند اين... 

يادداشت روز

وام فرزندآوري، مشوق يا تسهيل كننده
قبل از هر چيز بايد بدانيم كه 
بين مشوق و تسهيل كننده 
امور فرق بس��يار است. اين 
طرح هاي��ي ك��ه مجل��س 
ب��ه عن��وان مش��وق فرزند 
آوري بيان مي كن��د، از وام 
20 ميليوني ت��ا اهدا زمين 
و... هم��ه تس��هيل كننده 
فرزندآوري هس��تند نه مش��وق آن. اگر بخواهيم با 

بررسي دقيق به اين موضوع نگاه كنيم، جامعه هدف 
براي افزايش جمعيت بيش��تر زوج هايي هستند كه 
فرزند ندارند و البته هيچ برنام��ه اي هم براي فرزند 
آوري ندارن��د. اين افراد با وام 20 ميليون براي فرزند 
آوري تش��ويق نمي ش��وند، در واقع مش��وق بايد به 
قدري قدرتمند باش��د كه تصميم اي��ن افراد براي 
فرزند دار نش��دن را تغيير بدهد. وقتي جامعه هدف 
به خوبي شناسايي شوند و نيازها و خواست هاي آنها 
مورد بررس��ي قرار بگيرد آن وقت است كه مي توان 

براي بلندمدت برنامه اي جامع و درست تدوين كرد. 
بس��ياري از خانواده ها دوس��ت دارند فرزند داشته 
باشند، برخي از آنها به دليل مشكلات مالي يا به دليل 
مشكلات جسمي كه دارند نمي توانند به آرزوي خود 
برسند. اين دسته از افراد احتياجي به مشوق ندارند، 
در واق��ع اين طرح هايي كه مجل��س آن را به عنوان 
مش��وق مطرح مي كند، همان تسهيل كننده هايي 
هس��تند كه ب��راي خانواده ه��اي در آرزوي فرزند 
مي توانن��د مفيد باش��ند. اه��دا وام و ق��رار گرفتن 

درمان ه��اي ناباروري در ش��مول بيمه هاي درماني 
تس��هيل كننده هاي فرزند آوري براي خانواده هايي 
هستند كه قصد فرزند دار ش��دن را دارند اما شرايط 
آن را ندارند.  اما وقتي گروهي از جامعه اساساً تصميم 
به فرزندآوري ندارد و هيچ برنامه اي براي اين مساله 
ن��دارد و نمي خواهد فرزندي داش��ته باش��د. اگر ما 
بخواهي��م او را به فرزندآوري مجاب كنيم حتماً بايد 
مشوق فرزندآوري داشته باشيم و مشوق فرزندآوري 
ادامه در صفحه 8 بايد بسيار محسوس باشد.  

امير ناظمي

حاتم حسيني

علي فراقي

 سكه به سمت كانال 12 ميليون 
و دلار به مرز 25 هزار تومان نزديك شد

 برخورد جدي با فروشندگان و خريداران 
گونه هاي غيرمجاز

 بايدن ممنوعيت 
واردات نفت و گاز روسيه را اعلام كرد

صفحه 8     صفحه 3    

صفحه 2    

 افت 80 دلاري 
قيمت اونس جهاني طلا

لاكچري بازي باخريد و فروش 
گونه هاي كمياب جانوري

جنگ نفتي امريكا

آرامش در بازار مسكن؛ توفان در 
فضاي تبليغاتي

خودروسازان چقدر خودرو فروختند؟

در پي ثبات قيمتي در بازار مسكن، دو گروه خاص 
فضاي تبليغات ملك در دنياي مجازي را در دست 
گرفته اند؛ گروهي كه تلاش دارد با كاهش قيمت هاي 
پيشنهادي املاك لوكس در منطقه يك پايتخت، با 
هدف رها كردن سرمايه هاي دپو شده، املاك احتكار 
شده را در بازار شب عيد و قبل از امضاي برجام به بازار 
عرضه كند. گروه دوم اما سازندگاني هستند كه در 
زمين هايي كه از نظر قضايي »مورددار« محسوب 
مي ش��وند و احتمالا پروانه ساخت نيز ندارند، اقدام 
به ساخت و س��از كرده اند و تلاش دارند تا از طريق 
صفحه 5 را بخوانيد تبليغات در... 

بررس��ي آمار توليد و فروش خودروس��ازان اصلي در 
بهمن ماه امس��ال نش��ان مي دهد كه ايران خودرو و 
سايپا )و پارس خودرو به عنوان زيرمجموعه سايپا( در 
مجموع كمتر از ۷0 هزار دستگاه خودرو توليد كرده اند 
كه از ميزان توليد آنها در ماه هاي گذشته كم و كمتر 
شده است. اين در حالي است كه مجوز افزايش قيمت 
خودروها منوط به قول خودروس��ازان براي افزايش 
توليد صادر شد. به گزارش ايسنا، عليرغم اينكه مديران 
پيشين دو خودروس��از بزرگ قول داده بودند كه اگر 
مصوبه افزايش قيمت محصولاتشان صادر شود، حتما 
صفحه 7 را بخوانيد افزايش...  

پشت پرده 
ارزان فروشي ملك 

در اينترنت

توليد خودروسازان  
بزرگ  آب  رفت

بايدن در ادامه تحريم هاي همه جانبه عليه روس��يه 
سرانجام تصميم به تحريم نفت و گاز روسيه گرفت.

رييس جمهوري امريكا اعلام كرد، تصميم ممنوعيت 
واردات نف��ت و گاز روس��يه از حماي��ت كامل امريكا 

برخوردار است.
جو بايدن ابراز داشت: امريكا دريافته كه هم پيمانانش 
در اروپا هرگز نخواهند توانست به ممنوعيت واردات 
انرژي از روسيه بپيوندند.جو بايدن، رييس جمهوري 
امريكا اعلام كرد كه در پي حمله روس��يه به اوكراين 
واردات نفت اين كشور به امريكا ممنوع مي شود. اين 
تصميم بايد در كنگره امريكا به راي گذاشته و تصويب 
شود. بايدن تاكيد كرد كه اين تصميم در »هماهنگي 
نزديك« با متحدان امريكا گرفته شده است.وي در عين 
حال اذعان كرد كه اين موضوع براي امريكايي ها به ويژه 
در پمپ بنزين ها هزينه هايي را به همراه خواهد داشت. 
اين اق��دام در پي درخواس��ت ولوديمير زلنس��كي، 
رييس جمهوري اوكراين از مقامات امريكايي و غربي 

براي قطع واردات صورت مي گيرد. 
رييس جمهوري امريكا گفت: امريكا و هم پيمانانش به 
انتقال سلاح و افزايش كمك هاي انساني به اوكراين 
به طور هر روزه ادامه مي دهند. وي خاطرنش��ان كرد، 
نفت روسيه مجددا هرگز به امريكا نخواهد رسيد و ما 
به حمايت از اوكراين و تحريم روسيه ادامه خواهيم داد.

او افزود: با طرف اروپاي��ي درباره تحريم ها هماهنگ 
هستيم و ارسال كمك هاي تسليحاتي نيز با هماهنگي 
هم پيمانان اس��ت. تحريم ها قص��دش آزرده كردن 
رييس جمهوري روسيه است. رييس جمهوري امريكا 
تاكيد كرد: با طرف اروپايي درباره اعمال تحريم هاي 
روسيه در بخش انرژي هماهنگ هستيم. با احترام به 
بند پنجم منشور ناتو ادامه مي دهيم و هرگز تجاوز به 
هيچ يك از هم پيمانان را نمي پذيريم. مانع از دسترسي 
روس��يه به برخي بازارها خواهيم شد  و شركت هاي 

بين المللي به خروج از روسيه ادامه خواهند داد.
وي از كنگره خواست با بسته كمك هايي به ارزش ۱2 

ميليارد دلار به اوكراين موافقت كند.
رييس جمهوري امريكا گفت ك��ه ولاديمير پوتين، 
رييس جمهوري روسيه هرگز در تصرف كل اوكراين 

موفق نخواهد بود.
بايدن در كاخ س��فيد گفت: »به نظر مي رس��د پوتين 
مصمم اس��ت به راه جنايتكارانه خود بدون توجه به 

هزينه اش ادامه دهد.«
وي تاكي��د ك��رد ك��ه پوتي��ن در ح��ال حاض��ر دو 
ميلي��ون اوكرايني را به پناهنده تبديل كرده اس��ت.
رييس جمهوري امريكا گفت: »روس��يه ممكن است 
به پيشروي خود با بهاي وحش��تناك ادامه دهد؛ اما 
موضوعي از قبل مشخص است: اوكراين هرگز پيروزي 
را براي پوتين به ارمغان نمي آورد. پوتين ممكن است 
بتواند ش��هري را تصاحب كند؛ اما او هرگز نمي تواند 
كشور را حفظ كند و اگر ما امروز به حمله پوتين به صلح 
و ثبات جهاني پاسخ ندهيم، هزينه آزادي براي مردم 

امريكا فردا حتي بيشتر خواهد شد.«
بايدن همچنين مقاومت مردم اوكراين در برابر تهاجم 
روس��يه را س��تود و گفت: »آن ها با ش��جاعت خود، 
ميهن پرستي خود، عزم سرس��ختانه خود براي آزاد 

زيستن، الهام بخش جهان شده اند.«

  تحريم نفت روسيه تا چه حد عملي است؟
در حال��ي كه گزارش هاي بين المللي از نصف ش��دن 
صادرات نفت روس��يه تحت تاثير تحريم هاي مالي و 
بانكي غرب خبر مي دهند، امريكا براي تحريم صادرات 
نفت روسيه خيز برداشته است. اما تحريم نفت روسيه 

تا چه حد عملي است؟
روسيه سومين توليدكننده و دومين صادركننده بزرگ 
نفت در جهان است. تحريم هاي فعلي غرب و متحدان 
آن، از جمله ژاپن، استراليا، نيوزيلند و كره جنوبي، باعث 
اختلال شديد در تعاملات مالي و انتقال نفت روسيه به 

بازارهاي جهاني شده است.
روسيه قبل از تحريم ها، روزانه ۵ ميليون بشكه صادرات 
نفت خام و 2.۸ ميليون بش��كه ص��ادرات ميعانات و 
مايعات گازي و محصولات نفتي داشت. اين ميزان از 
صادرات، معادل ۷ درصد از مصرف جهاني نفت است.

علت اينكه صادرات نفت روس��يه به صورتي ناگهاني 
ب��ه كمتر از نصف كاه��ش يافته، اين اس��ت كه اروپا 
مهم ترين بازار نفت روسيه بود و نيمي از نفت صادراتي 
روسيه را تحويل مي گرفت؛ اما غرب تحريم هاي مالي 
سنگيني عليه روسيه وضع كرده و شركت هاي بزرگ 
كشتي راني اروپا، خصوصا مرسك  و تورم ، حمل نفت 
روسيه را متوقف كرده اند.اين موضوع باعث اوج گيري 
قيمت نفت به نزديك ۱۴0 دلار در صبح روز دوشنبه 

۱۶ اسفند شد كه بالاترين رقم از سال 200۸ است.

  مقاصد نفت صادراتي روسيه
قبل از تهاجم نظامي روس��يه ب��ه اوكراين، نيمي از 
صادرات نفت روس��يه راهي اروپا مي ش��د. آخرين 
آمارهاي آژانس بين المللي انرژي كه مربوط به نوامبر 
پارسال است، نشان مي دهد در اين ماه اروپا و تركيه 
در مجموع روزانه بيش از ۴.۵ ميليون بشكه واردات 
نفت و محصولات نفتي از روسيه داشته اند كه معادل 
۳۴ درصد از كل واردات آنه��ا بود. همچنين ايالات 
متحده امريكا بيش از ۶00 هزار بشكه در روز واردات 
نفت خام از روسيه داشته است.در واقع، ۶۵ درصد از 
صادرات نفت و محصولات نفتي روسيه راهي اروپا و 
امريكا شده بود. اما سهم بازارهاي آسيايي از واردات 
نفت روسيه اندك است و وابستگي چنداني به نفت 
روسيه ندارند. براي نمونه هند پارسال تنها ۳ درصد 
از نفت وارداتي خود را از روسيه تامين كرده بود. سهم 
نفت روسيه در واردات ژاپن، كره جنوبي و تايلند نيز 
بين ۳ تا ۶ بود. چين، به عنوان بزرگ ترين واردكننده 
نفت جهان، تنها ۱۵ درصد از نفت وارداتي خود را از 

روسيه تامين كرده بود. 
با توجه به س��هم اندك نفت روس��يه در تامين نفت 
كش��ورهاي آس��يايي، همچنين اجتناب غول هاي 
كش��تي راني جهان از حمل نفت روسيه، گزارش ها 
حاكي اس��ت كه بخش��ي از محموله هاي نفتي اين 
كش��ور هم اكنون ب��ا بي��ش از 2۵ دلار تخفيف نيز 
بدون مش��تري مانده اس��ت. خبرگزاري رويتزر نيز 
گزارش داده اس��ت هزينه حمل نفت روسيه توسط 
نفتكش هاي ديگر نيز چهار برابر زمان قبل از حمله 

روسيه به اوكراين شده است.
امريكا اگرچه نفت از روس��يه وارد مي كند، اما آن را 
پالايش كرده و دوباره صادر مي كند. تراز تجارت نفت 
امريكا از سه سال پيش مثبت شده؛ يعني اين كشور 
به صادركننده خالص نفت و محصولات نفتي تبديل 
ش��ده اس��ت. امريكا هم اكنون روزانه ۱۷.۷ ميليون 
بشكه توليد نفت خام، ميعانات و مايعات گازي دارد 
و بزرگ ترين توليدكننده نفت جهان است. در مقام 
مقايسه، اين رقم براي عربستان ۱2 ميليون بشكه و 
روسيه ۱۱ ميليون بشكه است.از طرفي، توليد نفت 
امريكا در سال جاري ۷00 هزار بشكه در روز افزايش 
خواهد يافت كه بخش عمده آن در ماه جاري اتفاق 

افتاده است.

  منابع جايگزين نفت روسيه
مهم ترين منبع جايگزين نفت روسيه كشورهاي اوپك 
هستند. اعضاي اوپك )منهاي قطر با توليد روزانه ۶00 
هزار بشكه نفت خام كه از س��ال 20۱۹ اين سازمان را 
ترك كرد( در س��ال 20۱۸ روزانه ۳۱.۵ ميليون بشكه 
توليد نفت داش��تند، اما در ماه گذشته اين رقم زير 2۸ 
ميليون بشكه بود. بخشي از افت توليد اوپك مربوط به 
توافق كاهش توليد نفت اين كشورها براي جلوگيري از 
سقوط قيمت نفت با آغاز شيوع كرونا بود. اما بخش مهم تر 
اين كاهش، مربوط به افت چشمگير توليد نفت ايران و 
ونزوئلا تحت تحريم هاي امريكا است.امريكا طي روزهاي 
گذشته هياتي به ونزوئلا فرستاده و آغاز به مذاكره براي لغو 
تحريم ها كرده است. از طرفي، مذاكرات برجام به مرحله 
نهايي رسيده و احتمال توافق بسيار بالاست. در اين ميان، 
روسيه بصورت غيرمنتظره اي، پيش شرط هاي جديدي 
در مذاكرات برجام ارايه كرده و تحريم هاي روسيه را به 
توافق هس��ته اي ايران گره زده است. فرانسه اين اقدام 
روسيه را »باج خواهي« ناميده و امريكا مي گويد شروط 
روسيه ربطي به برجام ندارد. ايران نيز بنابر گزارش ها، از 
موضع روسيه ناراحت شده، اما معلوم نيست نهايتا در 
برابر فشار و خواسته هاي روسيه تسليم خواهد شد، يا نه. 
ايران قبل از تحريم هاي امريكا روزانه 2.۵ ميليون بشكه 
صادرات نفت داشت كه يك چهارم آن راهي اروپا مي شد. 
بعد از خروج امريكا از برجام، نفت »اورال« روس��يه فورا 
جايگزين نفت ايران در اروپا شد. هم اكنون كل صادرات 
نفت خام ايران كمتر از يك ميليون بشكه در روز است 
كه با رفع تحريم ها مي تواند به تدريج افزايش يابد و تا ۹ 
ماه به سطح قبل از تحريم ها برسد. از طرفي، ايران ۱۱0 
ميليون بشكه نفت بي مشتري در تاسيسات خشكي و 
نفتكش هاي لنگر انداخته در خليج فارس انبار كرده كه 
با سرعت بيشتري مي تواند راهي بازارهاي جهاني شود. 
اكنون كه دنيا با كسري نفت مواجه است و كشورهاي 
صنعتي از ذخاير اس��تراتژيك نفت خ��ود براي جبران 
تقاضاي داخلي استفاده مي كنند، بهترين فرصت براي 
ايران جهت تسهيل و تس��ريع ورود دوباره به بازارهاي 
نفت است. البته، حداقل س��ه ماه طول خواهد كشيد 
تا امريكا بازگشت ايران به تعهدات هسته اي را تاييد و 
تحريم ها را لغو كند و بعد از لغو تحريم ها نيز ۶ تا ۹ ماه 
طول خواهد كش��يد كه توليد و صادرات نفت ايران به 
ادامه در صفحه 2 سطح قبلي برسد. 



جواد هاشمي|
»نهادها براي رفع فقر مطلق، هماهنگ باشند و در اين 
راس��تا اقدام كنند. زماني كه در مشهد بودم، ديدم كه 
بيش��ترين خيريه ها در مشهد و خراسان هستند. يك 
لحظه و يك شب، نبايد از حال فقرا غفلت شود. اولويت 
ما ريشه كن كردن فقر مطلق در كشور است. به عنوان 
يك طلبه نمي توانم ببينم كه مردم مش��كل دارند. از 
كميته امداد، بنياد مس��تضعفان، خيريه ها و وزير رفاه 
مي خواهم ك��ه رفع فقر مطلق در اولويت باش��د و اين 
مشكل را رفع كنيم؛ اين فقط با طراحي و كار جهادي 
انجام مي شود. از استانداران و همه بخش هاي كميته 
امداد در سراسر كشور مي خواهم از همين امروز اقدام 
كنند.« اين بخشي از دستوري است كه چند روز قبل به 
نقل از رييس جمهور منتشر شد و سر و صداي زيادي 
به پا كرد. هرچند در يك شيطنت اين طور القا شد كه 
رييسي دستور داده كه ظرف دو هفته باقي مانده تا پايان 
سال فقر مطلق در اقتصاد ايران ريشه كن شود اما به نظر 
مي رسد آنچه بيشتر مدنظر رييس جمهور بوده، آغاز كار 
براي عبور از خط مطلق به شكل فوري و پيش از پايان 
سال جاري بوده است. صرف نظر از تمام اظهارنظرها به 
نظر مي رسد يكي از مهم ترين موضوعاتي كه به عنوان 
يك اولويت غير قابل فراموشي در اقتصاد ايران مطرح 
است، مبارزه با فقر و كاهش فشار بر اقشار مختلف جامعه 
است. زماني كه در سال 89، دولت دهم تصميم گرفت 
گام نخس��ت هدفمندي يارانه ها را در دستور كار قرار 
دهد، اساسا در اقتصاد ايران پايگاه هاي اطلاعاتي لازم 
براي شناسايي اقشار كم درآمد و حمايت از آنها وجود 
نداشت و از اين رو دولت تصميم گرفت يارانه نقدي را 
به همه اقش��ار كم درآمد بدهد. در سال 98 و همزمان 
با افزايش قيمت بنزين اما يك آمار جديد بس��ياري از 
تحليل گران را شوكه كرد. دولت اعلام كرد كه نزديك به 
60 ميليون ايراني واجد شرايط دريافت كمك هاي نقدي 
هستند و سبد معيشتي خانوار به حساب آنها واريز شد. 
به اين ترتيب بخش مهمي از جامعه در شرايط اقتصادي 
قرار داشتند كه از نظر دولت نيازمند دريافت كمك هاي 
نقدي بودند. در اقتصاد ايران، حمايت دولت از اقشار كم 
درآمد، يكي از اصلي ترين برنامه هايي بوده كه هر سال 
در قالب بودجه سالانه به اقتصاد تزريق مي شود. بخش 
مهمي از اين حمايت ها در قالب يارانه پنهان و به شكل 
غير مستقيم به اقتصاد تزريق مي شود. در اين چارچوب، 
دولت قيمت تمام شده كالاهايي مانند انرژي و سوخت 
را پايين تر از قيمت تمام شده به اقتصاد تزريق مي كند و 
رقمي بيش از 1000هزار ميليارد تومان در اين قالب در 
اختيار مردم قرار مي گيرد. هرچند اين سبك از پرداخت 
يارانه باعث شده كه قيمت انرژي و سوخت در اقتصاد 
ايران در قياس با بسياري از كشورهاي جهان پايين تر 
باشد اما يك ابهام بسيار بزرگ در اين مسير باقي مانده 
و آن، عدالت در پرداختي هاس��ت. در يارانه پنهان، هر 
گروهي كه خان��ه بزرگ تري دارد و به تب��ع آن انرژي 
بيشتري مصرف مي كند يا خودرو شخصي بيشتري در 

اختيار دارد و از اين طريق س��وخت يارانه اي مي گيرد، 
بيشترين اس��تفاده را از حمايت هاي دولتي مي برد. به 
اين ترتيب در شرايطي كه هدف دولت حمايت از اقشار 
كم درآمد است، در عمل پولدارها بيشترين استفاده را 
اين حمايت هاي دولتي مي برند. در كنار آن يارانه هاي 
نق��دي نيز با توجه به نرخ بالاي ت��ورم، در مدتي كوتاه 
تاثير خود را از دست مي دهند. هرچند يارانه 45 هزار 
توماني در ابتداي اجراي اين طرح، توانس��ت بخشي از 
هزينه هاي خانوارهاي كم درآمد را پوشش دهد اما در 
گذر سال ها و با توجه به نرخ بالاي تورم، اين يارانه امروز 
تاثير خود را به ش��دت از دس��ت داده و اين نگراني را به 
وجود آورده است كه اگر بنا باشد دولت براي حمايت از 
فقرا يارانه جديدي را در دستور كار قرار دهد با گذشت 
چند سال اين يارانه اساسا چه تواني براي تاثير گذاري 
دارد، موضوعي كه رييس كميسيون اقتصادي مجلس 
نيز بر آن تاكيد دارد. محمدرضا پورابراهيمي با اش��اره 
به برنامه هاي دولت براي كاهش فقر مطلق اظهار كرد: 
راهكارهاي كاهش فقر مطلق كاملا شفاف و مشخص 
است. بزرگ ترين اقدام در كشور براي حذف فقر مطلق 
اين است كه جلوي افزايش نرخ تورم گرفته شود. نماينده 
مردم كرمان در مجلس ب��ا تاكيد بر اينكه بزرگ ترين 
خدمت به نظام جمهوري اسلامي اين است كه موتور 
تورم در اقتصاد كشور خاموش شود، افزود:  در صورتي كه 
موتور تورم خاموش شود به تدريج سياست هاي حمايتي 
براي كاهش فقر مطلق جواب خواهد داد. پورابراهيمي 

بيان كرد: اگر موتور تورم روشن باشد، هرچه دولت به 
اقشار مستضعف كمك كند تماما توسط تورم بلعيده 
مي ش��ود و هيچ تاثيري در بهبود وضعيت معش��يتي 
اقشار مستضعف ندارد. وي با بيان مثالي گفت: در حوزه 
سلامت براي كاهش مرگ و مير ناشي از بيمارهاي قلب 
و عروق به دنبال افزايش تجهيزات پزشكي هستيم در 
حالي كه راهكار اصلي اين اس��ت كه تحرك و ورزش 
مردم افزايش و استرس آنها كاهش يابد تا ورود بيماران 
به بيمارستان كاهش يابد. رييس كميسيون اقتصادي 
مجلس ريشه فقر مطلق را در تورم خواند و اظهار كرد: 
ناترازي هاي اقتصادي، بودجه اي و نظام بانكي منجر به 
تورم مي ش��ود. اگر اين ريشه خشكيده شود به تدريج 
سياست هاي حمايتي اثرگذاري خود را افزايش خواهد 
داد. پورابراهيمي با بيان اينكه دولت در بودجه 1401 
براي كنترل تورم تلاش كرد، گفت: با برخي مصوبات 
ناترازي بودجه افزايش يافته است. تعهدات و تكاليفي 
كه در بودجه ايجاد ش��ده است، اثرات تورمي دارد زيرا 
اين تكاليف براساس منابعي است كه قابل اتكا نيست. 
وي ادامه داد: به عنوان مثال گفته ش��ده است كه ۷0 
هزار خودرو وارد شود و از اين واردات عوارض اخذ شود، 
سوال اينجاست كه دولت بايد از چه منبعي ارز واردات 
خودرو را تامين كند. وي ادامه داد: تراز تجاري ايران در 
۳ سال اخير منفي بوده است و صادرات كشور از واردات 
كمتر بوده اس��ت. زماني كه ارزي وجود ندارد، چطور 
مي خواهند خودرو وارد كنند كه براي تعرفه ناش��ي از 

واردات برنامه ري��زي كرده اند؟ نماين��ده مردم كرمان 
در مجلس تاكيد ك��رد: با توجه به محدويت هاي ارزي 
تامين نياز دارويي بيماران، واردات مواد غذايي واجب تر 
از واردات خودرو است. پورابراهيمي يادآور شد: برخي 
هزينه ها در بودجه نيز با اتكا به درآمد ناش��ي از فروش 
اوراق ايجاد ش��ده است، سوال اينجاست كه چه مقدار 
از اوراق قابل فروش است و ظرفيت بازار سرمايه چقدر 
است؟ رييس كميسيون اقتصادي مجلس گفت: 100 
هزار ميليارد تومان به سقف مالياتي بودجه در مجلس 
اضافه شده است با توجه به شرايط ركود  اقتصاد كشور 
چه مقدار از اين اعتبار قابل تحقق است. وي اضافه كرد: 
فعالان اقتصادي در ايام كرونا دچار مش��كلات فراواني 
ش��ده اند و نمي توان از آنها ماليات اضافه اخذ كرد. اين 
درآمدهاي غيرقابل تحقق موجب نات��رازي بودجه و 
افزايش تورم خواهد شد. افزايش تورم به معناي تشديد 
فقر مطلق اس��ت و براي كاهش فقر مطلق بايد تورم را 

خاموش كرد.
اين اظهارات نش��ان مي دهد كه اگر دول��ت بنا دارد 
فقر را ريش��ه كن كند ابتدا بايد از خود شروع كند و با 
برنامه ريزي براي تراز كردن بودجه، كاهش كسري و 
به دنبال آن پايين آوردن تورم، نخستين اقدام را براي 
جلوگيري از كاهش قدرت خريد مردم در دستور كار 
قرار دهد. پس از اين اقدام مي توان انتظار داش��ت كه 
شرايط براي حمايت از فقرا و ريشه كن كردن فقر مطلق 

مدنظر رييسي فراهم شود.
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پرتاب ماهواره نور
نماد پيروزي بر تحريم است

س��ردار رمضان ش��ريف پرتاب ماهواره ن��ور ۲ را نماد 
پيروزي ملت ايران در عرصه جنگ تحريم دش��منان 
دانس��ت و تاكيد كرد: راهبرد »ايران قوي« دستور كار 
دايمي سپاه و نيروهاي مسلح كشور است و دشمن قادر 
نخواهد بود مسير بالندگي و پيشرفت ما را متوقف سازد. 
سردار رمضان شريف در آغاز دستاورد تاريخي و مبارك 
ديروز سپاه پاسداران انقلاب اسلامي در عرصه فضايي 
كه با پرتاب ماهواره نور ۲ و قرار گرفتن آن در مدار 500 
كيلومتري زمين پس از پرتاب ماهواره نور 1 در سال 99 
توسط نيروي هوافضاي سپاه رقم خورد را گامي بلند براي 
تقويت قدرت ايران اسلامي در عرصه فضايي آنهم در 
فضاي تحريم هاي گسترده بين المللي توصيف و تصريح 
كرد: اين رخداد و دستاورد فرا راهبردي و افتخار آميز كه 
يكي از نمادها و مصاديق معنادار پيروزي ملت ايران در 
عرصه جنگ تحريمي دشمنان انقلاب و نظام اسلامي به 
شمار مي رود، نشان داد كه سپاه همراه با ساير نيروهاي 
مسلح مقتدر كشور اراده كرده اس��ت به دور از هياهو، 
ضربات مهلكي در نبرد فناوري بر دشمنان تحميل و در 
معرض افكار عمومي جهانيان قرار دهد. سخنگوي سپاه 
با تبريك اين اتفاق غرورانگيز به ملت ايران تاكيد كرد: 
راهبرد ايران قوي، دس��تور كار روزانه پاسداران انقلاب 
اسلامي است و دشمنان اسلام و ميهن عزيزمان بايستي 
با حقد و حسد نظاره گر رو نمايي از سلسله دستاوردها 
و توانمندي هايي باشد كه به آنها تاكيد مي كند كشور 
عزيز ما مصمم است روند دس��تيابي به شاخص هاي 
كشورهاي پيشرفته جهان در عرصه هاي مختلف را با 
تكيه بر توانمندي هاي بومي و ظرفيت ها و استعدادهاي 
ايراني پرشتاب تر از قبل ادامه دهد و آنها قادر نخواهند بود 
اين مسير را متوقف سازند. وي در ادامه با تشريح برنامه و 
نقشه راه دشمن براي جنگ رسانه اي و هجمه تبليغاتي 
عليه سپاه گفت: تخريب و تضعيف سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامي به عنوان نهادي مردمي و برآمده از متن انقلاب و 
مستحكم ترين سنگر ملت ايران براي نقشه ها، توطئه ها 
و سناريوهاي نظام سلطه و صهيونيسم عليه انقلاب و 
كشور عزيزمان از همان ابتداي انقلاب دستور كار اردوگاه 
دشمن بوده و در هر مقطع و دوره اي با دستاويز قراردادن 
موضوعي آن را از طريق رس��انه هاي وابس��ته و فضاي 
مجازي و شبكه هاي اجتماعي تحت فرماندهي بلوك 
سلطه و صهيونيسم عملياتي كرده اند. سخنگوي سپاه 
با اشاره به ناكامي جبهه دشمنان انقلاب و نظام اسلامي 
به سركردگي رژيم مافيايي، بحران ساز، بحران زيست و 
تروريستي ايالات متحده امريكا در عرصه هاي سخت، 
نيمه سخت و نرم براي مردم ايران كه طي 4۳ سال اخير 
رقم خورده است، افزود: دشمنان در برخورد با جمهوري 
اسلامي و مصاف با ملت ايران به اين نتيجه رسيده اند 
باتوجه به ويژگي هاي آزمون شده و باور و اراده دشمن 
ستيزي ايرانيان، گزينه نظامي و برخوردهاي سخت با 
روي آوردن به جنگ در شرايط كنوني، نه تنها منفعتي 
براي آنها نداشته بلكه مي تواند خسارت هاي سنگيني 
را به آنها تحميل كند؛ لذا در تلاش براي ناكارآمد جلوه 
دادن نظام و ايجاد شكاف بين مردم و نظام با استفاده از 
پروپاگانداي رسانه اي برآمده اند تا به زعم باطل خود پروژه 
فروپاش��ي و براندازي را به صورت نرم و دركارزار جنگ 

شناختي و تركيبي از درون كشور كليد بزنند.

مجوز واردات
روغن و گوشت گوسفندي

جلسه ستاد تنظيم بازار )چهارشنبه( به رياست معاون 
اول رييس جمهور برگزار و تصميمات مهمي براي كاهش 
قيمت برخي اقلام و كالاها اتخاذ شد. محمد مخبر در اين 
جلسه با اشاره به نزديك ش��دن شب عيد و ماه مبارك 
رمضان گفت: هيچگونه افزايش قيمت براي اقلام مورد 
نياز خانوار در اين ايام پذيرفته ش��ده نيست. معاون اول 
رييس جمهور با بيان اينكه تجربه سال هاي گذشته نشان 
مي دهد كه در ايام پاياني سال قيمت كالاها افزايش پيدا 
مي كند تصريح كرد: رويكرد جدي دولت سيزدهم اين 
است كه در ايام پاياني سال كه مصرف و نياز مردم بيشتر 
مي شود، نبايد قيمت كالاها افزايش پيدا كند. وي با بيان 
اينكه تصميم گيري و سياس��ت گذاري تنها بخشي از 
مديريت بازار است، خاطرنشان كرد: صرف تصميم گيري 
نمي تواند اهداف مورد نظر در تنظيم بازار را محقق كند. 
آنچه مي تواند موجب ضمانت اجراي تصميمات باشد 
نظارت مستمر بر قيمت ها و وضعيت بازار است. مخبر 
هوشمند سازي س��از و كار نظارت بر بازار را مورد تاكيد 
قرار داد و از وزير جهاد كشاورزي خواست سامانه و تيمي 
را براي رصد و نظارت مستمر بر قيمت ها در استان هاي 
مختلف فعال كند تا هرگونه كاه��ش و افزايش قيمت 
مش��خص باش��د و پس از آن درصورت لزوم بلافاصله 
تصميمات لازم براي كنترل بازار گرفته و اجرا شود. در 
اين جلس��ه كه وزراي صنعت، مع��دن و تجارت، جهاد 
كشاورزي، راه و شهرس��ازي، دادگستري و سخنگوي 
دولت نيز حضور داشتند، گزارشي از مقايسه روند تغييرات 
ميانگين قيمت كالاهاي منتخب در كشور ارايه و اعلام 
شد. در ادامه اين نشست تصميماتي در راستاي كاهش 
قيمت برخي كالاها و جلوگيري از گران فروشي اتخاذ و 
ستاد تنظيم بازار به وزارت جهاد كشاورزي براي واردات 
سيب زميني تا سقف 100 هزار تن مجوز داد و همچنين 
مقرر ش��د از محل ذخيره ميوه شب عيد، از روز شنبه به 
صورت گسترده توزيع ميوه در كشور آغاز شود. واردات 
10 هزار تن گوشت گرم گوسفندي و واردات 1۷0 هزار تن 
روغن براي تنظيم بازار اين دو محصول از ديگر تصميمات 
اتخاذ شده در اين جلسه بود.  در اين جلسه همچنين مقرر 
شد وزارت جهاد كشاورزي فهرست كارخانه ها و واحدهاي 
توليدي كه براي واردات روغن ارز با نرخ ترجيحي دريافت 
كرده اند اما روغن در بازار توزيع نكرده اند را به س��ازمان 
تعزيرات حكومتي اعلام تا مورد بررسي و در صورت احراز 
تخلف، مورد برخورد قرار گيرند. همچنين مقرر شد تمامي 
كساني كه نسبت به قاچاق و خروج كالاهاي اساسي از 
كشور اقدام مي كنند، به جرم اخلال در امنيت اقتصادي به 

دستگاه قضايي و نهادهاي امنيتي معرفي شوند.

كدام جايگزين
براي ارز4200 بهتر است؟

يك كارشناس اقتصادي گفت: جايگزين هايي چون يارانه 
نقدي ي��ا كالابرگ كه براي ح��ذف ارز ترجيحي درنظر 
گرفته ش��ده است، با حضور دلالان هميشه در صحنه به 
فساد كشيده  مي شود و تورم را تشديد مي كند. بنابراين، 
تخصيص كالابرگ يا يارانه نقدي و كالايي در ازاء جبران 
حذف ارز ترجيحي مستلزم وجود زمينه هايي است كه 
دست دلالان را در ورود به اين بازار ببندد. محمود جامساز 
اظهار كرد: قبل از طرح مباحث مربوط به حذف يا بازگشت 
ارز ترجيحي در سال 1401، دولت در لايحه اي كه براي 
س��ال آينده تدوين كرده بود، ارز 4۲00 توماني را حذف 
كرده و از منابع حاصل از حذف اين ارز، مبالغي در راستاي 
جبران قدرت خريد مردم به منظور تأمين كالاهاي اساسي 
در شكل پرداخت يارانه نقدي يا بن كالا اختصاص داده بود. 
حذف ارز ترجيحي به دو دليل انجام گرفت كه دليل اول 
متقن تر و آن اين است كه فقدان منابع مالي در خصوص ارز 
مورد نياز واردات كالاهاي اساسي كه بين 15 تا 18 ميليارد 
دلار )تقريبا  معادل كل درآمد نفتي پيش بيني شده در 
بودج��ه 1401( تخمين زده مي ش��ود، دليل دوم اينكه 
استناد به بروز رانت و فساد عظيمي است كه در توزيع ارز 
ترجيحي رخ داده كه از سال 9۷ تاكنون بالغ بر 55 ميليارد 
دلار گزارش شده كه  به منظور جلوگيري از تكرار آن دولت 
حذف ارز ترجيحي را در دستور كار قرار داد. اين اقتصاددان 
در ادامه توضيح داد: درآمد پيش بيني ش��ده از صادرات 
نفتي در لايحه بودجه سال آينده، ۳81 هزار ميليارد تومان 
است كه با در نظر گرفتن نرخ تسعير ۲۳ هزارتومان، معادل 
5/16 ميليارد دلار است. اين در حالي است كه كميسيون 
تلفيق مجلس با اعمال تغييرات عمده اي از جمله افزايش 
۲0 درصدي سهم صندوق توسعه ملي از درآمدهاي نفتي، 
درآمد نفتي انتظاري در سال آينده را به كمي بيش از 1۳ 
ميليارد دلار تقليل داد.او ادامه داد: دولت در بودجه سال 
آينده، نرخ فروش دلار را 60 دلار برآورد كرده بود اما در حال 
حاضر، با شرايط پيش آمده تحت تاثير جنگ اوكراين و 
روسيه قيمت نفت در 14 سال اخير ركورد قيمت را شكست 
و نفت پلت خليج فارس با بيش از 10 دلار كاهش نسبت به 
قيمت نفت برنت به بالاي 100 دلار رسيد. اين فرصتي است 
براي ايران كه نفت خود را در صورت ادامه تحريم ها تقريبا 
به تنها مشتري خود يعني چين با تمام تخفيف هايي كه 
براي دور زدن تحريم ها براي اين كشور قائل است، بيش از 
60 دلار صادر كند و درمقابل يوآن و بخشي را نيز كالاي 
تهاتري دريافت كند. البته در صورت توافق احتمالي كه 
با توجه به اخبار منتشره از مذاكرات وين، ممكن است 
يك توافق حداقلي صورت گيرد، به نظر نمي رسد كه 
به سبب كاهش ظرفيت استخراج ناشي از دلايل فني 
و كهنگي چاه ها ق��ادر به توليد به ميزان قبل از برجام 
طي سال آتي برسيم زيرا، مرمت و تزريق گاز به چاه ها 
مستلزم ميلياردها دلار سرمايه گذاري است كه فعلا و 
در ميان مدت امكان جذب آن بسيار ترديد آميز است.

بودجه به شوراي نگهبان رفت
سخنگوي هيات رييسه مجلس شوراي اسلامي از ارسال 
لايحه بودجه س��ال 1401 به ش��وراي نگهبان خبر داد. 
رس��يدگي به جزييات لايحه بودجه س��ال 1401 از اول 
اسفندماه در دستوركار وكلاي  ملت در جلسات علني قوه 
مقننه قرار داشت كه نمايندگان در 1۳ روز و در قالب ۲8 
جلسه  ۲ و ۳ شيفت كاري لايحه را بررسي كردند و در نهايت 
رسيدگي به جزييات لايحه بودجه در جلسه علني نوبت 
عصر روز  سه شنبه هفدهم اسفندماه به پايان رسيد. سيد 
نظام الدين موسوي سخنگوي هيات رييسه مجلس شوراي 
اسلامي در همين باره، عنوان كرد: روز گذشته )سه شنبه(و 
در جلسه نوبت عصر پرونده بررسي جزييات لايحه بودجه 
س��ال 1401 كل كشور در مجلس ش��وراي اسلامي در 
مرحله مقدماتي بسته شد و اين لايحه به طور رسمي امروز 
به شوراي نگهبان تقديم مي شود. وي خاطرنشان كرد: البته 
شوراي نگهبان به صورت غيررسمي در جريان مصوبات 
مجلس قرار داشته و بررسي هاي خود را آغاز كرده است 
اما مطابق قانون، شوراي نگهبان تا 10 روز فرصت دارد نظر 
نهايي خود را درخصوص لايحه بودجه به مجلس ارايه كند 
تا اگر مواردي براي اصلاح وجود داشته باشد، مجلس نسبت 
به آن اقدام كند. سخنگوي هيات رييسه مجلس بيان كرد: 
بر همين اساس مجلس شوراي اسلامي روز يكشنبه هفته 
آتي نشست علني خواهد داشت و اگر تا آن زمان شوراي 
نگهبان نظر خود را به مجلس ارايه كرده باشد، مجلس در 
نشست روز يكشنبه وارد بررسي ايرادات شوراي نگهبان 
خواهد ش��د و اگر ايرادات ش��وراي نگهبان تا آن زمان به 
مجلس ارايه نشده باشد، مجلس دستور كار عادي خود را 
دنبال خواهد كرد. نماينده تهران در مجلس، اظهار كرد: با 
عنايت به تلاش هاي فشرده اي كه نمايندگان مجلس طي 
روزهاي گذشته انجام دادند، اميدواريم لايحه بودجه پيش 
از سال جديد تعيين تكليف و به دولت ابلاغ شود. وكلاي 
ملت در جلس��ه علني نوبت عصر روز گذشته ماده واحده 
بودجه سال 1401 را در جلسه علني با 1۷۳ رأي موافق، ۷ 
رأي مخالف و ۳ رأي ممتنع از مجموع 19۳ نماينده حاضر 
در جلسه به تصويب رساندند. به موجب مصوبه مجلس، 
بودجه س��ال 1401 كل كش��ور از حيث منابع و مصارف 
بالغ بر سي و هفت ميليون و پانصد و هشتاد و هفت هزار و 
هفتصد و نود و سه ميليارد و نهصد و سي و يك ميليون ريال 
به شرح زير است؛  الف- منابع بودجه عمومي دولت از لحاظ 
درآمدها و واگذاري دارايي هاي سرمايه اي و مالي و مصارف 
بودجه  عمومي دولت از حيث هزينه ها و تملك دارايي هاي 
سرمايه اي و مالي بالغ بر پانزده ميليون و دويست و هفتاد 
و سه هزار و هفتصد و چهارده ميليارد و ششصد و سيزده 
ميليون ريال شامل؛  1� منابع عمومي بالغ بر سيزده ميليون 
و نهصد و چهل و يك هزار و سيصد و هجده ميليارد و پانصد 
ميليون ري��ال. ۲� درآمدهاي اختصاص��ي وزارتخانه ها و 
موسسات دولتي بالغ بر يك ميليون و سيصد و سي و دو هزار 
و سيصد و نود و شش ميليارد و يكصد و سيزده ميليون ريال. 
ب- بودجه ش��ركت هاي دولتي، بانك ها و موسسات 
انتفاعي وابسته به دولت از لحاظ درآمدها و ساير منابع 
تأمين اعتبار بالغ بر بيس��ت و دو ميليون و س��يصد و 
چهارده هزار و هفتاد و نه ميليارد و س��يصد و هجده 
ميليون ريال و از حيث هزينه ها و ساير پرداخت ها بالغ 
بر بيست و دو ميليون و سيصد و چهارده هزار و هفتاد و 

نه ميليارد و سيصد و هجده ميليون ريال است.

اولويت هاي اقتصاد ايران در بهبود معيشت چيست؟

معماي عبور از فقر مطلق

رييس جمهور: 

اصلاح بسترهاي فسادزا به نفع مردم خواهد بود

جنگ نفتي امريكا

رييس جمهور با اش��اره به افزايش نظارت دولت براي 
ثبات قيمت در بازار گفت: يكي از كارهايي كه در دولت 
دنبال مي شود، اصلاح بسترهاي فسادزا همانند صدور 
مجوزها و امضاهاي طلايي است. آيت الله سيد ابراهيم 
رييسي در نوبت عصر اجلاسيه رسمي خبرگان رهبري 
با تاكيد بر اجراي سياس��ت هاي ابلاغي رهبر معظم 
انقلاب در مس��ائل اقتصادي، اجتماعي و فرهنگي در 
دولت س��يزدهم گفت: چند سالي است كه ايشان به 
درستي شعار س��ال را به مسائل اقتصادي اختصاص 
داده اند زيرا توليد؛ مش��كلات اقتص��ادي و بيكاري را 
رفع مي كند و اس��تقلال اقتص��ادي را در پي خواهد 
داشت. رييس جمهور برنامه دولت را هدايت نقدينگي 
به سمت توليد اعلام كرد و گفت: مديريت نقدينگي 
اگر به سمت توليد باشد، بسياري از مشكلات را حل 
خواهد كرد كه اين كار را دولت آغاز كرده است.  رييسي 
به طرح هاي نيمه تمام در كش��ور هم اشاره و تصريح 
كرد: با ايجاد اعتماد و تضمين سود، بخش خصوصي 
براي س��رمايه گذاري در اتمام پروژه هاي نيمه تمام 
رغبت پيدا مي كند. رييس جمهور يكي از لوازم رشد 
اقتصادي كشور را افزايش س��رمايه گذاري دانست و 
خاطرنش��ان كرد: معتقديم نقش دولت »هدايت«، 
»حمايت« و »نظارت« اس��ت و بخش خصوصي بايد 
ميدان دار س��رمايه گذاري در كشور باشد، اما اشكالي 
كه در اجراي اص��ل 44 اتفاق افتاد، اين بود كه پس از 
واگذاري يك بنگاه اقتصادي به بخش خصوصي، كار 
را تمام ش��ده مي دانستند، در حالي كه تازه كار دولت 
براي توانمندسازي و نظارت بر بخش خصوصي آغاز 
مي شود. وي يكي ديگر از موانع رونق توليد را كندي 
صدور مجوز كسب و كارها اعلام كرد و با تشريح اقدامات 
دولت در اين باره گفت: قانون سال ها بر تسهيل صدور 

مجوز كس��ب و كارها تاكيد داشت اما در عمل چنين 
اتفاقي نمي افتاد. دولت سيزدهم به دنبال تكميل درگاه 
ملي صدور مجوزها براي تسهيل در راه اندازي كسب و 
كارهاست كه بخش عمده آن انجام شده است. رييسي 
اصلاح چرخه تامين مالي را از ديگر اقدامات دولت براي 
رفع موانع توليد برشمرد و گفت: دولت براي ضابطه مند 
كردن زنجيره تامين مالي، نظام تامين مالي يكپارچه را 

براي همه بانك ها تعريف كرده است. 
رييس جمهور باز ك��ردن فضاي تج��اري و ارتباط با 
زيرساخت هاي منطقه را از ديگر اقدامات دولت براي 
رفع موانع توليد در كشور برشمرد و اظهار داشت: پس 
از حضور در اجلاس هاي ش��انگهاي و اكو، ارتباط ما با 
كشورهاي منطقه و آس��يايي متحول شده و تجارت 
با همس��ايگان و صادرات به اين كش��ورها به صورت 
محسوس افزايش يافته اس��ت. رييس جمهور افزود: 

پيش از اين، اس��تانداران ب��راي اج��راي طرح ها در 
استان ها مطالبه گر بودند اما در بودجه 1401 تقديمي 
به مجلس، اين موضوع برعكس شده و دولت از استان ها 
مطالبه مي كند؛ بدين صورت كه درآمدهايي همچون 
حق مالكانه معادن، فروش اموال مازاد دولت و دريافت 
ماليات بيش از ميزان تعيين ش��ده براي استان ها به 
صندوق پيشرفت و توسعه هر استان واريز مي شود. وي 
با تاكيد بر ضرورت از بين بردن دلالي ها در اقتصاد كشور 
تصريح كرد: نظارت بر چرخه تامين و توليد تا مصرف 
كالاها بايد انجام شود و هم اكنون كنترل ها در حوزه 
معيشت و سفره مردم آغاز شده و در بخش هاي ديگر 
هم اين كار انجام مي شود. رييسي با تاكيد بر افزايش 
نظارت دولت بر ثبات قيمت كالاها در بازار گفت: ما به 
مردم قول داديم بس��ترهاي اقتصادي را اصلاح كنيم 
و يكي از كارهايي كه در دولت دنبال مي ش��ود اصلاح 

بسترهاي فسادزا همانند صدور مجوزها و امضاهاي 
طلايي است. رييس جمهور در بخش ديگري از سخنان 
خود به مساله كشت بومي محصولات كشاورزي كه 
در سبد كالاهاي اساسي قرار دارد، اشاره كرد و گفت: 
با واردات كالاهاي اساسي استقلال اقتصادي آسيب 
مي بيند بنابراين به دنبال استقلال در كشت، داشت 
و برداشت محصولات راهبردي كشاورزي و كالاهاي 
اساس��ي هستيم. وي مس��ائل فرهنگي را هم يكي از 
دغدغه هاي اصلي دولت توصيف كرد و گفت: در كنار 
كار اقتصادي، مسائل فرهنگي را هم با جديت دنبال 
مي كنيم زيرا تهديدات فرهنگي بس��يار زياد اس��ت. 
رييس جمهور به موضوع آزادس��ازي سواحل توسط 
دولت هم اش��اره كرد و گفت: س��واحل آزاد شده بايد 
مديريت ش��ود و اين فضا قرار است محيطي عمومي 
شده و با نشاط براي استفاده مردم باشد. وي در بخش 
ديگري از سخنان خود درباره اهميت حجاب و عفاف 
در جامعه و توجه ج��دي دولت به اين موضوع، اظهار 
داشت: در ش��وراي عالي انقلاب فرهنگي يك مصوبه 
در اين زمينه داريم كه وظايف ۲6 دستگاه را مشخص 
كرده و تمام دستگاه ها بايد به وظايف قانوني خود عمل 
كنند.  رييس��ي با تاكيد بر ايجاد اميد در ميان مردم و 
جامعه گفت: دش��من به دنبال مايوس كردن مردم 
است اما در اين دولت با شعار »ما مي توانيم«، به لطف 
خدا بارقه هاي اميد و گشايش ها در مسائل اقتصادي 
ايجاد شده و با مهار نسبي كرونا، افزايش فروش نفت 
و رش��د روابط اقتصادي با همسايگان، گشايش هاي 
اقتصادي جديدي هم در راه است. رييس جمهور در 
پايان گفت: هر چقدر جلوتر مي رويم اميدمان به آينده 
بيشتر مي شود و اين فراتر از شعار، مبتني بر واقعيات 

و اعتقاد ماست.

با اين حال، كشورهاي صنعتي عضو سازمان همكاري 
و توسعه اقتصادي هم اكنون 1.5 ميليارد بشكه ذخاير 
اس��تراتژيك نفت دارند كه مي توانند به پشتوانه و اميد 
افزايش چشمگير توليد نفت ايران و ونزوئلا در ماه هاي 
آينده، بخشي از آن را راهي بازار كنند تا جلوي افزايش 
بيشتر قيمت نفت گرفته شود. هفته گذشته اين كشورها 

بر آزادس��ازي 60 ميليون بش��كه از ذخاير استراتژيك 
نفت خود توافق كردند، اما اين رقم اندك بود و نتوانست 
جلوي رشد قيمت نفت را بگيرد. عربستان نيز ظرفيت 
توليد اضافي روزانه يك تا دو ميليون بشكه نفت را دارد.

از طرفي انتظار نمي رود با تحريم هاي غرب، كل صادرات 
نفت روس��يه متوقف شود و كش��ورهايي مانند چين 

كماكان خريد نفت روس��يه را ادامه خواهند داد. چين 
پارسال روزانه 1.6 ميليون بشكه واردات نفت از روسيه 
داشت. بعيد است روسيه در شرايط حاضر از تلاش براي 
به تاخير انداختن بازگشت نفت ايران و ونزوئلا به بازارهاي 
جهاني دست بكشد، اما اگر تحريم هاي ايران و ونزوئلا 
لغو ش��ود، بازارهاي جهاني تا حدي به ثبات مي رسد و 

از طرفي برنامه فش��ار اقتصادي غرب بر روسيه با نصف 
كردن صادرات نفت اين كشور نيز محقق مي شود. طبق 
گزارش بانك مركزي روس��يه، اين كشور پارسال 10۲ 
ميليارد دلار صادرات نفت، 69 ميليارد دلار محصولات 
نفتي و 6۲ ميليارد دلار صادرات گاز داشت كه مجموع 

آنها معادل 45 درصد از كل صادرات كشور بود.

ادامه از صفحه اول



گروه بانك و بيمه |
روز چهارشنبه 18 اسفند 1400 در يك تجربه كم نظير، 
قيمت اونس جهاني طلا كه تا 2065 دلار بالا رفته بود به 
تدريج و طي چند س��اعت به زير 2000 دلار رس��يد و در 
س��اعات عصر به 1982 دلار رس��يد و بيش از 80 دلار در 
يك روز كاهش داشت. فعالان بازار مي گويند كه رايزني ها 
و مذاكرات و ميانجيگري ه��اي مختلف پيرامون جنگ 
اوكراي��ن، عامل عمده در كاهش قيمت طلا بوده اس��ت.
همچنين در بازار آزاد هر دلار امريكا 25 هزار و 200 تومان 
و درهم امارات 6 هزار و 970 تومان معامله ش��د و متاثر از 
كاهش قيمت دلار و كاهش قيمت طلا نرخ سكه كه تا 12 
ميليون و 320 هزار تومان بالا رفته بود به 12 ميليون تومان 
كاهش يافت. فعالان بازار ارز در هجدهمين روز از آخرين 
ماه سال، نظاره گر افت معنادار قيمت ارزهايي همچون دلار 
و يورو هستند.كاهش قيمت ها در بازار ارز در شرايطي است 
كه در چند ماه اخير با تدابير بانك مركزي و تسهيل تجارت 
خارجي كشور، روند عرضه ارز به سامانه نيما و بازار متشكل 
ارزي بيش از پيش تقويت شده است. به گونه اي كه صالح 
آبادي رييس كل بانك مركزي اخيرا با اشاره به تامين ارز 50 
ميليارد دلاري از ابتداي امسال تاكنون اظهار داشت: »حجم 
معاملات بازار متشكل ارزي از ابتداي سال 1400 تاكنون 
1.6 ميليارد دلار بوده كه نسبت به سال گذشته رشد 3 تا 4 
برابري داشته است، همچنين حجم  معاملات در سامانه نيما 
نيز 26 ميليارد دلار در سال جاري بوده است.« رييس كل 
بانك مركزي همچنين گفت: »در حال حاضر در بهترين 
وضعيت ذخائر ارزي كشور قرارداريم و همه نيازهاي واقعي 
ارزي كشور بايد احصا و با همكاري دستگاه هاي مختلف از 
طريق اين سامانه پوشش داده شود، چرا كه هيچ مشكلي 
در تامين ارز وجود ندارد.« بنابراين آمارهاي مذكور بيان گر 
افزايش عرضه ارز به صورت حواله و اس��كناس، در س��ال 
جاري است. روندي كه در فضاي كاهش انتظارات تورمي 
و هيجانات در بازار ارز، منجر به پيشي گرفتن سمت عرضه 
در برابر تقاضا شده است و در نهايت به افت معنادر شاخص 

ارزي و بهاي ساير ارزها شده است.

   كاهش اندك قيمت دلار 
در كانال ۲۴ هزار تومان

نرخ دلار در صرافي هاي بانكي )چهارشنبه، 18 اسفندماه( 
با 58 تومان كاهش نسبت به روز گذشته، 24 هزار و 491 
تومان معامله شد.قيمت فروش يورو با افزايش 381 توماني 
نسبت به روز گذشته برابر با 27 هزار و 376 تومان بود.قيمت 

خريد ه��ر دلار 24 هزار و 248 تومان و نرخ خريد هر يورو 
نيز 27 هزار و 104 تومان اعلام ش��د. علاوه بر اين، بهاي 
خريد دلار در بازار متش��كل ارزي 24 هزار و 152 تومان و 
نرخ فروش آن 24 هزار و 372 تومان بود.اين در حالي است 
كه نرخ خريد يورو در اين بازار 26 هزار و 280 تومان و نرخ 
فروش آن نيز 26 هزار و 519 تومان اعلام ش��د.همچنين 
در سامانه نيما در معاملات، حواله يورو به قيمت 26 هزار 
و 188 توم��ان فروخته و حواله دلار به بهاي 24 هزار و 68 
تومان معامله شد.افزايش قيمت دلار در صرافي هاي بانكي 
از ابتداي امسال شروع شد و از خردادماه وارد كانال 26 هزار 
تومان شد. نوسان قيمت  دلار در صرافي هاي بانكي ادامه 
داشت و به طور مش��خص در 24 آذرماه در كانال 27 هزار 
تومان ثابت مانده بود. در روزهاي سرد زمستاني نرخ ارز نيز 
سير نزولي را شروع كرد، به اين صورت كه پس از 6 ماه وارد 
كانال 26 هزار تومان شد و در آخرين روزهاي دي ماه )27 
دي ماه( دوباره به كانال 25 هزار تومان بازگشت. البته نرخ 

دلار از 17 بهمن ماه در كانال 24 هزار تومان نوسان دارد.

    سكه ۱۲ ميليون و ۲۸۰ هزار تومان شد 
قيمت سكه )چهارشنبه، 18 اسفندماه( در بازار تهران با 
افزايش 130 هزار توماني نسبت به روز گذشته به بهاي 
12 ميليون و 280 هزار تومان رسيد.سكه تمام بهار آزادي 
طرح قديم نيز با قيمت 12 ميلي��ون و 200 هزار تومان 
معامله شد.همچنين نيم سكه بهار آزادي هفت ميليون 
و 100 هزار تومان، ربع سكه چهار ميليون تومان و سكه 
يك گرمي 2 ميليون و 500 هزار تومان قيمت خورد.علاوه 

بر اين، در بازار طلا نيز نرخ هر گرم طلاي 18 عيار به يك 
ميليون و 229 هزار تومان رسيد و قيمت هر مثقال طلا 

نيز پنج  ميليون و 326 هزار تومان شد.

     اونس جهاني طلا نيز با قيمت ۲ هزار دلار 
و ۱۸سنت معامله شد

رش��د بهاي اونس جهاني طلا پس از جنگ روسيه و 
اوكراين بر قيمت انواع س��كه و طلا در بازار داخل نيز 
تاثير گذاشته و موجب افزايش فلز زرد در داخل كشور 
شده است. س��كه طرح جديد در هفته هاي اخير در 

كانال 11 و 12 ميليون تومان نوسان داشته است.

      حذف دلار از تجارت دو كشور روسيه و تركيه
روساي جمهور تركيه و روسيه در يك مكالمه تلفني ضمن 
تأكيد بر ادامه روابط اقتصادي دو كشور اعلام كردند آنكارا و 
مسكو مي توانند از دلار، يورو، روبل، طلا و يوان براي تجارت 
استفاده كنند. به گزارش راشاتودي، رجب طيب اردوغان 
رييس جمهور تركيه اعلام كرد كش��ورش براي تجارت با 
روسيه مي تواند از روبل استفاده كند.وي در يك گفت وگوي 
تلفني يك ساعته با ولاديمير پوتين، رييس جمهور روسيه 
گفت آنكارا و مسكو مي توانند از دلار، يورو، روبل، طلا و يوان 
براي تجارت استفاده كنند.پوتين و اردوغان درمورد مساله 
اوكراين و مشكلات اقتصادي به وجودآمده از تحريم هاي 
اتحاديه اروپا و امريكا عليه روسيه گفت وگو كردند.اردوغان 
بر اهميت حفظ رابطه با مسكو تاكيد كرد و پوتين هم گفت به 
30 كشتي حامل روغن آفتابگردان و گندم كه در حال حاضر 

در درياي آزوف به سر مي برد دستور مي دهد به سمت تركيه 
بروند.روسيه يكي از شركاي تجاري اصلي تركيه است. تركيه 
در دسامبر سال گذشته ميلادي بيش از نيم ميليارد دلار كالا 
به روسيه صادر كرده است. روسيه در 2019، 16.4 ميليارد 
دلار كالا به تركيه صادر كرده بود كه بيشتر اين صادرات را 
محصولات پالايش ش��ده نفتي، نفت خام و گندم تشكيل 
مي داد. تجارت بين 2 كشور سالانه ده  درصد رشد دارد.وزير 
بازرگاني تركيه در ماه اوت سال گذشته ميلادي گفت آنكارا 
مصمم است تجارت دوجانبه با روسيه را به 100 ميليارد دلار 
در سال برساند.قيمت هر اونس طلا با 0.28 درصد افزايش به 
2056 دلار و 50 سنت رسيد.به گزارش رويترز، در حالي كه 
امريكا و انگليس اعلام كرده اند خريد نفت از مسكو را متوقف 
مي كنند و در شرايطي كه سرمايه گذاران به دليل نگراني از 
احتمال تشديد جنگ اوكراين به سرمايه گذاري در بازار طلا 
روي آورده اند، قيمت فلز زرد شاهد افزايش بود.قيمت هر 
اونس طلا با 0.28 درصد افزايش به 2056 دلار و 50 سنت 
رسيد. اين رقم با بالاترين رقم ثبت شده در تاريخ بازار طلا 
در اوت 2020 يعني 2072 دلار و 50 سنت فاصله چنداني 
ندارد. قيمت فل��ز زرد در معاملات آتي براي تحويل در ماه 
آوريل هم با 1.04 درصد افزايش به 2064 دلار و 50 سنت 
رس��يد. در همين حال نگراني ها از كاهش عرضه پالاديوم 
روسيه به دليل تحريم هاي غرب سبب شده تا قيمت اين 
فلز گرانبها در نزديكي بالاترين رقم هاي تاريخي خود باقي 
بماند. به گفته اوله هانسن تحليلگر ساكسوبانك، در صورتي 
كه بازار با كمبود پالاديوم مواجه ش��ود، خودروسازان براي 
حفظ توليد خود حاضر خواهند بود هر قيمتي براي خريد 
اين فلز پرداخت كنند. پالاديوم در ساخت خودروهاي سازگار 
با محيط زيست اس��تفاده بالايي دارد و قيمت آن از ابتداي 
سال جاري ميلادي تاكنون بيش از 60 درصد رشد داشته 
است. ديويد مگر تحليلگر بازار طلا در موسسه هاي ريج در 
اين باره گفت: »بالا رفتن قيمت هاي انرژي، غلات و فلزات 
پايه موجب شده تا فشارهاي تورمي به شدت افزايش يابد 
و همين عامل به رش��د قيمت طلا كمك كند.« وي افزود: 
»به علاوه، با توجه به افت شاخص ها در بازارهاي بورس ما 
شاهد هجوم سرمايه گذاران به بازار طلا براي سرمايه گذاري 
امن هس��تيم.«بالا رفت��ن قيمت نفت و تش��ديد جنگ 
اوكراين سبب شده تا در هفته هاي اخير اشتها براي خريد 
دارايي هاي پرريسك به شدت كاهش يابد.طلا كه از ابتداي 
امسال تاكنون بيش از 12 درصد افزايش قيمت داشته در 
هنگام بروز تنش هاي ژئوپلتيك و افزايش تورم به محلي 

امن براي سرمايه گذاري تبديل مي شود.
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اقدام مناسب مجلس براي جلوگيري 
از اثرات تورمي تسهيلات تكليفي

مصوبه مجلس شوراي اسلامي درباره مشروط كردن 
پرداخت هرگونه تسهيلات تكليفي به عدم افزايش 
نقدينگي و تورم، گامي روبه جل��و براي كاهش تورم 
در سال آينده اس��ت.طي هفته هاي اخير در جريان 
بررسي تبصره 16 لايحه بودجه 1401 در كميسيون 
تلفيق بودجه مجلس ش��وراي اسلامي يك تناقض 
سياست گذاري به وجود آمد كه به گفته كارشناسان، 
عواقب غير قابل اجتنابي براي اقتصاد كش��ور در پي 
خواهد داشت.كميسيون تلفيق در قالب تبصره 16، 
نزديك به 1400 هزار ميليارد تومان انواع تسهيلات 
تكليفي را بر عهده شبكه بانكي گذاشت كه مطالبه اي 
فراتر از توان بانك ها است و در يك چرخه گريزناپذير، به 
صورت تورم بروز خواهد كرد. اين اقدام در حالي رخ داد 
كه مجلس بارها به همراهي با سياست هاي ضدتورمي 
دولت تأكيد مي كرد.بر اس��اس تبصره »16« لايحه 
بودجه سال آينده، »بانك مركزي جمهوري اسلامي 
ايران از طريق بانك هاي دولتي، خصوصي و موسسات 
اعتب��اري غيربانكي مكلف به پرداخت تس��هيلات 
قرض الحسنه از محل 100 درصد مانده سپرده هاي 
قرض الحسنه و 50 درصد سپرده هاي جاري شبكه 
بانكي پس از كس��ر سپرده قانوني به موارد مندرج در 
قوانين مصوب مجلس شوراي اسلامي از جمله قانون 
برنامه ششم توسعه اس��ت. موضوعات و ذي نفعان، 
ميزان تسهيلات پرداختي و دوره بازپرداخت، از جمله 
موضوعاتي است كه در آيين نامه اجرايي اين بند كه 
توسط سازمان برنامه و بودجه كشور با همكاري بانك 
مركزي جمهوري اسلامي ايران و معاونت امور مناطق 
محروم حداكثر تا يك ماه پس از ابلاغ اين قانون تهيه و 
به تصويب هيات وزيران مي رسد، تعيين مي گردد«.

اين مصوبه با انتقاد گسترده كارشناسان مواجه شد، 
چرا كه ناترازي بانك ها را تش��ديد كرده و در پي بروز 
كس��ري در منابع بانك ها و فش��ار به بانك مركزي، 
زمينه افزايش پايه پولي و ايجاد تورم را فراهم مي كند.

كميسيون تلفيق هدف از مصوبات خود را حمايت از 
اقش��ار مختلف مردم عنوان كرده است، در حالي كه 
نظرات كارشناس��ي چنين چيزي را تأييد نمي كند.

حسن حيدري؛ استاد اقتصاد دانشگاه تربيت مدرس 
در واكنش به اين حجم از تسهيلات تكليفي تصريح 
كرد: »اين موضوع زمينه بروز فساد را ايجاد مي كند، 
انحراف منابع به وجود آورده و در نهايت تراز بانك ها 
را به هم مي ريزد. بانك ها به سمت بانك مركزي سوق 
پيدا مي كنند و اظهار مي كنند كه به دليل پرداخت 
تسهيلات تكليفي با كمبود منابع مواجه شده ايم، به اين 
ترتيب از بانك مركزي استقراض نموده و با اين كار پايه 
پولي افزايش يافته و موجب تورم مي شود. در واقع اگر 
هدف از تسهيلات تكليفي اين است كه وضعيت مردم 
بهتر ش��ود، بايد گفت كه در نهايت اين اقدام موجب 

نقض غرض خواهد شد«.

    انتقاد مركز پژوهش هاي مجلس
به دليل اهميت اين بخش از بودجه، مركز پژوهش هاي 
مجلس هم به طور مجزا به بررس��ي و ارايه گزارشي در 
اين رابط��ه پرداخت و اذعان ك��رد »تبصره 16 لايحه 
بودجه 1401 كه مربوط به تسهيلات تكليفي به شبكه 
بانكي مي ش��ود، نس��بت به بودجه سال هاي گذشته 
تغيير اساسي كرده است«.بر اساس گزارش اين مركز 
»كميسيون تلفيق در بررسي و تصويب تبصره 16 با 
تعيين مصاديق بسيار زياد براي تسهيلات، درمجموع 
1390 هزار ميليارد تومان تسهيلات تكليفي تعيين 
كرد«.اين گزارش مي افزايد »موضوع تسهيلات تكليفي 
به ويژه در حوزه قرض الحسنه براي اقشار هدف، امري 
مطلوب و لازم است، ليكن بايد نوع و ميزان تكاليف قانوني 
متناسب با ظرفيت موجود و سياست هاي كلان پولي 
كشور باشد«.علاوه بر نظرات و گزارش هاي كارشناسي 
مختلف، رييس كل بانك مركزي هم نس��بت به اين 
اتفاق هشدار داد. علي صالح آبادي در همين رابطه به 
رهبر انقلاب نامه نوشت و رهبري نيز با توجه به اهميت 
موضوع، نامه را به مجلس شوراي اسلامي ارجاع داده و 
خواستار توجه به مفاد آن شدند.رييس مجلس شوراي 
اسلامي در جلسه روز دوشنبه دوم اسفندماه مجلس و 
در جريان بررس��ي بخش درآمدي لايحه بودجه سال 
1401 با اشاره به نامه رهبر انقلاب اظهار كرد: »حضرت 
آقا روز گذشته )يكشنبه اول اسفندماه( پيرو نامه رييس 
كل بانك مركزي، در نامه اي به نمايندگان مجلس به 
صورت مكتوب هشدار دادند كه تكليف مالايطاقي به 
بانك ها داده نشود. اين هشدار حضرت آقا هم به مجلس 
و هم به دولت است«.هرچند با تشديد انتقادات، برخي 
اعضاي كميس��يون تلفيق از بررسي مجدد تكاليف 
مازاد خبر دادند، اما در مجموع هم كميسيون تلفيق و 
هم مجلس آن طور كه بايد نسبت به اصلاح مصوبات 
خود اهتمام نكرد.به عنوان مثال كميسيون تلفيق با 
افزودن بند الحاقي 5 به لايحه بودجه، دولت را مكلف 
كرد 200 هزار ميليارد تومان به بانك ها اختصاص دهد 
تا بانك ها در قالب تسهيلات به دستگاه ها براي اجراي 
پروژه هاي عمراني بپردازند. با افزايش انتقادات به اين 
تصميم قرار ش��د بند فوق به كميسيون برگشته و در 
آن تجديد نظر شود، اما كميسيون تلفيق همان مصوبه 
قبلي را به صحن آورد و در صحن هم تصويب شد.البته 
روز دوشنبه شانزدهم اس��فندماه خبر مثبتي درباره 
تس��هيلات تكليفي از صحن مجلس مخابره شد. در 
جلسه علني نوبت عصر روز دوشنبه 16 اسفند مجلس 
شوراي اسلامي، نمايندگان مجلس شوراي اسلامي با 
تصويب پيشنهاد اصلاح تبصره 16، پرداخت هرگونه 
تسهيلات تكليفي را مشروط به عدم افزايش نقدينگي 
و تورم كردند.در مصوبه اخير آمده است: »دستورالعمل 
اين تبصره به منظور تحقق اهداف قانون و همچنين 
رعايت تعادل منابع و مصارف قرض الحسنه و پيشگيري 
از افزايش پايه پولي و نقدينگي با پيشنهاد بانك مركزي 
حداكثر تا پايان ارديبهشت ماه سال 1401 به تصويب 
شوراي پول و اعتبار مي رسد«.محمدباقر قاليباف رييس 
مجلس شوراي اسلامي در اين مورد اعلام كرد كه دولت 

و كميسيون تلفيق با اين پيشنهاد موافق هستند.

تامين مالي ۲۰ هزار ميليارد ريالي 
شركت هاي دانش بنيان

با انعقاد قرارداد بين وزارت نفت و بانك توس��عه 
صادرات، بيش از 20 هزار ميليارد ريال تسهيلات 
به شركت هاي دانش بنيان و نوآور حوزه نفت، گاز 
و پتروش��يمي اختصاص يافت. 10 هزار ميليارد 
ريال از اين تس��هيلات از محل تبصره 18 قانون 
بودج��ه 1400 و منابع حاص��ل از صرفه جويي 
انرژي و 10 هزار ميليارد ريال ديگر از محل منابع 
بانك توسعه صادرات تامين مي شود.تسهيلات 
ياد شده با نرخ 9 درصد در سال، در قالب سرمايه 
در گ��ردش و طرح به ترتيب در دوره بازپرداخت 
يك و پنج س��اله به ش��ركت هاي دان��ش بنيان 
صادرات محورحوزه نفت، گاز و پتروشيمي اعطا 
مي شود.60 درصد از تس��هيلات تلفيقي توافق 
ش��ده ذيل اين قرارداد، به س��رمايه درگردش و 
40 درصد به طرح ها تخصيص مي يابد، شركت 

هاي دانش بنيان خواس��تار اين تسهيلات بايد 
معرفي نامه وزارت نفت را به بانك ارايه دهند.

بازداشت متهم رديف اول 
»كينگ ماني«

طب��ق اطلاعات به دس��ت آمده، متهم رديف اول 
پرون��ده كلاهب��رداري كينگ ماني ك��ه از قضا 
مديريت يك شركت بازاريابي شبكه اي معروف را 
هم به عهده دارد، بازداش��ت شده است. بر اساس 
آخرين اطلاعات به دس��ت آمده، در پي مسجل 
شدن ابعاد فني پرونده كلاهبرداري كينگ ماني، 
آق��اي »ق« مته��م رديف اول پرونده ك��ه از قضا 
مديريت يك ش��ركت بازاريابي شبكه اي معروف 
را هم به عهده دارد، بازداش��ت و روانه زندان شد. 
در همي��ن رابطه، يك منب��ع آگاه در گفت وگو با 
تس��نيم ضمن تأييد خبر دس��تگيري متهم اول 
پرونده كلاهبرداري كينگ ماني، اظهار داش��ت: 
تعداد شاكيان ثبت ش��ده در اين پرونده، تاكنون 
به بيش از 2400 نفر رس��يده است و امكان دارد 
تا چندين برابر اين تعداد نيز افزايش يابد. بيشتر 
ش��كايت هاي مردمي از 4 ماه گذش��ته تاكنون 
ثبت ش��ده اس��ت و در اين مدت كوتاه، اقدامات 
موث��ري در جهت احق��اق حق��وق مالباختگان 
انجام ش��ده و به س��رعت در حال پيگيري است. 
بررس��ي هاي پيچيده فني در خص��وص رمزارز 
ادعايي، حسابرسي حقوق هزاران شاكي، بررسي 
ادله ديجيتال و مس��ائل حقوقي پرونده، توقيف 
اموال متهمان و بس��ياري م��وارد ديگر در مدت 
زمان كوتاهي انجام شده است كه نشان از سرعت 
بالاي رسيدگي به پرونده دارد. بر اساس اطلاعيه 
منتشرشده از س��وي وزارت اطلاعات در مهرماه 
س��ال جاري، يك��ي از بزرگ ترين ش��بكه هاي 
س��ازمان يافته كلاهبرداري در س��طح كشور كه 
با فريب افكار عمومي و تش��ويق افراد به خريد و 
سرمايه گذاري در رمزارز مجعول »كينگ ماني«، 
مبال��غ هنگفتي را كس��ب كرده بودند؛ توس��ط 
س��ربازان گمنام امام زمان)عج( شناسايي شد و 

مورد ضربه قرار گرفت.

بانك مركزي تاكنون تصميمي براي 
ادغام موسسه اعتباري نور نداشته است
بانك مركزي اعلام كرد برخلاف مطلب منتش��ر 
شده در يكي از جرايد مكتوب اقتصادي، تاكنون 
هيچگون��ه تصميمي مبن��ي بر ادغام موسس��ه 
اعتباري نور توس��ط اركان بان��ك مركزي اتخاذ 
نشده است.اين بانك ضمن تكذيب مطلب منتشر 
شده در روزنامه دنياي اقتصاد روز گذشته، مبني 
بر ادغام موسسه اعتباري نور، اعلام كرد كه تاكنون 
هيچگونه تصميمي در اين خصوص توسط اركان 

بانك مركزي اتخاذ نشده است.
بديه��ي اس��ت هرگون��ه اطلاع رس��اني در مورد 
تصميمات بانك مركزي براي موسسات اعتباري 
تحت سرپرس��تي اين بانك توسط روابط عمومي 
بانك مركزي انجام خواهد ش��د.بانك مركزي از 
اصحاب رس��انه خواست از درج ش��ايعات و اخبار 
نادرست در حوزه پولي و بانكي كشور پرهيز كرده 

و صحت اخبار را از مراجع رسمي پيگيري كنند.

سكه به سمت كانال 12 ميليون و دلار به مرز 25 هزار تومان نزديك شد

افت 80 دلاري قيمت اونس جهاني طلا

تجربه كوپن و يارانه نقدي نشان مي دهد كه كالابرگ مشكلات آينده را كاهش مي دهد

يارانه نقدي براي جايگزيني دلار ۴۲۰۰ بهتر است يا كالابرگ؟
گروه بانك و بيمه |

كارشناسان با اش��اره به تجربه دوران توزيع كوپن در دهه 
1360 و دف��اع مقدس و همچنين ياران��ه نقدي 45 هزار 
توماني در دولت احمدي نژاد و ادامه آن تاكنون، معتقدند 
كه توزيع كالا و كالا برگ، متناس��ب با ش��رايط س��خت 
اقتصاد انجام مي ش��ود و بعد از بهبود شرايط اقتصادي، نه 
مردم به دنبال اجناس كوپني هستند و نه دولت ضرورتي 
براي توزيع كالا برگ مي بين��د و در دوران پس از جنگ، با 
وفور كالا و كاهش تورم، ب��ه تدريج كوپن از رونق افتاد. اما 
پرداخت ياران��ه نقدي، به خاطر انتظار ذهني مردم جهت 
دريافت كم��ك مالي مانند مس��تمري و حقوق، موجب 
مي شود كه خانوارها اخبار يارانه نقدي را پيگيري كنند و 
دولت نيز مجبور به ادامه اين روند است. پس از اجراي طرح 
هدفمندي يارانه ها در دولت احمدي نژاد، پرداخت مبلغ 45 
هزار تومان به هر نفر، رقم قابل توجهي بود اما در سال هاي 
بعد با افزايش قيمت ها و تورم، عملا رقمي بي اثر بر زندگي 
مردم شد و بسياري از كارشناسان خواستار افزايش رقم آن 
بودند. اما دو عامل باعث شد كه اين رقم بيشتر نشود، اولين 
موضوع اين بوده كه قيمت بنزين و ساير حامل ها متناسب 
با قيمت هاي جهاني رشد نكرده و در نتيجه منابع مورد انتظار 
براي پرداخت يارانه نقدي فراهم نشده است. عامل دوم اين 
بوده كه در سال هاي اخير، دولت براي پرداخت همين رقم 
45 هزار تومان، با مشكلات بسياري مواجه بود و هر ماه با 
فشار و تلاش وزارتخانه هاي مختلف پرداخت يارانه و بودجه 
آن امكان پذير شده است. اما همين رقم كه نه متناسب با 
مخارج خانوار و تورم است و نه متناسب با رشد درآمد دولت 
از محل افزايش قيمت فرآورده هاي نفتي، به خاطر انتظار 
مردم ادامه يافته است و دولت نيز توان افزايش آن را ندارد و 
حتي به دنبال حذف بخش عمده اي از خانوارهاي متوسط 
به بالاي جامعه از دريافت يارانه نقدي اس��ت. براساس اين 
تجربه و تفاوت اساس��ي در كاربرد كالابرگ و يارانه نقدي، 
و براي آنكه در آينده مشكل اساسي براي دولت و خانوارها 
ايجاد نشود و دولت هر وقت شرايط را رو به بهبود احساس 
كرد اقدام به قطع آن كند، لازم است كه از كالا برگ استفاده 
شود. كالابرگ يك خاصيت ديگر نيز دارد و آن برخورداري 
خانوار از كالاهاي اساسي و دريافت پروتئين و ويتامين است. 
زيرا اگر خانوارها بد سرپرست باشند و يارانه را خرج كنند 
و خانوارها براي گوشت و مرغ و روغن دچار مشكل باشند، 
عملا دولت به هدف خود نرس��يده و اثر حذف دلار 4200 
توماني جبران نشده است. هر چند كه يارانه نقدي آسان تر از 
كالا برگ است و تهيه كالا و كالا برگ كار سختي براي دولت 
و خانوارها و فروشگاه هاست اما اين موضوع حداقل مي تواند 
به صورت هدفمند و مس��تقيم كالاي مورد نظر را تحويل 
خانوار دهد. حتي اگر كالا برگ و كالا فروخته شود بازهم به 
بازار عرضه مي شود و در اختيار جامعه قرار مي گيرد.  البته 
محمود جامساز كارشناس اقتصادي در اين زمينه مي گويد: 
جايگزين هايي چون يارانه نقدي يا كالابرگ كه براي حذف 
ارز ترجيحي درنظر گرفته ش��ده اس��ت، با حضور دلالان 
هميشه در صحنه به فساد كشيده  مي شود و تورم را تشديد 
مي كند. بنابراين، تخصيص كالابرگ يا يارانه نقدي و كالايي 

در ازاء جبران حذف ارز ترجيحي مستلزم وجود زمينه هايي 
است كه دست دلالان را در ورود به اين بازار ببندد.محمود 
جامساز در گفت وگو با ايسنا اظهار كرد: قبل از طرح مباحث 
مربوط به حذف يا بازگش��ت ارز ترجيحي در سال 1401، 
دولت در لايحه اي كه براي سال آينده تدوين كرده بود، ارز 
4200 توماني را حذف كرده و از منابع حاصل از حذف اين 
ارز، مبالغي در راستاي جبران قدرت خريد مردم به منظور 
تأمين كالاهاي اساسي در شكل پرداخت يارانه نقدي يا بن 
كالا اختصاص داده بود. حذف ارز ترجيحي به دو دليل انجام 
گرفت كه دليل اول متقن تر و آن اين است كه فقدان منابع 
مالي در خصوص ارز مورد نياز واردات كالاهاي اساسي كه 
بين 15 تا 18 ميليارد دلار )تقريبا  معادل كل درآمد نفتي 
پيش بيني ش��ده در بودجه 1401( تخمين زده مي شود، 
دليل دوم اينكه استناد به بروز رانت و فساد عظيمي است 
كه در توزيع ارز ترجيحي رخ داده كه از سال 97 تاكنون بالغ 
بر 55 ميليارد دلار گزارش شده كه  به منظور جلوگيري از 
تكرار آن دولت حذف ارز ترجيحي را در دستور كار قرار داد.

     نفت بالاي ۱۰۰ دلار؛ فرصتي براي اقتصاد ايران
 اين اقتصاددان در ادامه توضيح داد: درآمد پيش بيني شده از 
صادرات نفتي در لايحه بودجه سال آينده، 381 هزار ميليارد 
تومان است كه با در نظر گرفتن نرخ تسعير 23 هزارتومان، 
معادل 16 ميلي��ارد دلار اس��ت. اين در حالي اس��ت كه 
كميسيون تلفيق مجلس با اعمال تغييرات عمده اي از جمله 
افزايش 20 درصدي سهم صندوق توسعه ملي از درآمدهاي 
نفتي، درآمد نفتي انتظاري در سال آينده را به كمي بيش 
از 13 ميليارد دلار تقلي��ل داد.او ادامه داد: دولت در بودجه 
سال آينده، نرخ فروش دلار را 60 دلار برآورد كرده بود اما در 
حال حاضر، با شرايط پيش آمده تحت تاثير جنگ اوكراين و 
روسيه قيمت نفت در 14 سال اخير ركورد قيمت را شكست 
و نفت پلت خليج فارس با بيش از 10 دلار كاهش نسبت 
به قيمت نفت برنت به بالاي 100 دلار رسيد. اين فرصتي 
است براي ايران كه نفت خود را در صورت ادامه تحريم ها 
تقريبا به تنها مشتري خود يعني چين با تمام تخفيف هايي 
كه براي دور زدن تحريم ها براي اين كشور قائل است، بيش 
از 60 دلار صادر كند و درمقابل يوآن و بخشي را نيز كالاي 
تهاتري دريافت كند. البته در صورت توافق احتمالي كه با 
توجه به اخبار منتشره از مذاكرات وين، ممكن است يك 
توافق حداقلي صورت گيرد، به نظر نمي رسد كه به سبب 
كاهش ظرفيت استخراج ناشي از دلايل فني و كهنگي چاه ها 
قادر به توليد به ميزان قبل از برجام طي س��ال آتي برسيم 
زيرا، مرمت و تزريق گاز به چاه ها مس��تلزم ميلياردها دلار 
سرمايه گذاري است كه فعلا و در ميان مدت امكان جذب 

آن بسيار ترديد آميز است.
اين كارشناس اقتصادي ادامه داد: اينكه ارز ترجيحي حذف 
شود يا نشود و چه جايگزيني براي حذف آن تعيين شود، 
مهم نيست بلكه مساله اصلي اين است كه قيمت كالاهاي 
اساسي گران نباشد، قدرت خريد مردم در حدي باشد كه 
از توانايي تامين اين كالاها برخوردار باش��ند. قيمت هاي 
فعلي كالاهاي اساسي نشان دهنده اين است كه حضور ارز 

ترجيحي در اقتصاد نتيجه اي جز رانت و فساد نداشته است 
و در سبد مصرفي مردم از نظر كالاهاي اساسي گراني فراتر از 
تورم 41 درصدي كه اعلام شده به گونه اي كه طي يكسال و 
نيم گذشته تاكنون بهاي برخي از كالاهاي اساسي بر اساس 

شواهد ميداني از 200 درصد هم فراتر رفته است.

    شكست سياست هاي تنظيم بازار
جامساز سياست هاي تنظيم بازار را شكست خورده دانست 
و گفت: در حال حاضر، بازار كالاهاي اساسي و ساير كالاها 
نيز تحت كنترل دلالان اس��ت و آنه��ا قيمت ها را تعيين 
مي كنند. با اينكه گفته مي شود كه روند تورم كاهشي شده 
اما موتور تورم همچنان روشن است و حذف ارز ترجيحي 
نه تنها بر تورم قيمت كالاهاي اساسي مي افزايد بلكه اسباب 
افزايش قيمت هاي نسبي را فراهم مي كند و بر خلاف نظر 
برخي از مسوولان حتي قيمت مسكن را نيز تحت تاثير قرار 
مي دهد. جايگزين هايي چون يارانه نقدي يا كالابرگ كه 
براي حذف ارز ترجيحي درنظر گرفته شده است، با حضور 
دلالان هميشه در صحنه به فساد كشيده  مي شود و تورم را 
تشديد مي كند. بنابراين، تخصيص كالابرگ يا يارانه نقدي 
و كالايي در ازاء جبران حذف ارز ترجيحي مستلزم وجود 
زمينه هايي است كه دست دلالان را براي ورود به اين بازار 
ببندد ام��ا تجربه اثبات كرده كه همواره قدرت فس��ادآور 

دلالان از توان نهادهاي نظارتي افزون بوده و روند افزايشي 
قيمت ها از عملكرد قدرت هاي مافيايي تبعيت كرده است. 
وي تاكيد كرد: علاوه براين، اين پرسش مطرح است كه با 
توجه به كمبود ارز، معلوم نيست تأمين ارز واردكنندگان 
توسط دولت چگونه قابل انجام است مگر آنكه بخش اعظم 
كالاهاي اساس��ي از طريق واردات بدون انتقال ارز توسط 
نهادها يا اشخاص حقيقي كه ثروت هايي را از داخل كشور 
در خارج انباش��ت كرده اند انجام گي��رد كه البته خود نيز 
قيمت گذاري كرده و از طريق عوامل مرتبط، بازار را دراختيار 

قدرت انحصاري خود قرار خواهند داد.

 پرداخت يارانه با حذف ارز ۴۲۰۰ شكست مي خورد
اين كارشناس اقتصادي ادامه داد: تخصيص يارانه نقدي 
45 هزار و 500 توماني كه طي س��ال ها پرداخت مي شود 
به دليل ت��ورم و تنزل ارزش پول ملي قدرت خريد خود را 
از دست داده و كاملا بي ارزش شده است. پرداخت هر نوع 
يارانه اضافي ديگر نيز با روند تورمي كنوني به طور زود هنگام 
به سرنوشت يارانه 45 هزار و 500 توماني دچار مي شود كه 
قدرت خريد فعلي آن در حد بهاي يكي دو پاكت س��يگار 
است. تورم با بخشي نگري قابل اصلاح نيست، متغير تورم 
در ارتباطي وثيق با ساير متغيرهاي اقتصادي قرار دارد كه 

بايد به صورت يك كل بهم پيوسته ديده شود.



دستكاري در بازار و ارسال سفارش هاي نامتعارف، يكي از 
دغدغه هاي هميشگي سرمايه گذاران خرد و معامله گران 
آنلاين بازار سرمايه بوده است. اين نگراني ها به ويژه به اين 
دليل تقويت شده كه معامله گران عادي تنها مي توانند 
پنج رديف اول سفارشات خريد و فروش سهام را مشاهده 
كنند اما در مقابل، كارگزاري ها و معامله گران حقوقي به 
تمامي عمق مظنه بازار دسترس��ي دارند. همچنين در 
حالي كه شركت هاي كارگزاري مي توانند از الگوريتم ها 
ب��راي ثبت س��فارش هاي خريد و فروش به��ره ببرند، 
معامله گران آنلاين از اين امكان محروم هستند. از همين 
رو همواره اين انتقاد مطرح بوده كه سازمان بورس در برابر 
معامله گران خرد از يك سو و حقوقي ها و نهادهاي مالي 
بازار از سوي ديگر، سياست هاي دوگانه اي را اتخاذ كرده 
است. حالا اما گفته مي شود براساس تصميمات جديد 
هيات مديره سازمان بورس قرار است عمق سفارش هاي 
خريد و فروش معاملاتي يا همان عمق مظنه در اختيار 
تمامي معامله گ��ران برخط قرار گيرد. اي��ن ديدگاه به 
ويژه از زمان ورود قوه قضاييه به پرونده تخلفات بورسي 
جدي تر دنبال مي شود. احمد اشتياقي كارشناس بازار 
س��رمايه بر اين باور اس��ت كه اين اقدام مي تواند فضاي 
عادلانه ت��ري را ب��راي معامله گران خرد در مقايس��ه با 
استيشن هاي كارگزاري ها فراهم كند، اما در عين حال 
نوعي هموارسازي مسير براي گسترش سرمايه گذاري 

مستقيم در بازار سرمايه نيز محسوب مي شود.
 در همين حال برخي بر اين باورند كه اين اقدام مي تواند 
به معن��اي پايان س��يطره كارگزاري ه��ا و حقوقي ها بر 
معاملات بازار ارزيابي شود.چهارم اسفندماه بود كه جلسه 
شوراي مشورتي س��ازمان بورس و اوراق بهادار با حضور 
روس��اي ادوار و اعضاي هيات مديره سازمان و همچنين 
برخي صاحب نظران بازار سرمايه درباره ارزيابي جوانب 
سياست افشاي عمق دفتر سفارشات بازار برگزار شد. به 
نظر مي رسد آنچه در اين جلسه بررسي گذشته است، در 
نهايت توانسته هيات مديره سازمان بورس را مجاب كند 
تا خدمت مهم افش��اي مظنه براي معامله گران را بهبود 
بخش��د، چراكه روز گذشته اعلام ش��د در راستاي رفع 
دغدغه هاي مطرح شده در جلسه با رياست قوه قضاييه، 
هيات مديره سازمان بورس و اوراق بهادار اقدام به بررسي 
نمايش عمق مظنه )سفارش هاي خريد و فروش( براي 
همه معامله گران كرده و در اين راستا ضمن تاكيد بر تقويت 
سامانه هاي نظارتي و آموزش همگاني مبني بر اينكه ارزش 
ذاتي هر س��هم نه از ميزان عمق مظنه ها )سفارش هاي 
خريد و فروش( بلك��ه از عوامل كلان اقتصادي و عوامل 
بنيادين مرتبط به هر ش��ركت تعيين مي شود، تصميم 
گرفت كه عم��ق مظنه در اختيار هم��گان قرار بگيرد و 
همه معامله گ��ران آنلاين نيز بتوانند اي��ن خدمت را از 
كارگزاران خود دريافت كنند. گفتني است در حال حاضر 
س��فارش هاي خريد و فروش  در بازار در دو مدل نمايش 
داده مي شوند؛ در مدل نخست، تنها پنج مظنه برتر نمايش 
داده مي شود كه سايت ها و كاربران آنلاين به آن دسترسي 
دارند. در مدل دوم اما امكان مشاهده تمام سفارش هاي 
موجود در صف خريد يا فروش ميس��ر اس��ت. مشاهده 
عمق س��فارش ها تنها براي معامله گ��ران كارگزاري ها 
مجاز اس��ت. به عبارت ديگر اين خدمت مهم به تمامي 
س��رمايه گذاران بازار سرمايه ارايه نمي شود و آن طور كه 
پيش تر روح الله دهقان مديرعامل شركت مديريت فناوري 
بورس گفته است، افرادي كه براي خودشان سهم خريد و 
فروش مي كنند كه همان كاربران آنلاين عادي هستند، 
براساس دستورالعمل افشاي اطلاعات، حق دسترسي 
به اين اطلاعات را ندارند. گفتني است تا قبل از سال ۹۵، 
دسترسي به عمق سفارش ها در اختيار افراد قرار نداشت و 
تنها معامله گران كارگزاري ها از طريق ايستگاه هاي نامك 

مي توانستند به عمق سفارش ها دسترسي داشته باشند. 
اما از اواخر اين س��ال، با دستور س��ازمان بورس و اوراق 
بهادار و به  منظور گسترش ايستگاه هاي برخط گروهي 
)آنلاين گروهي( مقرر شد پيام هاي عمق سفارش ها براي 
توسعه سامانه هاي برخط گروهي، در اختيار شركت هاي 
نرم افزاري )OMS( قرار بگيرد تا معامله گراني كه از برخط 
گروهي اس��تفاده مي كنند، بتوانند عمق سفارش ها را 
مشاهده كنند. از آنجا كه اين اطلاعات براي شركت هاي 
نرم افزاري ارس��ال مي ش��ود، از نظر فن��ي اين امكان 
وجود دارد تا دسترس��ي به عمق سفارش ها در اختيار 
نهادهايي به جز برخط گروهي قرار بگيرد ولي براساس 
دستورالعمل افشاي اطلاعات، شركت هاي نرم افزاري 
حق افش��اي عمق س��فارش ها به درگاهي جز برخط 
گروهي را ندارند. حالا اما به نظر مي رسد اين قانون در 
حال تغيير است. برخي صاحب نظران بازار سرمايه اين 
تغيير را به كاهش سيطره كارگزاري ها و انحصار آنان در 
دسترسي به اطلاعات بازار تعبير كرده اند و بر اين باورند 
كه اين اقدام مي تواند به رفع تبعيض در معاملات بازار 

سرمايه و كاهش تخلفات منجر شود.

    ابهام در ميزان و نحوه افشاي اطلاعات
اگر چه تغيير جديد در افشاي مظنه مي تواند به عنوان 
گامي موثر و خوشايند براي معامله گران آنلاين تلقي شود 
اما گفته مي شود ممكن است اين اقدام به گسترش بيشتر 
سرمايه گذاري و سهامداري مس��تقيم در بازار سرمايه 
بينجامد. روشي كه طي دو سال گذشته زيان هاي زيادي 
را به مردم تحميل كرد. هنوز مش��خص نيست كه قرار 
است افشاي مظنه با چه ساز و كاري در بازار سرمايه تغيير 
كند و اين اطلاعات از چه كانالي در اختيار معامله گران 
قرار گيرد اما بررس��ي ها نش��ان مي دهد در بسياري از 
بورس هاي جهاني، دسترسي به سطوح مختلف اطلاعات 
و رديف هاي مظنه معاملات، در قبال پرداخت مبالغي 
ميسر مي شود. به عنوان مثال مي توان به بازارهايي نظير 
نزدك در امريكا، بورس هاي لندن، س��نگاپور، ابوظبي 
و برخي كارگزاري هاي مش��هور جه��ان از قبيل رابين 
هود و اينتراكتيو بروكرز- كه خدمات متنوعي به اغلب 

بورس هاي جهان ارايه مي دهد- اشاره كرد. در اين بازارها، 
عموما دسترسي هاي حداقلي به مظنه بازار رايگان است 
اما كاربران براي دسترسي به لايه هاي بيشتر اطلاعاتي 
و درياف��ت عمق مظنه سفارش��ات ملزم ب��ه پرداخت 
مبالغي هستند تا بتوانند از اين امكانات بهره مند شوند. 
برخي صاحب نظران معتقدند اين روش توانسته است 
سرمايه گذاري غيرحرفه اي در بازارهاي مالي را كنترل 
كند. با اين حال اما مشخص نيست كه ارايه اين خدمت 

در بازار سرمايه ايران رايگان خواهد بود يا خير؟

    برقراري تساوي ميان معامله گران
احمد اشتياقي كارشناس بازار سرمايه در مطلبي نوشت: 
همان ط��ور كه مي دانيد در حال حاض��ر معاملات بازار 
سرمايه هم از طريق استيشن هاي كارگزاري ها صورت 
مي گيرد و هم معامله گران آنلاي��ن مي توانند از طريق 
خدمات برخط سهام خريد و فروش كنند. معامله گري 
كه از طريق استيشن كارگزاري معامله مي كند مي تواند 
تمامي سفارشات بازار را مشاهده كند يا به عبارت ديگر 
به عمق بازار دسترسي دارد. اما مشتريان آنلاين تنها پنج 
رديف از سفارش ها را مي بينند. قبلا تعداد معامله گران 
آنلاين بازار بس��يار اندك بود اما مي توان گفت در حال 
حاضر معاملات آنلاين با معاملات استيشن كارگزاري ها 
برابري مي كند. با توجه به اينكه در حال حاضر معاملات 
آنلاين وس��عت زيادي پيدا كرده و تعداد بي شماري از 
سهامداران ش��خصا به صورت برخط معامله مي كنند، 
بر همين اس��اس س��ازمان بورس تصمي��م گرفته كه 
عمق س��فارش ها را به صورت عادلانه در اختيار تمامي 
معامله گران قرار دهد. با توجه به اينكه زيرساخت هاي 
آن فراهم اس��ت، اي��ن امكان وجود خواهد داش��ت كه 
معامله گر برخط بتواند عمق سفارش ها را مشاهده كند. 
تصميم سازمان مي تواند منجر به برقراري تساوي ميان 
معامله گران بازار سرمايه اعم از برخط يا كارگزاري شود. 
زيرا هر چه بيش��تر عمق سفارشات ديده شود تصميم 
بهتري براي معامله مي توان اتخاذ كرد. در ايران شركت 
فناوري اطلاعات ب��ورس، اطلاعات ب��ازار را در اختيار 
OMS ها قرار مي دهد تا آنها نيز اين اطلاعات را در اختيار 

كارگزاري ها قرار دهند. در انتهاي اين مسير، كارگزاري ها 
پنج رديف از س��فارش ها را در اختيار معامله گر برخط 
مي گذارند. اما نمونه هاي خارجي، اندكي متفاوت است. 
اصولا در كشورهاي توسعه يافته كه بازار سرمايه آنها هم 
رشد كرده است، هر نوع اطلاعات اضافه اي كه معامله گر 
مطالبه كند بايد بهاي آن را هم بپردازد. يعني مش��ابه 
همين سايت TSETMC هم كه در ايران به طور رايگان 
مشاهده مي شود، پولي است. به عبارت ديگر دسترسي به 
سطحي از اطلاعات رايگان است اما از مرحله اي بايد براي 
دريافت اطلاعات پول پرداخت كرد. ممكن است همين 
تصميم جديد هيات مديره سازمان بورس مبني بر افشاي 
عمومي مظنه بازار از نظر ما امتيازي براي مشتريان آنلاين 
محسوب شود اما برخي به اين اقدام نقد دارند. منتقدان 
عنوان مي كنند كه اين اقدام بدون دريافت بهاي خدمت 
جديد سبب گس��ترش بيش از اندازه معاملات آنلاين 
مي شود و افراد را به سمت سرمايه گذاري مستقيم سوق 
مي دهد. بر اين اساس گفته مي شود شايد چندان صلاح 
نباش��د فردي كه تخصص و تجربه لازم را ندارد به اين 
سطح از اطلاعات دسترسي داشته باشد. چراكه ممكن 
است منجر به گمراهي بازار شود. بايد دقت شود چه ميزان 
از اطلاعات لازم است در اختيار افراد قرار گيرد و افراد به 
صورت انفرادي معاملات خود را انجام دهند. اين اقدام 
به نوعي رونق سهامداري مستقيم و معامله گري انفرادي 
است. در صورتي كه همواره توصيه مي شود افرادي كه 
اطلاعات كافي درباره معامله گري در بازار سرمايه ندارند 
از طريق صندوق هاي س��رمايه گذاري و ش��ركت هاي 
س��بدگردان اقدام به ورود كنند. اما وقتي تس��هيلات 
اينچنيني فراهم مي كنند يعني دارند به معاملات آنلاين 
و مستقيم رونق مي دهند. بر همين اساس اين دست از 
اقدامات بايد با تامل بيشتري صورت گيرد. زيرا از سمت 
ديگر هم دغدغه حضور مستقيم مردم در بازار مطرح است 
و اين اقدام به نظر من سبب مي شود اين حضور مستقيم 
قدري تقويت ش��ود. اگر قرار است از اين ورود مستقيم 
جلوگيري شود شايد بهتر باشد اين خدمت پولي باشد تا 
دست كم افراد حرفه اي تر بازار به اين اطلاعات دسترسي 

يابند و به اين شيوه بازار هم از ريل خود خارج نشود.
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عرضه املاك شهرداري در بورس
مهر| از اواس��ط دهه ۹۰ و در بحبوحه تنگناي مالي 
دولت، زمزمه مديري��ت و مولدس��ازي دارايي هاي 
دولت برجس��ته ش��د و ابعاد آن مورد بحث و بررسي 
قرار گرفت؛ تمركز بر يك منبع مالي جديد به عنوان 
كانال جايگزين درآمدهاي ارزي و ريالي آب رفته به 
واسطه محدوديت درآمدهاي نفتي!از اين رو، ضرورت 
توجه به مولدس��ازي اراضي و املاك مازاد دولتي كه 
يا بلااستفاده بودند يا بهره وري مايل به صفرشان در 
 دهه هاي گذشته مسجل است، سناريوي خانه تكاني 
در فهرس��ت اموال غيرمنقول دس��تگاه ها و عرضه 
س��نگين املاك خاك خورده دولتي را پررنگ كرده 
بود.تا جايي كه برخي از كارشناس��ان حوزه مسكن، 
تحقق منابع ۴۵.۵۴۶ ميليارد توماني بودجه ۱۳۹۹ از 
محل فروش اموال منقول و غيرمنقول دولتي را منجر 
به فشار سنگين عرضه مسكن به بازار و تعديل قيمت ها 
عنوان مي كردند، اما كارنامه عملكرد دولت دوازدهم 
نشان مي دهد، چاپ پول را به اجراي اين بند قانوني 
سند دخل و خرجشان هم ترجيح دادند!گواه اين ادعا، 
گزارش تفريغ بودجه سال ۱۳۹۹ منتشر شده از سوي 
ديوان محاسبات اس��ت؛ جايي كه تنها ۳۷.۵ درصد 
عملكرد براي واگذاري دارايي هاي سرمايه اي مخابره 
شده و عملكرد بسيار پايين )۳.۱ درصد( براي رديف 
فروش اموال منقول و غيرمنقول ثبت ش��ده اس��ت.

كارشناسان معتقدند، فقدان بانك يكپارچه اطلاعاتي، 
ناتواني در برآورد ارزش املاك و مقاومت دستگاه ها 
براي استمرار س��يطره بر اموال تحت تملك، ۳ ضلع 
موانع مولدسازي دارايي ها را شكل مي دهند و موارد 
مذكور به عنوان پيش نيازهاي بهره مندي دولت و ساير 
نهادها از منابع ارزشمند و گره گشاي مالي، مورد توجه 
است.در همين زمينه، مجيد شاكري از كارشناسان 
اقتصادي با اش��اره به اهميت توجه به مولدس��ازي 
دارايي هاي مازاد، گفت: مولدسازي تنها شكل جبران 
كس��ري بودجه است كه اثر توس��عه اي دارد. برآورد 
اموال غيرمنقول دولت ۱۸ هزار هزار ميليارد تومان 
است؛ در حالي كه اموال منقول يكي از ابزارهايي است 
كه مي تواند س��بب توسعه شهري شود، ولي با وجود 
كسري بودجه دولت، همچنان زمين ها حبس شده 
است.با وجود كارنامه ناموفق دولت در بهره مندي از 
منبع عظيم اموال غيرمنقول بلااستفاده، اما شهرداري 
تهران در مقياسي كوچك تر از آنچه دولت وعده داده 
بود، در مسير شناسايي و عرضه املاك شهرداري در 
بورس كالا گام برداشته و به دنبال كانال جديدي براي 
تسويه مطالبات پيمانكاران و به جريان انداختن اموال 
منجمد تحت سيطره اش اس��ت.اموالي كه به گفته 
شهردار تهران، به مثابه نفت براي دولت است و مي تواند 
به جاي آنكه عامل ايجاد مفس��ده ب��ا واگذاري هاي 
غيرشفاف و حاشيه ساز شود، با عرضه در بورس كالا و 
ساير مسيرهاي شفاف، ترقي و توسعه شهر را به دنبال 
داشته باشد.ش��هردار تهران بيست و هشتم دي ماه 
در جري��ان ارايه لايحه بودجه ش��هرداري به صحن 
شوراي شهر، از ابلاغ معرفي و ثبت كليه دارايي هاي 
غيرمنقول در س��امانه س��ازمان املاك و مستغلات 
شهرداري به كليه مناطق و سازمان هاي تابعه خبر داد 
و آن را حكم ۳ س��ال قبل شوراي شهر كه روي زمين 
مانده خواند.زاكاني در بخش ديگري از اظهاراتش در 
صحن شوراي شهر، ضمن اشاره به اثرگذاري عرضه 
مستمر املاك شهرداري در بورس كالا بر بازار مسكن 
گفت: ورود املاك ش��هرداري تهران به بازار بورس از 
برنامه هاي كلان شهرداري براي نقش آفريني در بازار 
مسكن توأم با مولدس��ازي دارايي ها است.بررسي ها 
نشان مي دهد، يكي از ش��يوه هاي تسويه مطالبات 
پيمانكاران از س��وي ش��هرداري، واگذاري تهاتري 
املاك و اراضي از طريق برخي كارگزاران است كه در 
فرآيندي غيرشفاف و با برآوردي كمتر از ارزش واقعي 
اموال غيرمنقول صورت مي گيرد.به گفته كارشناسان 
اغلب مبادلات مالي تهاتري با پيمانكاران اجرايي، نه 
تنها بر كيفيت و كميت اجراي پروژه ها اثرگذار است، 
بلكه بسترس��از تخلفات اقتص��ادي، تضييع حقوق 
بيت المال و وقفه در روند تسويه مطالبات به واسطه 
تذكرهاي جدي و معقول نهادهاي نظارتي مي شود.

بر همين اساس، شهرداري براي دخل و خرجش در 
سال آينده حساب ويژه اي بر فروش املاك و اراضي 
تحت مالكيتش از كانال بورس كالا كرده است. بستري 
كه علاوه بر كشف قيمت رقابتي و عمق بخشيدن به 
عرضه املاك در تالار شيش��ه اي، شفافيت در نحوه 
فروش املاك شهرداري و تس��ريع در تسويه نقدي 
مطالبات پيمانكاران را در پي خواهد داشت.بررسي ها 
نشان مي دهد، فروش دارايي هاي غيرمنقول به عنوان 
بخش��ي از واگذاري دارايي هاي سرمايه اي در لايحه 
بودجه ۱۴۰۱ شهرداري با رشد بيش از ۸۷ درصدي 
مواجه شده و بالغ بر ۸ هزار و ۵۲۰ ميليارد تومان برآورد 
شده است.در همين زمينه، فلاح معاون مالي و اقتصاد 
شهري شهرداري تهران با اشاره به شناسايي و فراهم 
شدن عرضه اولين سري از املاك شهرداري در بورس 
كالا گفت: در شرايط سنتي، مزايده هر يك از املاك 
شهرداري يك ماه زمان مي برد و در روش بورس كالا، 
اين بازه به ۷ روز كاهش مي يابد. همچنين، قابل رصد 
بودن معاملات و شفافيت آنچه در بورس كالا رقم خواهد 
خورد، از مزاياي ورود به بورس كالا محسوب مي شود. در 
بازار بورس، نهادهاي نظارتي قدرتمند متشكل از هر سه 
قوه قضاييه، مقننه و مجريه بر كيفيت معاملات نظارت 
دارند.فلاح افزود: طي توافقات صورت گرفته با بورس 
كالا، حواله غيرنقدي پيمانكاران به عنوان آورده نقدي 
آنها در بازار سرمايه براي خريد املاك شهرداري پذيرفته 
مي شود و اينگونه پيمانكاران نيز مي تواند براي خريد 
اين املاك از بستر بورس كالا اقدام كنند. متأسفانه روند 
سنتي واگذاري اين املاك و تسويه غير نقد با پيمانكاران 
سبب شده، دستكم ۳۰ درصد از ارزش املاك شهرداري 
در رون��د واگذاري از دس��ت برود.با توج��ه به ضرورت 
تأمين منابع مالي براي تسريع در روند اجراي پروژه هاي 
توسعه محور و اهميت دسترسي به نقدينگي براي عمق 
بخشيدن به پروژه هاي عمراني، الگوي مولدسازي املاك 

مازاد و بلااستفاده، كارآمد و اميدواركننده است.

عرضه صكوك
اجاره ۱۸۰۰ ميليارد ريالي

با مجوز س��ازمان بورس و اوراق به��ادار، صكوك اجاره 
شركت پتروشيمي ارغوان گستر ايلام )سهامي خاص( 
به مبلغ ۱۸۰۰ ميليارد ريال از طريق ش��ركت بورس 
اوراق بهادار تهران از روز ش��نبه مورخ ۱۴۰۰/۱۲/۲۱ 
به مدت س��ه روز كاري در نماد صگس��تر۵۱۲ عرضه 
عمومي خواهد شد. شركت پتروشيمي ارغوان گستر 
ايلام به عنوان بان��ي، در نظر دارد منابع مالي مورد نياز 
خود را در قالب اوراق اجاره و از طريق فروش تجهيزات و 
تاسيسات برقي و مكانيكي به نهاد واسط )شركت واسط 
مالي شهريور پنجم( و س��پس اجاره به شرط تمليك 
آنها، تامين نمايد.اين اوراق ۵ س��اله و با نرخ ۱۸ درصد 
مي باشد كه اجاره بهاي آن هر شش ماه يك بار از طريق 
شركت سپرده گذاري مركزي اوراق بهادار و تسويه وجوه 
پرداخت مي گردد. ضامن اين اوراق بانك تجارت بوده 
و بازارگردان و متعهد پذيره نويس آن ش��ركت تامين 
سرمايه كاردان است. همچنين، عامل فروش اين اوراق 

شركت كارگزاري بانك تجارت مي باشد.

ورود به بورس كالا براي 
شفاف سازي و حذف واسطه ها

كالا خبر| مجتبي شعباني مديرعامل شركت پارس 
فولاد سبزوار گفت: پارس فولاد سبزوار با هدف توليد 
۸۰۰ هزار تن آهن اسفنجي، ۷۰ هزار تن بريكت سرد و 
۸۰۰ هزار تن فولاد احداث شد همچنين سود شركت 
در سال مالي ۱۳۹۹ تا ۱۴۰۰ به دو هزار و ۵۰۰ ميليارد 
تومان رس��يد و ۷۰ درصد جهش يافت. وي افزود: در 
سال مالي جاري ميزان فروش شركت به ۶ هزار و ۳۰۰ 
ميليارد تومان رسيد و اين ميزان در سال مالي قبل دو 
هزار و ۷۰۰ ميليارد تومان بود. مديرعامل شركت پارس 
فولاد سبزوار با بيان اينكه چندين پروژه زيرساختي در 
دست اقدام داريم كه به زودي به بهره برداري مي رسند، 
خاطرنش��ان كرد: همچنين حمل گندله از خواف به 
مجتمع تماما به صورت ريلي انجام مي ش��ود كه اين 
موضوع ه��م در كاهش تصادفات جاده اي و بهاي تمام 
شده موثر بوده است. وي ادامه داد: همچنين در تابستان 
با قطعي برق و در زمس��تان با قطعي گاز مواجه شديم. 
ضمن اينكه قيمت گاز در سال جاري چندين برابر شده 
اس��ت كه اين موضوع در افزايش بهاي تمام شده موثر 
بود. شعباني خاطرنشان كرد: امسال ۱۵ درصد از سهام 
سهامدار عمده شركت در بورس اوراق بهادار عرضه و با 
استقبال خريداران مواجه شد. مديرعامل شركت پارس 
فولاد سبزوار اظهار كرد: همچنين براي شفاف سازي 
فروش و حذف واسطه ها تمام محصول خود را در بورس 
كالا عرضه و معامله كرديم. شعباني اضافه كرد: از سوي 
ديگر به بومي سازي و ساخت داخل توجه و حدود ۱۵ 
ميليون يورو از قطعات را بومي كرديم. از سوي ديگر به 
مسووليت هاي اجتماعي توجه داشتيم و چندين مدرسه 

را در منطقه جوين سبزوار احداث كرديم.

توزيع 29 هزار ميليارد تومان 
سود سهام عدالت

محسن خدابخش، معاون نظارت سازمان بورس 
در مورد اينكه تاكنون چه تعداد از ش��ركت هاي 
س��رمايه پذير س��هام عدالت س��ود خود را         واريز 
نكرده اند؟ اظهار داشت: اغلب شركت ها سود خود 
را         به شركت س��پرده گذاري واريز كرده اند و هنوز 
دو شركت مخابرات و سيمان دشستان سود خود 
را         نداده اند. معاون نظارت س��ازمان بورس اظهار 
داش��ت: از ۲۹ هزار و ۵۰۰ ميليارد تومان مجموع 
سود حاصل شده سهام عدالت در پي عملكرد سال 
۹۹ تاكنون ۲۹ هزار ميليارد تومان سود شركت ها 
وصول ش��ده و از روز ش��نبه به حساب ذي نفعان 
سهام عدالت واريز مي ش��ود. خدابخش در مورد 
اينكه براي بدعهدي مخابرات در عدم واريز سود 
سال گذشته و امسال چه كرده ايد؟ گفت: در اين 
زمينه ش��كايتي عليه ش��ركت مخابرات از طرف 
سازمان بورس انجام شده است كه بايد در مراجع 
قانوني نسبت به عدم واريز سود سهامداران عدالت 
پاسخگو باشد. وي تأكيد كرد: بيش از ۹۷ درصد 
سود سهام عدالت دريافت شده و به زودي بين ۴۹ 

ميليون سهامدار عدالت توزيع مي شود. 

445 ميليون ورقه حق تقدم 
سرخابي ها به فروش رسيد

با امكان خريد حق تقدم س��هام دو باشگاه استقلال و 
پرسپوليس در بازار پايه نارنجي فرابورس ايران، تا پايان 
روز سه شنبه ۱۷ اسفند ۱۴۰۰ در مجموع بيش از ۴۴۵ 
ميليون ورقه حق تقدم سهام استقلال و پرسپوليس 
موسوم به سرخابي ها در فرابورس فروخته شد.در اين 
باره يك مقام فرابورس گفت: خريد حق تقدم سرخابي ها 
از ۱۵ اسفند آغاز شده و تا ۳۰ روز كاري ادامه دارد، اگر در 
اين مهلت حق تقدم ها به فروش نرسيد، متعهد خريد 
اقدام به پذيره نويس��ي باقيمانده حق تقدم ها خواهد 
كرد. زم��ان خريد حق تقدم س��رخابي ها در روزهاي 
معاملاتي از ساعت ۹:۳۰ تا ۱۱:۳۰ انجام مي شود.ناظر 
بازار در اين زمينه در خصوص پذيره نويسي در نمادهاي 
معاملاتي )استقلالح۱( و )پرسپوليسح۱( اعلام كرد؛ 
با توجه به اتمام دوره ثبت س��فارش روز جاري مورخ 
 ۱۴۰۰/۱۲/۱۷در نمادهاي معاملاتي )استقلالح۱( و 
)پرسپوليسح۱(، حجم تقاضاي خريد در نماد معاملاتي 
)استقلالح۱( ۲۲۶,۲۱۳,۳۷۱ سهم و در نماد معاملاتي 
)پرسپوليسح۱( ۲۱۹,۰۳۴,۱۶۵ سهم در سامانه ثبت 
شده است. ضروري است كارگزاران محترم اقدامات 
زير را مد نظر داشته باشند؛ سفارشات موجود بايستي 
به روزهاي بعد منتقل گردد و ويرايش حجم يا حذف 
سفارش در روز جاري )مورخ ۱۴۰۰/۱۲/۱۷( مجاز 
نمي باشد. وجوه بلوكه شده براي سفارشات نبايد تا 
حذف سفارش توس��ط مشتري يا ويرايش سفارش 

فعال مشتري به حجم پايين تر آزاد شود.

»تعادل« در گزارشي بررسي مي كند

روندمعاملاتتغييرميكند؟

افزايش دامنه نوسان به شرط ثبات بازارسرمايه
مجيد عشقي رييس س��ازمان بورس و اوراق بهادار در 
جمع خبرنگاران در پاسخ به س��والي مبني بر آنكه آيا 
به تازگي تصميم��ي در خصوص برگ��زاري انتخابات 
هيات مديره ش��ركت هاي س��رمايه گذاري اخذ شده 
يا خي��ر؟ اظهار كرد: هنوز تصمي��م نهايي در خصوص 
برگزاري مجدد انتخابات اعضاء هيات مديره شركت هاي 
سرمايه گذاري استاني گرفته نشده و اكنون در كارگروه 
زيرمجموعه شوراي عالي بورس در حال بررسي است 
و در صورت تصويب به طور رسمي اعلام خواهيم كرد.

او در ادام��ه در خصوص آخري��ن تصميمات به منظور 
افزاي��ش دامنه نوس��ان، گفت: درح��ال حاضر مصوبه 
قطعي هيات مديره سازمان در رابطه با تغييرات دامنه 
نوسان مشخص نيس��ت، اما برنامه سازمان براي سال 
آتي افزايش تدريجي دامنه نوسان است، ناگفته نماند 
اجراي چنين مساله مهمي بستگي به شرايط بازاردارد 
و زمان نهايي آن منوط به مصوبه هيات مديره سازمان 
خواهد بود.در ادامه عشقي در خصوص تاثير راه اندازي 
معاملات آتي انرژي بر بدنه اقتصاد كش��ور، اظهار كرد: 
اجراي معاملات آت��ي بر محصولات كالايي، نوس��ان 
قيمت كالاها را براي سرمايه گذاران و معامله گران قابل 
پيش بيني مي سازد تا آنها بتوانند ريسك هاي موجود را 
كنترل كنند.او بيان كرد: اميد مي رود با اجراي معاملات 
آتي بر حامل هاي انرژي شاهد اتفاقات خوبي در بحث 
صادرات باش��يم. رييس س��ازمان بورس تصريح كرد: 
اكنون به طور قطع نمي توان گفت كه با اجراي معاملات 
آتي انرژي، بازاركالايي ما به عنوان مرجع هاب مشخص 
مي شود يا خير، زيرا اين موضوع به ميزان اسقبال فعالان 
و سرمايه گذاران از اين ابزار بستگي دارد زيرا بايد از اين 
ابزار براي كالاهاي ديگر نيز بهره گرفته شود.عشقي در 
پاس��خ به اين سوال كه در حال حاضر چه ميزان از سود 
سهامداران سهام عدالت به حساب شركت سپرده گذاري 

مركزي واريز ش��ده، گفت: مطابق آمار تاكنون بيش از 
۹۵ درصد از سود س��هامداران سهام عدالت به حساب 
شركت  سپرده گذاري مركزي واريز شده، اميد مي رود 
كه سر موقع پرداخت شود. او بيان كرد: در حال حاضر 
فقط چند شركت هستند كه به سبب كمبود نقدينگي 
يا افزايش سرمايه موفق به واريز سود سهامداران سهام 
عدالت به حساب شركت سپرده گذاري مركزي نشدند 
كه در حال پيگيري امور آنها هس��تيم.رييس سازمان 
بورس در پاسخ به اين سوال كه آيا در سال آينده كارمزد 
كارگزاري ها كاهش خواهد داشت ياخير؟ بيان كرد: از 
آنجايي كه در سال گذشته ميزان كارمزد كارگزاري ها 
كاهش يافت و بخش��ي از اين مبالغ به حساب صندوق 
توسعه بازار تزريق مي شود به همين خاطر فعلا تصميمي 

در اين خصوص اتخاذ نشده است.

    توسعه صادرات به وسيله معاملات آتي
مديرعامل شركت بورس انرژي در مراسم راه اندازي 
نخس��تين قرارداد آتي متانول ضم��ن تبريك اعياد 
ش��عبانيه و خير مقدم به مهمانان اين رويداد گفت: 
مطابق اسناد بالادس��تي و قوانين توسعه اي كشور و 
سياس��ت هاي كلي اقتصاد مقاومتي ابلاغي از سوي 
مقام معظم رهبري بر مقابله ب��ا ضربه پذيري درآمد 
حاصل از ص��ادرات نفت و گاز از طري��ق روش هايي 
همچون ايجاد تنوع در روش هاي فروش و مشاركت 
دادن بخش خصوصي در فروش و همچنين تمركز بر 
شفاف س��ازي اقتصاد و سالم سازي آن و جلوگيري از 
اقدامات، فعاليت ها و زمينه هاي فسادزا در حوزه هاي 
پولي، تجاري، ارزي تاكيد شده است.علي نقوي در ادامه 
با بيان اينكه در قانون خروج غيرتورمي از ركود و قانون 
برنامه ششم توس��عه و بودجه هاي سنواتي بر اولويت 
دادن به مكانيزم معاملاتي بورس انرژي در معاملات 

حامل هاي انرژي تاكيد شده است، گفت: اين اقدامات 
همگي نش��ان دهنده ع��زم جدي براي توس��عه اين 
بخش بوده و تكليفي بر دوش بورس انرژي و مجموعه 
وزارتخانه هاي ذيربط به عنوان مجريان سياست هاي 
كلان نظام و قوانين و مقررات بالادس��تي اس��ت. كه 
بورس انرژي ايران از سال هاي گذشته برنامه ريزي براي 
توسعه زيرساخت هاي قانوني و فني خود جهت اجراي 
سياست هاي مذكور را در دستور كار قرار داده است و 

راه اندازي بازار آتي هم بخشي از همين برنامه هاست.
وي با اش��اره به سالروز تأس��يس بورس انرژي در ۱۹ 
اس��فند س��ال ۹۱ با معامله برق، قطران و زغالسنگ، 
راه اندازي و افتتاح تابل��وي معاملات قراردادهاي آتي 
بورس انرژي در اين تاريخ را به فال نيك گرفت و گفت: 
در طي ۹ س��ال گذشته بورس انرژي ايران در راستاي 
ماموريت خود كه ساماندهي، پذيرش، نظارت و تسهيل 
انجام معاملات حامل هاي انرژي و اوراق بهادار مبتني 
بر آن بوده، توانسته نقش مناسبي در توسعه صادرات 
فرآورده ها و افزايش ش��فافيت آن ايفا كند. به طوري 
كه بالغ بر۴۰ ميليون تن انواع فرآورده ها دراين بورس 
مبادله شده كه ۲۷ ميليون تن آن به آن سوي مرزهاي 
كشور صادر شده و از ۲۷ ميليون تن فرآورده صادراتي، 
معامل��ه ۲۰ ميليون تن آن )درح��دود ۷۵درصد( در 
س��ال هاي ۹۸ تا ۱۴۰۰ بوده است.مديرعامل بورس 
انرژي درب��اره ارزش معاملات اين بورس طي س��ال 
جاري گفت: از ابتداي س��ال ۱۴۰۰ تاكنون نيز بيش 
از ۵ ميلي��ون و ۱۱۸ هزار تن انواع ف��رآورده در رينگ 
صادراتي و ۲ ميلي��ون و ۲۶۰ هزار تن ان��واع فرآورده 
در رينگ داخلي به ارزشي بالغ بر يكصد هزار ميليارد 
تومان معامله ش��ده اس��ت كه ارزش صادرات صورت 
گرفته از مسير بورس انرژي ايران در سال ۱۴۰۰ بيش 
از ۳ ميليارد دلار بوده اس��ت.وي در ادامه توضيح داد: 

در اثر عرضه هاي منظم و مس��تمر عرضه كنندگاني 
همچون شركت ملي پالايش و پخش، ملي گاز و نفت 
ستاره خليج فارس و سايرين ارزش مازاد درآمد ناشي 
از رقابت در س��ال ۱۴۰۰ بالغ ب��ر۸۴۶ ميليارد تومان 
)درحدود ۳۶ ميليون دلار( ب��وده كه اين مازاد درآمد 
رقابت در س��ال ۹۹ درحدود ۲۴۵ ميليارد تومان )۱۱ 
ميليون دلار( بوده اس��ت. ارزش مازاد ناشي از رقابت، 
تفاوت بين قيمت پايه اعلامي و كش��ف قيمت ناشي 
از رقابت اس��ت كه اين ارزش بدون بستر بورس انرژي 
به دس��ت نمي آمد.نقوي تصريح كرد: عرضه از مسير 
ش��فاف و رقابتي بورس انرژي سبب شد تا درآمدهاي 
بيشتري نصيب عرضه كنندگان كه عمدتاً شركت هاي 
متعلق به دولت و نهادهاي عمومي غيردولتي اس��ت 
شود و منافع حاصله به بيت المال و بازنشستگان كشور 
برسد كه با مقايسه اي بين حجم عرضه صورت پذيرفته 
در بورس انرژي به نس��بت كل مي��زان فروش صورت 
پذيرفته مي توان به ظرفيت مالي ايجاد شده پي برد و 
قاعدتاً درصورت استمرار و نظم بخشي به عرضه ساير 
فرآورده ها از مكانيزم بورس اين مازاد درآمد ناش��ي از 
رقابت نيز با اعتماد خريداران و افزايش تعداد آنها افزايش 
خواهد داش��ت.مديرعامل بورس انرژي گفت: ايران با 
استفاده از مكانيزم بورس انرژي از نيمه سال ۹۸ و ۹۹ 
موفق ش��د به يكي از صادركنندگان بنزين و نفت گاز 
تبديل شود ولي با توجه به افزايش سرانه مصرف داخلي 
و لزوم ذخيره سازي به منظور تأمين آن در زمان هاي 
پيك شاهد كاهش چشمگير عرضه اين دو محصول 
در سال جاري بوديم كه باتوجه به پيگيري انجام شده 
و نگاه مثبتي كه در مجموعه وزارت نفت و شركت ملي 
پالايش و پخش به استفاده از مكانيزم هاي بورس انرژي 
وجود دارد اميدواريم به زودي با مديريت بهينه مصرف 

شاهد عرضه مجدد صادراتي اين فرآورده ها باشيم.



گروه راه و شهرسازي|
در پي ثبات قيمتي در بازار مسكن، دو گروه خاص فضاي 
تبليغات مل��ك در دنياي مجازي را در دس��ت گرفته اند؛ 
گروهي كه تلاش دارد با كاهش قيمت هاي پيش��نهادي 
املاك لوكس در منطقه يك پايتخت، با هدف رها كردن 
سرمايه هاي دپو شده، املاك احتكار شده را در بازار شب 
عيد و قبل از امضاي برجام ب��ه بازار عرضه كند. گروه دوم 
اما سازندگاني هستند كه در زمين هايي كه از نظر قضايي 
»مورددار« محسوب مي شوند و احتمالا پروانه ساخت نيز 
ندارند، اقدام به ساخت و س��از كرده اند و تلاش دارند تا از 
طريق تبليغات در فضاي مجازي، اين واحدها را به صورت 
»پيش فروش« به بازار عرضه كنند. اين در حالي است كه 
به گفته مديركل راه و شهرسازي استان تهران، هيچ يك از 
فعاليت هاي تبليغاتي مدعي پيش فروش مسكن در تهران 

مجوزي دريافت نشده است.
از مدت ه��ا پيش واس��طه هاي ملكي ب��ا ايجاد صفحات 
اينستاگرامي آگهي هاي فروش خانه را به فضاي مجازي 
كشانده و حتي پيج هاي فروش خانه، مبالغي بيش از حق 
كميس��يون مش��اوران املاك را براي آگهي هاي خود از 

خريداران دريافت مي كنند.
از تابستان امسال كه فروش اينستاگرامي املاك وارد بازار 
ملك شد تا همين هفته گذش��ته، آگهي هاي خانه هاي 
كليد نخورده در مناطق تهران به ويژه منطقه يك پايتخت 
با قيمتي بيشتر از رقم هاي موجود در دفاتر مشاوران املاكي 

به فروش مي رفت.
فروش اينستاگرامي املاك موجب ايجاد حلقه جديدي 
از واسطه گران مي ش��د و قيمت تمام شده آپارتمان ها را 
گاهي تا ۲۰۰ ميليون تومان بيش��تر افزايش مي داد، اما 
صاحبان اين پيج ها چند هفته اي مي شود كه هم بي خيال 
چشم پوشي از سود تبليغات اينستاگرامي شده و هم واحدها 

را با قيمت هاي ويژه آگهي مي كنند.
به گزارش ايرنا، يك واس��طه ملكي در اين باره مي گويد: 
چش��م انداز بازار مسكن به س��مت ثبات قطعي همراه با 
افزايش قدرت چانه زني مشتري پيش مي رود، براي همين 
انتظار سودهاي كلان از بازار مسكن به پايان رسيده است و 
بر همين اساس با افزايش آگهي هاي فروش خانه به قيمت 

ويژه به خصوص در منطقه يك پايتخت مواجه هستيم.
حجم بالايي از خريدهاي ملك در منطقه يك پايتخت با 
هدف كسب سودهاي چند صد ميلياردي انجام مي شود و 
انتظار بهبود وضعيت اقتصادي كشور تحت تاثير مذاكرات 
رفع تحريم ها، منجر به ت��لاش مالكان براي فروش ملك 
خود با قيمت هاي ويژه شده است.چند روز پيش رييس 

اتحاديه املاك تهران نيز گفت: خانه ها با قيمت چهار ماه 
پيش به فروش مي رود و بعد از چندين سال كه به صورت 
ماهانه افزايش قيمت بالاي سه درصد را در مناطق مختلف 
تهران تجريه مي كرديم، رشد قيمت خانه در بهمن ماه به 
صفر رسيده است.وي تصريح كرد: اكنون خانه هاي گران 
اجاره نمي رود و فروشندگان ملك نيز حاضر هستند قبل 
از پايان سال واحدهاي فروشي را با همان قيمت هاي چند 
ماه پيش به فروش برس��انند.آپارتمان هاي گران نوس��از 
بيشترين فراواني خانه هاي خالي را در منطقه يك پايتخت 
دارند و اكنون در هر برج از منطقه يك تهران، در هر طبقه 
بسته به متراژ يك تا ۲ واحد مسكوني خالي وجود دارد كه 
براي فروش هاي گران تر كليدنخورده نگه داشته مي شود.

    سرمايه گذاران  كوتاه آمدند
تخليه تدريجي حباب مس��كن اين روزها بيشتر در 
مناطقي نمود دارد كه در چند س��ال اخير بيشترين 
س��ود را از جو رواني در صنعت ساخت و ساز مي برد.

گزارش هاي ميداني نشان مي دهد، سرمايه گذاراني 
كه در يك سال گذشته در مناطق پر سود ده تهران 
اق��دام به خريد آپارتمان كرده ان��د، درحال حاضر يا 
قيد فروش املاك خود را زده اند يا حاضر به فروش با 
قيمت ويژه و تخفيف هستند. بازده سرمايه در بازار 
مسكن تحت تاثير ش��رايط اقتصادي در بسياري از 
مناطق پايتخت رو به كاهش است و معاملات نيز در 
بهمن ماه هشت هزار و ۵۳۲ فقره بود كه در مقايسه 
با ماه قبل ۱۳ درصد كاهش يافته است. همين ركود 
نسبي و عدم چش��م انداز از شوك هاي منفي به بازار 
مسكن باعث ش��ده است كه شرايط موجود به مذاق 
سفته بازان خوش نيايد و سوداگران ميزان واحدهاي 

فروش ويژه خود را افزايش دهند.

     ارسال پيامك پيش فروش براي شهروندان
آنگون��ه كه »مهر« گ��زارش كرده اس��ت، پيامك هاي 
متعددي براي شهروندان تهراني در هفته هاي اخير مبني 
بر پيش فروش مسكن با ارقامي كه تقريباً با قيمت مسكن 
در تهران فاصله نجومي و وسوس��ه انگيز دارد، در حال 
ارسال است. پيامك ها و ادعاهايي كه مشخص نيست 
مرجع اعلام صحت و سُقم آنها چه دستگاهي است؛ اداره 
كل راه و شهرسازي استان تهران يا شهرداري پايتخت؟

بر اساس قانون پيش فروش س��اختمان، وزارت راه و 
شهرس��ازي و ارشاد و همچنين سازمان ثبت اسناد و 
املاك كشور بايد مجوز تبليغات را پس از رويت اسناد 

مربوطه شامل سند زمين محل ساخت پروژه، پروانه 
ساختماني و ديگر تأييديه هاي مربوطه صادر كنند و 
اگر انبوه ساز يا سازنده اي بدون اخذ مجوزهاي مربوطه، 
اقدام به تبليغ پيش فروش مسكن كند، تخلف كرده 
است.همچنين بايد براي پيش خريدار از سوي پيش 
فروشنده، »پيش سند« با ثبت در سازمان ثبت اسناد 
و املاك كش��ور و در دفاتر اسناد رسمي صادر شود و 
قولنامه محضري در پيش فروش، اعتبار ندارد. به نظر 
مي رسد در بيشتر تبليغات پيش فروش مسكن منطقه 

۲۲ تهران، هيچيك از موارد فوق رعايت نشده باشد.

    ادعاي ارزان سازي در تهران
يك انبوه س��از در گفت وگو با مهر مدعي ش��د، براي 
تبليغات انبوه سازي و پيش فروش مسكن خود مجوز 
دارد؛ وي اين ادعا را در خصوص پروانه ساخت و قانوني 
بودن سند زمين محل س��اخت هم مطرح كرد. اين 
فعال صنعت ساختمان گفت: پروژه مورد نظر با پيش 
پرداخت ۱۹۵ تا ۴۳۵ ميليون توماني براي واحدهاي 
با متراژ بزرگ تر آغاز شده و در چند مرحله كه كلًا ۳۶ 
ماهه )۳ ساله( است، مابقي تا سقف يك تا ۲.۱ ميليارد 
تومان از متقاضي دريافت مي ش��ود؛ ضمن اينكه اين 
پروژه ه��ا مجموعاً ۲۰۰ ميليون توم��ان وام بانكي به 
ازاي هر واحد شامل س��ه فقره وام ساخت از دو بانك 
خصوصي و يك بانك دولتي دارند.وي مساحت زمين 
محل ساخت را ۸ هزار متري، تراكم مفيد را ۶۰ هزار 

متر مربع و محل كارگاه را غرب پايتخت عنوان كرد.
    جنجال بر سر نبود مجوز پيش فروش 

از س��وي ديگر در چند ماه اخي��ر برخي تنش ها در 
خصوص ضرورت داشتن مجوز پيش فروش توسط 
يك اتحاديه تعاوني حوزه انبوه سازي ميان معاونت 
مسكن و ساختمان وزارت راه و شهرسازي، معاون 
وقت تع��اون وزارت تع��اون، كار و رف��اه اجتماعي 
و اتحادي��ه مذكور ش��كل گرفت كه ب��ا مذاكرات 
ص��ورت گرفت��ه در اين خص��وص، ظاهراً هر س��ه 
نهاد به توافقاتي رس��يدند. اين اتحاديه براي اثبات 
حسن نيت خود تا رسيدگي دقيق نهادهاي مرتبط، 
توقف اجراي طرح ملي مسكن اقساطي را به عنوان 

اصلي ترين محور توافقات سه جانبه اعلام كرد.

   آگهي هاي پيش فروش مسكن مجوز ندارند
خليل محبت خواه مديركل راه و شهرس��ازي استان 
تهران نيز در گفت وگو با خبرنگار مهر درباره مساله 

ممنوعيت تبليغات پيش فروش مس��كن در تهران 
تصريح كرد: ما در اداره كل راه و شهرس��ازي استان 
تهران، هيچيك از تبليغات پيش فروش مس��كن را 
تأييد نمي كنيم.مديركل راه و شهرس��ازي اس��تان 
تهران افزود: از مردم مي خواهيم كه اگر قصد خريد يا 
پيش خريد از واحدهاي آگهي شده براي پيش فروش 
دارند، قبل از واريز وجه، از اداره كل راه و شهرسازي 
اس��تان تهران در خص��وص قانوني ب��ودن يا نبودن 
فعاليت انبوه س��ازي مدعيان پيش فروش مسكن، 

استعلام كنند تا مشكلي براي آنها پيش نيايد.
     نه زمين ملكي دارند، نه پروانه ساخت

خشايار باقرپور فعال صنعت ساختمان نيز در گفت وگو با 
مهر گفت: غرب تهران در يك دهه اخير كانون ساخت و 
ساز پايتخت به خصوص از سوي تعاوني هاي انبوه سازي 
بوده و هيچ منطقه اي در ته��ران به اندازه اين منطقه به 
واسطه تغيير كاربري هاي گسترده پتانسيل مسكن سازي 
نداشته است؛ همچنين به خاطر جاذبه هاي گردشگري 
متعدد منطقه و نقطه ورودي باد به شهر تهران و درياچه 
چيتگر، رويكرد و اقبال خوبي از سوي مردم به اين منطقه 
شد. وي ادامه داد: اين اقبال مردمي برخي سوءاستفاده ها 
را هم از طرف فرصت طلب ها ايجاد كرد و امروز شاهد آن 
هستيم كه منطقه مذكور تا حدودي از چنين پروژه هايي 
اشباع شده است؛ مي بينيم كه برخي پروژه هاي پر سروصدا 
و با تبليغات هنگفت در اين منطقه در حال انجام است. 
باقرپور گفت: اين پروژه هايي كه تبليغات سنگيني براي 
آنها مي شود، هيچيك پشتوانه محكمي براي اعتماد به آنها 

ندارند و بهتر اس��ت مردم در اين پروژه ها سرمايه گذاري 
نكنند؛ حتي ساختار تعاوني داشتن هم نمي تواند مجوزي 
براي اعتماد كردن به آنها باش��د؛ چرا كه در حال حاضر 
پروژه هايي تبليغات آنها در حال انجام اس��ت كه بر روي 
اراضي تمليكي، مصادره اي دادگاه انقلاب و امثال آنها مثلًا 
قرار است احداث شود؛ اين اراضي عملًا ممنوع المعامله 
هس��تند. وي تصريح كرد: پروژه هاي مسكن سازي پر 
سروصدايي كه تبليغات آنها در سطح شهر پراكنده شده، 
اكثراً به شركت هايي اختصاص دارد كه ظاهراً ساختار 
تعاوني دارند اما هيچ نظارتي روي آنها نيست و همگي 
روي زمين هاي غيرقانوني ساخته مي شود؛ حتي از نظر 
صدور پروانه هم هيچ تضميني نيست كه توانسته باشند 
پروانه ساخت دريافت كرده باشند؛ اسناد اين اراضي را 
هم اگر مشتري طلب كند، بعيد است كه شركت هاي 
مدعي انبوه سازي در منطقه ياد شده، بتوانند اسناد قابل 
قبولي ارايه كنند. اين انبوه ساز با اشاره به تبليغات اين 
ش��ركت ها و پروژه هاي پيش فروش مسكن با پيش 
پرداخت هاي زير ۳۰۰ ميليون توماني گفت: جداي از 
قانون پيش فروش مسكن كه وزارت راه و شهرسازي 
به عن��وان متولي اجراي قان��ون، ملاحظاتي در اين 
خصوص دارد، ساير موارد قانوني هم در اين پروژه ها 
رعايت نمي ش��ود. وي ادامه داد: برخي شركت هاي 
تعاوني مدعي انبوه س��ازي، ب��ر اختلافات حقوقي 
اتحاديه تعاوني هاي مذكور با وزارت راه و شهرسازي 
سوار شده و مي گويند تبليغات پروژه هاي انبوه سازي 

ما، شامل قانون پيش فروش نمي شود.

ايرانشهر

ادامه از صفحه اول
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نامه گلايه آميز وزارت راه
به بانك مركزي

معاون وزير راه و شهرس��ازي در نام��ه اي به بانك 
مرك��زي اعلام كرد، هيچ يك از ش��عب بانك هاي 
عامل در سطح اس��تان ها، پرونده هاي تسهيلات 
پروژه هاي نهضت ملي مسكن را پذيرش نمي كنند.

به گزارش فارس، وزارت راه و شهرس��ازي با ارسال 
نامه اي به بان��ك مركزي از عدم پذي��رش پرونده  
متقاضيان تسهيلات ساخت مسكن در بانك ها خبر 
داد.بر اس��اس جزييات اين نامه، هيچ يك از شعب 
بانك هاي عامل در س��طح اس��تان ها، پرونده هاي 
تسهيلات پروژه هاي نهضت ملي مسكن را پذيرش 
نمي كنند و امكان تشكيل پرونده را منوط به دريافت 
ابلاغيه از سوي شعبه مركزي بانك مربوطه به شعب 
استاني دانسته و به صراحت اعلام مي كنند كه هيچ 
دستورالعملي به آنها ابلاغ نشده است.اين در حالي 
است كه بانك مركزي پيش��تر دستورالعمل هاي 
مربوط به پرداخت تسهيلات موضوع قانون جهش 
توليد و تامين مسكن را به بانك هاي كشور ابلاغ كرده 
است.در اين نامه، وزارت راه و شهرسازي خواستار 
ابلاغ دستورالعمل به ش��عب بانك هاي استاني از 
سوي بانك مركزي شده تا زمينه تسريع در اجراي 

پروژه هاي نهضت ملي مسكن مهيا شود.

رشد كاموديتي ها؛ فرصت يا 
تهديد؟

 تاثير را در پله اول در رشد سودآوري خود و در پله 
بعدي بهبود و پيشرفت تكنولوژي و خط توليد هاي 
خود و پس از آن ايفاي نقشي پررنگ تر در بازار ايفا 
كنند كه تمامي اين مولفه ها تأثير خود را در رشد 
اقتصادي كش��ور و همين طور بهبود وضعيت بازار 

سرمايه خواهد گذاشت.

تنوع در تامين اعتبار 
هرچند در دو سال قبل، با توجه به بالا رفتن شاخص 
بورس، توجه به اين بازار افزايش يافت و تعداد زيادي 
از مردم به اين حوزه توجه كردند اما با توجه به نبود 
زيرساخت هاي لازم براي انتقال سرمايه از بورس به 
اقتصاد و البته عمق پايين اين بازار، كار در عمل نيز 
دشوار ش��د. يكي از راه هايي كه مي تواند به كاهش 
فشار بر دولت در تامين منابع اعتباري كمك كند 
متنوع س��ازي تامين مالي در اقتصاد ايران است و 
در اين ح��وزه توجه به ظرفيت هايي چون بورس و 
كاهش فشار بر نظام بانكي يكي از اولويت هاي مهم 

خواهد بود.

آرامش در بازار مسكن؛ توفان در فضاي تبليغاتي

پشت پرده ارزان فروشي ملك در اينترنت

دومي��ن نمايش��گاه تخصصي بومي س��ازي قطعات، 
تجهيزات و مواد مصرفي صنعت فولاد آغاز به كار كرد. به 
گزارش خبرنگار روابط عمومي فولاد خوزستان، دومين 
نمايشگاه تخصصي بومي سازي قطعات، تجهيزات و مواد 
مصرفي صنعت فولاد با حضور سردار شاهوار پور فرمانده 
سپاه حضرت وليعصر )عج( خوزستان، حسن يونسيان 
 مش��اور رييس هيات عامل ايميدرو در بومي س��ازي، 
سيد رسول خليفه سلطاني دبير انجمن توليدكنندگان 
فولاد ايران، رضا فتوحي معاون اقتصادي و رضا نجاتي 
معاون سياس��ي اس��تاندار خوزس��تان،  امير حسين 
نظري رييس سازمان صمت خوزستان، رضا طاهري 
رييس هيات مديره و امين ابراهيمي مدير  عامل فولاد 
خوزستان و جمعي از مسوولان، ۱۷ اسفندماه ۱۴۰۰ 
در محل دايمي نمايش��گاه هاي بين المللي خوزستان 
آغاز به كار كرد. حس��ن يونسيان مشاور رييس هيات 
عامل ايميدرو در بومي سازي، آثار تحريم را به دو دهه 
۸۰ و ۹۰ تقس��يم كرد و افزود: تحريم ه��اي دهه دوم 
سخت تر بود و اثر مس��تقيم بر توسعه زيرساخت هاي 
كشور داش��ت. البته در چنين شرايطي، شركت هاي 
داخلي ناگزير به سمت بومي س��ازي روي آوردند. در 
ميان صنايع فولادي، ش��ركت فولاد خوزستان در امر 
بومي سازي و توجه به توان داخلي پيشتاز بود.   وي در 
ادامه گفت: از زمان شروع بومي سازي و با در نظر گرفتن 
آمار ثبت سفارشات، يك ميليارد و ۴۰۰ ميليون دلار 
صرفه جويي ارزي عايد كشور شده است. بومي سازي به 
ش��كل جدي و در سه مرحله در كشور دنبال مي شود  . 
مرحله اول الزام صنايع به ايجاد واحدهاي بومي سازي 
بود كه خوشبختانه با استقبال صنايع مواجه شد. مرحله 
دوم تعريف شاخص در ۱۱ مقوله براي واحدهاي مختلف 
بود كه شاخص اصلي صرفه جويي ارزي تعيين شد. بدين 
معني كه، بومي سازي چه ميزان باعث صرفه جويي و 
جلوگيري از خروج ارز مي شود. مرحله سوم حمايت از 
شركت هاي دانش بنيان و كاهش زمان مجوز دهي به 
كمتر از ۲۵ روز بود. آمارهاي دو سال اخير بر اساس ثبت 

سفارش، نشان دهنده صرفه جويي ۴ ميليارد دلار است 
كه با دو دهه اخير برابري مي كند.  وي در ادامه از رشد 
ده برابري سرمايه گذاري ساخت تجهيزات داخلي خبر 
داد و افزود: ميزان رشد مالي شركت هايي كه در زمينه 
تهيه و توليد مواد اوليه و تجهيزات تحريمي فعاليت دارند 
و در قالب عقد قراردادهاي پژوهشي با صنايع همكاري 
دارند، از ۱۵ ميليارد به ۱۵۰ ميليارد دلار افزايش يافت. 
در ادامه رضا نجاتي معاون سياسي استاندار خوزستان، 
تحميل روزافزون تحريم هاي ظالمانه را در برابر اراده 
ايراني��ان بي اثر دانس��ت و افزود: تحريم ه��ا همواره از 
سوي كشورهاي ابر قدرت بر كشورمان تحميل شده 
اس��ت. بنا به فرموده مقام معظم رهبري با حركت در 
مدار توليد و اشتغال تحريم ها را بي اثر مي كنيم. فولاد 
خوزستان با توليد پايدار و صادرات  محور شعار سال را 
تعبير كرد. وي در ادامه گفت: فولاد خوزستان در انجام 
مس��ووليت هاي اجتماعي سرآمد اس��ت. سيل، مهار 
بيماري كرونا و رس��يدگي به مناطق محروم مواردي 
هستند كه اين شركت را به الگوي مناسبي تبديل كرده 
است. در پيگيري مسائل و معيشت كارگري، همكاري 
و همياري فولاد خوزستان مشهود است. رضا فتوحي 
معاون اقتصادي استاندار ديگر سخنران مراسم، زمينه 
براي رشد توليد فولاد در استان را مهيا دانست و افزود: 
دسترسي خوزستان به منابع مختلف انرژي، آب هاي 
آزاد و حمل و نقل ريلي، مزاياي رقابتي استان در جهت 
تبديل شدن به قطب صنعت كشور هستند. با هم افزايي 
دستگاه هاي مختلف و به كارگيري دانش فني، صنايع 
مختلف از جمله فولاد به رشد و شكوفايي مي رسند و 
در آينده نزديك نه تنها در كش��ور بلكه در خاورميانه 
هم، جايگاه نخس��ت توليد فولاد را به دست  مي آوريم. 
رسول خليفه سلطان دبير انجمن توليد كنندگان فولاد 
كشور گفت: حضور ايران در ميان ده توليدكننده برتر 
فولاد جهان نش��ان از پيش رو ب��ودن صنعت فولاد در 
كشور اس��ت. از طرفي رتبه ۱۵ صادرات فولاد جهان 
هم در اختيار كشورمان اس��ت. بخش اعظم صادرات 

فولاد كش��ور بر دوش فولاد خوزستان است. اهميت 
بومي سازي باعث شده، شركت هاي بزرگ فولادسازي 
نگاه ويژه اي به اين مقوله داشته  باش��ند. وي در ادامه 
اظهار داشت: همگام ش��دن دولت و سازمان ايميدرو 
با ش��ركت ها نش��ان از حمايت همه جانب��ه دولت از 
بومي سازي دارد. خوشبختانه بايد اعلام كنم كه ميزان 
ارزبري، از سال ۹۷ به ازاي هر تُن فولاد از ۱۳۰ دلار به 
۸۰ دلار كاهش پيدا كرده است. اين موفقيت مرهون 
حركت صنايع فولادي به س��مت بومي سازي و توجه 
به توانمندي س��ازندگان داخلي به ويژه شركت هاي 
دانش بنيان اس��ت. هدف بعدي رسيدن به پنجاه دلار 
با برنامه ريزي ۵ س��اله است. خليفه سلطان با بيان اين 
جمله كه تامين كنندگان و س��ازندگان بازوان ساخت 
و توليد صنعت هس��تند، افزود: رسالت صنايع بزرگ، 
هدايت تامين كنندگان و سازندگان داخلي به سمت 
بازارهاي منطقه اي و فرامنطقه اي است. تا به امروز و به 
كمك فعالان عرصه فولاد بيست و شش هزار و ۴۰۰ كد 
كالايي در سامانه جامع بومي سازي كشور به ثبت رسيده 
است. در نظر داريم، سامانه بومي سازي را به صنايع كشور 

بسط دهيم. ايجاد صندوق پژوهش و فناوري حمايت از 
بومي سازي با پشتوانه هزار ميليارد تومان ديگر فعاليت 
در دست اقدام انجمن توليدكنندگان فولاد ايران است.  
در ابتداي مراس��م امين ابراهيم��ي مديرعامل فولاد 
خوزستان تعريف جامع بومي سازي را تحقق ظرفيت 
رشد صنعتي نهفته در داخل كش��ور دانست و افزود: 
براي اجراي صحيح بومي سازي بايد راهبردي منسجم 
و يكپارچه براي تصميم گيري و حركت به سوي ايجاد 
دانش س��اخت در سطح ملي ش��كل بگيرد. تحقيق و 
توس��عه دو بال رشد و ش��رط بقاي بنگاه هاي صنعتي 
هس��تند. توجه به بومي س��ازي بخش مهم تحقيق و 
توس��عه را در برگرفته اس��ت. بدون شك همكاري دو 
قطب تحقيق و توسعه، يعني دانشگاه  و صنعت، به توليد 
علم و دانش فني منجر مي شود.  وي در ادامه گفت: در 
بلندمدت تنها راه دست يابي به رشد صنعتي توجه به 
دانش اس��ت. بومي سازي قطعات و تجهيزات علاوه بر 
جلوگيري از خروج ارز، باعث خودباوري، ايجاد اشتغال، 
انگيزه براي شركت هاي دانش بنيان و در نهايت حركت 
و پويايي چرخ صنعت كشور مي شود. تا زماني كه يك 

كشور نتواند اهرم هاي فني لازم را براي فراگيري و تبديل 
دانش ه��اي فني تامين كند، امكان تس��لط بر فرآيند 
بومي س��ازي دانش فني، ميسر نخواهد بود. ابراهيمي 
علت شكل  گيري مديريت ساخت و سفارشات را نگاه 
بنيادي مجموعه فولاد خوزستان به بومي سازي دانست 
و اظهار داشت: از بدو تاس��يس گروهي با نام مديريت 
س��اخت و سفارشات با هدف بومي س��ازي قطعات در 
شركت راه اندازي شد. ساختار اين گروه از نقطه ابتدايي 
بر پايه سفارشات، طراحي به روش مهندسي معكوس، 
استعلام ساخت و كنترل كيفيت شكل گرفته است. به 
همين منظور شركت بخش��ي از تجهيزاتي كه امكان 
س��اخت آن در داخل كش��ور امكان پذير اس��ت را در 
نمايشگاه هاي مختلف معرفي كرده تا با افراد حقيقي و 
حقوقي كه توانايي ساخت و توليد آن را دارند، همكاري 
كند. مديرعامل فولاد خوزستان در ادامه گفت: شركت 
فولاد خوزستان توانسته است بيش از ۲۵ هزار قطعه و 
تجهيز مختلف را طي چند دهه و با استفاده از روش  هاي 
مهندسي معكوس و با اتكا بر دانش و توانايي هاي داخلي 
بومي س��ازي كند. هزينه هايي كه براي س��اخت اين 
قطعات و تجهيزات تخصيص داده مي شود حدود ۴۰ تا 
۶۰ درصد از ارزش تامين آن نسبت به خارج كشور كمتر 
است. در بخش قطعات مكانيكي موردنياز شركت فولاد 
خوزستان، با اطمينان مي توان گفت قريب به ۹۸ درصد 
از اين قطعات بومي سازي شده است و نياز به خارج كشور 
براي تامين اين قطعات به طور كامل قطع شده است.   
وي در پايان اظهار داشت: يكي از مهم ترين راهبردهاي 
شركت فولاد خوزس��تان، مش��اركت با شركت هاي 
دانش بنيان، دانش��گاه  ها، مراكز پژوهشي و استفاده از 
محصولات توليدكنندگان داخلي اس��ت. از همين رو 
همواره در مسير حمايت از جوانان متعهد و متخصص 
و طرح هايي كه به خودكفايي منجر شود، اين مجموعه 
بزرگ صنعتي ثابت قدم ايس��تاده است. تجربه موفق 
برگزاري اولين نمايشگاه بومي سازي قطعات، تجهيزات 
و مواد مصرفي فولاد خوزس��تان در مرداد ماه ۱۳۹۸، 

اين مجموعه عظيم صنعتي را بر آن داشت كه دومين 
نمايشگاه بومي سازي را با هدف شناسايي شركت هاي 
توانمند در عرصه طراحي، ساخت و توليد دانش فني و 

تكيه بر توان داخلي برگزار نمايد.  
عطا تفضل��ي معاون خريد فولاد خوزس��تان و رييس 
كميته برگزاري نمايش��گاه، حض��ور توليدكنندگان 
و تامين كنندگان در نمايش��گاه بومي س��ازي صنعت 
فولاد را اميدبخش دانس��ت و گفت: دومين نمايشگاه 
بومي س��ازي صنعت فولاد در مساحتي بالغ بر ۳۰۰۰ 
متر مربع و حضور پنجاه ش��ركت فعال در عرصه اين 
صنعت برگزار مي شود . س��ه رويكرد: ارتباط مستقيم 
توليدكننده و تامين كنندگان ب��ا حضور عوامل فني 
در مورد نيازهاي فولاد، شناسايي ظرفيت هاي بالقوه 
و ايجاد فرصت مغتنم در رابطه با آشنايي مسوولان با 
مش��كلات صنعت فولاد محوريت برگزاري نمايشگاه 
است. در طول برپايي نمايشگاه، بيست  كارگاه آموزشي 
در زمينه فناوري صنعت فولاد، برگزار مي شود. جليلي 
مديرعامل نمايشگاه هاي بين المللي خوزستان هدف 
از برپايي اين نمايش��گاه را شناسايي توليدكنندگان و 
تامين كنندگان دانست و اظهار داشت: در طول برگزاري 
نمايشگاه، توليدكنندگان و تامين كنندگان بدون واسطه 
در كنار هم قرار مي گيرند و با تبادل اطلاعات و ارتباطات 
علاوه ب��ر هم افزاي��ي، فرصت هاي جديد شناس��ايي 
مي شوند.  وي در ادامه گفت: نمايشگاه محل مناسبي 
براي ارايه توانمندي هاي استان است. ارزآوري، توسعه 
صادرات و گردش��گري اهداف اصلي برپايي نمايشگاه 
هس��تند. حضور پنجاه شركت فعال عرصه صنعت در 
دومين نمايشگاه بومي سازي صنعت فولاد به غناي آن 
مي افزايد. گزارش خبرنگار ما حاكي است، اين نمايشگاه 
به مدت س��ه روز از تاريخ ۱۷ الي ۱۹ اسفندماه ۱۴۰۰ 
و ب��ا هدف تبادل اطلاعات، مبادلات فني، شناس��ايي 
تامين كنندگان، شناخت و ارايه توانمندي هاي ساخت 
داخل با حضور پنجاه شركت توليدكننده و تامين كننده 

صنعت فولاد برگزار مي شود.

دومين نمايشگاه تخصصي بومي سازي صنعت فولاد آغاز به كار كرد



جانت يلن، وزير خزانه داري امريكا، به اش��تباه بيانيه اي را 
در رابطه با جزييات فرمان اجرايي جو بايدن كه به ارزهاي 
ديجيتال مربوط است، منتشر كرد. آن طور كه از بيانيه يلن 
پيداس��ت، دولت امريكا و شخص رييس جمهور، رويكرد 
مثبتي نسبت به ارزهاي ديجيتال دارند. اين موضوع منجر 
به افزايش حدود ۸ درصد قيمت بيت كوين شد و به دنبال 
آن قيمت س��اير ارزهاي ديجيتال ني��ز افزايش يافت. در 
عين حال، با وجود ادامه دارشدن مناقشات سياسي و روند 
پرنوسان اخير بيت كوين، همچنان احتمال جهش دوباره 
اين ارز ديجيتال ب��ه ۶۰،۰۰۰ دلار وجود دارد.پس از آنكه 
جانت يلن به اشتباه برخي از جزييات مربوط به متن فرمان 
اجرايي مرتبط با ارزهاي ديجيتالِ بايدن را منتش��ر كرد، 
قيمت بيت كوين حدود ۸ درصد رش��د كرد و به دنبال آن 
قيمت ساير ارزهاي ديجيتال نيز افزايش يافت. آن طور كه 
از اطلاعات لورفته در وب سايت خزانه داري امريكا پيداست، 
بايدن در فرمان اجرايي خود به دنبال قانون گذاري ارزهاي 
ديجيتال به شكلي است كه به نفع شهروندان امريكايي، 
كاربران و كسب وكارهاي فعال در اين حوزه باشد. يلن در 
اين بيانيه اعلام كرده بود: »فرمان اجرايي رييس جمهور 
بايدن از نوآوري هايي كه با »مس��ووليت پذيري« همراه 
هس��تند حمايت خواهد كرد، چراكه اين اقدام سياست  
دس��تگاه هاي مختلف اي��الات را ]در برخورد ب��ا ارزهاي 
ديجيتال[ يك پارچه مي كند.« يلن ادامه داد: »طبق متن 
فرمان اجرايي رييس جمه��ور، وزارت خزانه داري موظف 
شده است كه با همكاري ديگر سازمان هاي دولتي، گزارشي 
در رابطه با آينده پول و سيستم هاي پرداختي ارايه كند.« 
بلافاصله پس از لورفتن متن اين بيانيه، بيت كوين جهشي 
۸ درصدي را تجربه كرد و در بالاترين س��طح به ۴۱،۹۰۰ 
دلار رسيد. ساير ارزهاي مطرح بازار ازجمله اتريوم، سولانا و 
لونا هم جهش هاي مشابهي داشته اند. كامرون وينكلواس، 
بنيان گذار صرافي جميناي و يكي از مشهورترين چهره هاي 
فعال در حوزه ارز ديجيتال، در توييتر خود نوش��ته است: 
»آن طور كه از بيانيه يلن پيداس��ت، بايدن در اين فرمان 
اجرايي نگاه مثبتي به ارزهاي ديجيت��ال دارد و به دنبال 
هماهنگي بيشتر و رويكردي همه جانبه در سياست گذاري 
ارزهاي ديجيتال است؛ به گونه اي كه از نوآوري هاي همراه 
با مسووليت پذيري، حمايت شود.« او در ادامه افزود: »من 
از اين رويكرد سازنده كه در آن براي قانون گذاري ارزهاي 
ديجيتال ملاحظه به خرج داده شده و به دنبال همكاري 
با ذي نفعان اين حوزه براي حفظ موقعيت ايالات متحده 
به عنوان رهبر صنعت ارزهاي ديجيتال اس��ت، استقبال 
مي كنم.« فرمان اجرايي دولت امريكا كه مش��خصاً ويژه 
ارزهاي ديجيتال تهيه ش��ده، اخيراً به شدت مورد توجه 
فعالان اين حوزه بوده اس��ت و يك��ي از دلايل اين توجه 
زياد، بحث هايي اس��ت كه درباره اس��تفاده سرمايه داران 
روس از ارزه��اي ديجيت��ال ب��راي دور زدن تحريم ها به 
وجود آمده بود. از اين رو، برخي از كارشناسان پيش بيني 
مي كردند كه بايدن در برخورد با ارزهاي ديجيتال رويكرد 
سخت گيرانه اي اتخاذ كند. با اينكه در ديدگاه يلن نوعي 
ميانه روي ديده مي ش��ود، وزير خزانه داري امريكا نگراني 
خود را در رابطه با سوءاس��تفاده از ارزه��اي ديجيتال در 
فعاليت هاي مجرمانه، ابراز كرده است. در بيانيه يلن كه 
اكنون از وب س��ايت وزارت خزانه داري برداشته شده، 
آمده است: »در فرمان اجرايي به بحث خطرات مرتبط 
با تامين مالي فعاليت هاي مجرمانه، حمايت از كاربران 
و س��رمايه گذاران اين حوزه و همچنين پيش گيري از 
تهديد سيستم مالي جهاني و اقتصاد اشاره شده است.«

۳دليلبرايجهشدوبارهبيتكوين
به۶۰هزاردلار

با وجود ادامه دارشدن مناقشات سياسي و روند پرنوسان 
اخير بيت كوين، همچنان احتمال جهش دوباره اين ارز 
ديجيتال به ۶۰،۰۰۰ دلار وجود دارد. تحليلگران ۳ دليل 
براي اين اتف��اق ارايه كرده اند ك��ه تصور مي كنند باعث 
خواهند شد بازار ارزهاي ديجيتال دوباره صعودي شود. 

به گزارش  كوين تلگراف، قيمت بيت كوين در ماه مارس 
)اسفند( به زير ۳۸،۰۰۰ دلار سقوط كرد و تمام قله هايي را 
كه هفته گذشته با رسيدن به ۴۵،۰۰۰ دلار فتح كرده بود، 
از دست داد. قيمت نفت خام برنت با افزايش ۱۸ درصدي 
در اوايل روز گذش��ته تا تقريباً ۱۳۹ دلار به ازاي هر بشكه 
رسيد كه بالاترين سطح از سال ۲۰۰۸ است. به نظر مي رسد 
فروش عمده در بازارهاي ريسكي و سقوط قيمت ها عمدتاً 
به دليل افزايش قيمت نفت خام است. با اين حال، وقتي كه 
بيت كوين نتوانست ريسك نوسانات موجود در بازار را براي 
دارندگان خود كم كند، برخي از سرمايه گذاران به كاربرد 
آن به عنوان »ابزاري براي ذخيره ارزش« ش��ك كردند. 
ضمن اينكه روز دوشنبه ضريب هم بستگي بيت كوين با 
شاخص نزدك كامپوزيت، شاخص مربوط به ۴،۰۰۰ سهام 
امريكايي و غيرامريكايي در ب��ورس نزدك، به ۸۷ درصد 
رسيد. در مقابل، هم بستگي بيت كوين با طلا، رقيب اصلي 
آن، به منفي ۳۸ درصد رسيده كه نشان دهنده عملكرد 
كاملًا متفاوت آنها در طول آش��فتگي بازار است. از سوي 
ديگر، با وجود تشديد درگيري هاي بين روسيه و اوكراين 
و احتمال افزايش نرخ بهره بانكي در امريكا در ماه مارس 
)اسفند(، احتمال اينكه بيت كوين به روند نزولي خود ادامه 
دهد، زياد است. با اين حال، برخي از شاخص هاي تكنيكال 
و درون زنجيره اي در بازه هاي زماني كوتاه تر حاكي از روند 
صعودي و بازگشت احتمالي قيمت به ۶۰،۰۰۰ دلار در 
ماه هاي آينده هستند. اگر تاريخ تكرار شود، كاهش اخير 
بيت كوين تا سطح حمايت خط روند صعودي چندساله 
خود، مي تواند زمينه هاي لازم را براي بازگشت احتمالي 
تا مقاومت ۶۰،۰۰۰ دلاري فراهم كند. بايد دقت كرد 
كه خط روند متش��كل از نقاط حمايتي بيت كوين و 
خط روند متشكل از نقاط مقاومت افقي آن يك الگوي 
مثلث صعودي ايجاد كرده  است. اين وضعيت از دسامبر 
۲۰۲۰ )آذر ۹۹( تاكنون در جريان بوده است. كف الگو 
به عنوان منطقه انباشت و سقف آن به عنوان منطقه 

فروش براي معامله گران عمل كرده است.

تعدادنهنگهايبيتكوين
درحالافزايشاست

از طرفي ديگر، داده هاي درون زنجيره اي كوين متريكس 
نشان مي دهند كه سرمايه گذاران ثروتمند، در حال خريد 
بيت كوين در همين سطوح قيمتي فعلي هستند. به عنوان 
مثال، تعداد آدرس هايي كه حداقل ۱,۰۰۰ واحد بيت كوين 

دارند )نهنگ ها(، بي��ن ۲۷ تا ۲۸ فوريه )۸ تا ۹ اس��فند( 
به ش��دت رش��د كرد و از ۲،۱۷۷ به ۲,۲۶۶ عدد رسيد. در 
همان بازه زماني، قيمت بيت كوين از حدود ۳۸،۰۰۰ دلار 
به تقريباً ۴۵،۰۰۰ دلار صعود كرد. در تاريخ ۶ مارس )۱۵ 
اسفند(، قيمت بيت كوين به زير ۳۸،۰۰۰ دلار سقوط كرد؛ 
اما فقط ۳ تن از اين نهنگ ها بيت كوين خود را فروختند و 
از فهرست آدرس هاي با موجودي حداقل هزار واحد خارج 
شدند. اين موضوع نشان مي دهد افراد ثروتمند تصميم 
گرفته اند برخلاف احساسات منفي كه موقتاً در بازار وجود 
دارد، سرمايه خود را حفظ كنند. جوهال مايلز، تحليلگر و 
سرمايه گذار مستقل بازار، همچنين عنوان كرده است كه 
وقتي قيمت در محدوده ۳۳،۰۰۰ تا ۳۸،۰۰۰ دلار قرار 
دارد، بسياري از سرمايه گذاران بيت كوين هاي بيشتري 
انباش��ت مي كنند. در نتيجه، شكس��تن حمايت اين 

محدوده براي فروشندگان دشوار خواهد بود.

روندبرداشتبيتكوينازصرافيها
ثابتباقيماندهاست

داده هاي سانتيمنت، سرويس تحليل ارزهاي ديجيتال، 
نش��ان مي دهد كه از اكتبر ۲۰۲۱ )مه��ر( در ۸۱ درصد 
از مواقع خالص جريان هفتگ��ي ورود و خروج بيت كوين 
از صرافي ه��ا منفي بوده اس��ت. به عبارت ديگ��ر، در اين 
مدت حجم بيت كوين هايي كه از صرافي ها خارج ش��ده ، 
بيشتر از حجم بيت كوين هايي است كه وارد آنها شده اند. 
نزديك شدن قيمت بيت كوين به كف شش ماهه خود هم 
چيزي را تغيير نداده است. سانتيمنت در توييت ۷ مارس 
)۱۶ اسفند( خود با استناد به نمودار جريان ورود و خروج 
بيت كوين در صرافي ها نوشت: »جريان برداشت بيت كوين 
از صرافي ها در ۲۱ هفته از ۲۶ هفته گذشته، بيشتر از جريان 
ورود به حس��اب هاي موجود در صرافي ها بوده اس��ت.« 
افزايش جريان خروجي بيت كوين صرافي ها نشان مي دهد 
كه س��رمايه گذاران به دنبال هولد )نگهداري( بيت كوين 
براي بلندمدت هستند. برعكس، افزايش جريان ورودي 
بيت كوين صرافي ها نش��ان  مي دهد كه سرمايه گذاران 
قصد دارند بيت كوين خود را با ساير دارايي هاي ديجيتال 
يا ارزهاي فيات مبادله كنند. طبق گزارش هاي س��ايت 
كريپتوكوانت موجودي صرافي هاي ارز ديجيتال همچنان 
در حال كاهش است. موجودي بيت كوين صرافي ها اكنون 
به كمترين ميزان خود از سپتامبر ۲۰۱۸ )شهريور ۹۷(، 

يعني ۲.۴ ميليون بيت كوين رسيده است.

يكنشانهنزولي
ميتواندكاردستاتريومدهد

در حالي كه برخي از تحليلگران همچنان احساس مثبتي 
به بازار دارند و نهنگ ها در حال انباشت ارزهاي ديجيتال 
بيشتري هستند، نشانه هايي در نمودار جفت ارز معاملاتي 
»اتريوم/ بيت كوين« وجود دارد كه در صورت وقوع، باعث 
سقوط بازار اتريوم خواهد ش��د. به گزارش ديلي هودل، 
اخيراً يكي از تحليلگران بازار ارزهاي ديجيتال نسبت به 
خطر احتمالي اي كه بازار اتريوم و آلت كوين ها را تهديد 
مي كند، هشدار داده است. نيكولاس مرتن، در ويديويي 
جديد در كانال يوتيوب خود به نام ديتا دش به ۵۱۱،۰۰۰ 
دنبال كننده خود گفته است كه علي رغم مشكلات اخير، 
همچنان بازار به جف��ت ارز معاملاتي اتريوم/ بيت كوين 
اعتماد دارد. او گفته اس��ت: »اتريوم در حال حاضر دچار 
روند نزولي ديگري شده اس��ت؛ اما تاكنون توانسته ايم 
روندي را كه از ماه ژوئن )خرداد( شروع كرده ايم و هر بار 
كف هاي بالاتري ايجاد شده است، حفظ كنيم. همچنين 
قيمت مدتي است كه در كانال مشخصي نوسان مي كند. 
اين امر نشان دهنده وجود اعتماد در بازار است.« مرتن 
افزود: »اكنون كه متوجه اين موضوع ش��ده ايم، بايد 
بگوييم ك��ه اصلاح هاي نزولي بس��يار س��ختي را از 
سپتامبر )شهريور( ۲۰۲۱ داشته ايم. اين جفت ارز در 
حال رسيدن به يك نقطه بسيار حساس است. اگر در 
بدبينانه ترين حالت به زير محدوده ۰.۰۶ در بازار اتريوم/ 
بيت كوين )در حال حاضر روي ۰.۰۶۶ هستيم( كه در 
نمودار مشخص شده سقوط كنيم يا به عبارتي ديگر ۱۰ 
درصد افت قيمت داشته باشيم، اين اتفاق نشان دهنده 
آمادگي بازار براي يك روند نزولي طولاني مدت خواهد 
بود.« مرتن در ادامه توضيح داد كه اگرچه معتقد است 
ارزهاي ديجيتال، بازارهاي مالي را در دهه آينده مختل 
مي كنند و تحت تأثير خود قرار مي دهند، اين بدان معنا 
نيست كه قيمت اتريوم قبل از رسيدن به اوج تاريخي 
جديد خود، سقوط ديگري را تجربه نخواهد كرد. مرتن 
ادامه داد: »سقوط به زير س��طح ۰.۰۶ در بازار اتريوم/ 
بيت كوين، مي تواند يك هش��دار واقعاً ب��زرگ براي 
قيمت ها باش��د. اين موضوع نه تنها به شكس��ت خط 
حمايتي كه واقعاً دوست داريم حفظ شود و قيمت بالاي 
آن بماند، منجر خواهد شد، بلكه باعث مي شود قيمت 
نتواند در سطوح پايين تر يك حمايت اساسي پيدا كند 

و در نتيجه اصلاح مي تواند عميق تر شود.«

اخبار

ادامه از صفحه اول

دنياي فناوري
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طرحصيانتبهمعني
خداحافظيبااينترنتاست

 جمع آوري كنم اما حق ندارم كه از آنها استفاده كنم. 
مالكيت در حوزه  آي تي به انواع حقوق معني مي شود 
به عنوان مثال حق توسعه دادن، حق بهره برداري در 
نهايت براي افرادي كه قانون شكني مي كنند، مجازات 
تعيين مي كند آن هم مجازات مالي؛ چرا كه اگر مجازات 
كيفري در نظر گرفته ش��ود نوابغ اين بخش ديگر در 
آن اكوسيس��تم فعاليت نخواهند ك��رد. نگارنده هاي 
پيش نويس طرح صيانت در ايران اطلاعاتي در زمينه ها 
نداشته اند و به نمونه هاي خارجي آن نظر نكردند، اين 
طرح با حق دسترسي مردم به اطلاعات تعارض دارد و 
فعاليت پلتفرم ها را محدود مي كند. اين محدود كردن، 
قانوني نيست و از نظرات غيرحاكميتي استفاده نشده 
است. اين طرح با قوانين موجود نيز تعارض جدي دارد 
به عن��وان مثال با تصويب اين طرح مس��ووليت هاي 
س��ازمان تنظيم مق��ررات از اختيارات اين س��ازمان 
خارج مي شود و از دست دادن اين مسووليت ها به اين 
معناست كه وزارت ارتباطات نمي تواند نسبت به تكاليف 
خود پاسخگو باشد و بسياري از اختيارات خود را از دست 
مي دهد. اين طرح نااميدي ميان فعالان اكوسيستم را 
افزايش مي دهد. در چنين شرايطي ميل به مهاجرت 
افزايش پيدا مي كند و با افزايش اين ميل شركت هاي 
نوپديد و تازه تاسيس از بين مي روند، همچنين سرمايه 
اجتماعي را كاهش مي دهد. مطابق با نظرس��نجي ها 
تعداد قابل توجه��ي از مردم مخالف آن هس��تند و با 
اس��تناد به توييت اخير معاون پژوهش هاي مجلس 
بيش از ۸۵ درصد از اصولگرايان نيز مخالف اين طرح 
هستند. اين طرح در كشور دوگانگي ايجاد مي كند، اين 
طرح شركت هاي فعال را مقابل مردم قرار مي دهد و در 
نهايت منجر به كاهش اعتماد بين مردم و ش��ركت ها 
مي شود. همچنين افزايش مداخله دولت در اقتصاد را بالا 
مي برد. تجربه نشان داده است كه هرگاه نقش دولت در 
اقتصاد پررنگ شود چه عواقبي دارد و ديگر نمي توانيم 
انتظار يك بازار آزاد رقابتي داشته باشيم. مطابق با اين 
طرح دولت اجازه دارد اگر بخش خصوصي نتوانس��ت 
محصول داخلي مناس��ب توليد كند خود وارد عمل 
شود. اين طرح محدود به پلتفرم ها نيست، موضوع اين 
طرح پلتفر م ها و پيام رسان ها نيست بلكه خدمات پايه 
كاربردي و كل اينترنت را نشانه رفته است. همچنين 
واگذاري امور اجرايي به ش��وراها اشتباه اداري است و 
چالش هاي بزرگي را به هم��راه مي آورد از جمله عدم 
توازن بين اختيارات و مس��ووليت ها. در طرح صيانت 
رويكرد مجوزدهي افزايش پيدا خواهد كرد، اپراتورها 
در حال حاضر تركيبي از نهادهاي نظامي و نهادهاي 
عمومي و غيردولتي هستند ولي همچنان بخش مهمي 
از تنظيم گري در دولت انجام مي شود به عنوان مثال اگر 
همراه اول تمايلي براي توسعه شبكه خود در روستاها 
نداش��ت وزارت ارتباطات ابزار آن را دارد كه نظر آنها را 
تغيير بدهد. در واقع با تصويب اين طرح، ابزارها از وزارت 
ارتباطات گرفته مي شود و ابزاري براي كنترل آنها وجود 
ندارد. جامعه مدني بايد حساس��يت خود را نسبت به 
تصويب اين طرح حفظ كند چون تصويب اين طرح به 

معني خداحافظي با اينترنت در ايران است.

اينستاگراموزيرارتباطاتبرگشت
صفحه اينستاگرام وزير ارتباطات كه به گفته اين 
وزارتخانه از روز گذشته، مسدود شده بود، بار ديگر 
در دس��ترس قرار گرفت. به گزارش ايسنا، مهدي 
س��الم -مدير روابط عمومي وزارت ارتباطات- روز 
گذشته در توئيتر نوشته بود كه اينستاگرام صفحه 
عيسي زارع پور ،وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات 
ب��ه آدرس @eisazarepour را از دس��ترس 
خارج كرده اس��ت. به دنبال اين خبر، سالم امروز از 
بازگشت اين حساب كاربري خبر داده و در توييتر 
نوشت: صفحه زارع پور در اينس��تاگرام مجدداً در 
دس��ترس قرار گرفت. موضوع حض��ور زارع پور در 
شبكه هاي اجتماعي، پيش از وزير شدن هم محل 
بحث ب��ود تا جايي كه حتي در زم��ان گرفتن راي 
اعتماد از نمايندگان مجلس شوراي اسلامي، برخي 
نمايندگان در مخالفت با زارع پ��ور اينطور عنوان 
كردند كه در حالي كه فضاي مجازي با همه حواشي 
و درآميختگي س��ود و زيانش به بخشي از زندگي 
مردم تبديل شده است، وزير پيشنهادي ارتباطات 
هيچ اعتقادي به پلتفرم هاي موجود نداشته و خود 
نيز در شبكه هاي اجتماعي حضور ندارد. زارع پور از 
زمان نشستن بر جايگاه وزارت، در ابتدا تلفن همراه 
و پيامك را وسيله ارتباطي خود با مردم اعلام كرده 
و گفته بود فرصت زيادي براي حضور در شبكه هاي 
اجتماعي ن��دارد و نبايد توقع داش��ت كه در همه 
ساعت ها در ش��بكه هاي اجتماعي حضور داشته 
باشد و پاس��خ دهد. با وجود اين، گفته بود كه نگاه 
منفي به شبكه هاي اجتماعي ندارد و روزانه پيام هاي 
بسياري از اكانت هايي كه در شبكه هاي اجتماعي 
حضور دارد دريافت مي كند. وزير ارتباطات پس از 
آن هم در نشست  خبري اش اظهار كرد: اينكه گفته 
مي شود وزير ارتباطات با شبكه هاي اجتماعي بيگانه 

است، درست نيست. 
پيش از اين نيز عضو شبكه هاي اجتماعي داخلي 
بوده ام اما اع��لام عمومي در م��ورد اكانت هايم به 
تازگي اتفاق افتاده است. شخصا اعتقاد دارم بايد از 
شبكه هاي اجتماعي استفاده كنم كه در دسترس 
همه مردم است. هرچند او چند ماه پس از حضورش 
در وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات، به پيروي از 
همتاي پيشين خود، در شبكه خارجي اينستاگرام 
هم يك حساب باز رسمي باز كرد كه در حال حاضر 
در اين شبكه حضور نس��بتا فعالي دارد و مسدود 
شدن حساب او در اينستاگرام كه توسط مدير روابط 
عمومي وزارت ارتباطات در تويير اعلام شد، منجربه 
واكنش اين وزارتخانه و پيگيري براي بازگرداندن 

اين حساب شده بود.

اينستاگرامبرايحمايتاز
كاربراناوكرايندستبهكارشد

اينس��تاگرام تلاش مي كن��د پس��ت هاي تبليغاتي 
رس��انه هاي تحت كنترل دولت روسيه درباره حمله 
نظام��ي ب��ه اوكراين در مع��رض مش��اهده كاربران 
اي��ن پلتفرم قرار نگي��رد. به گزارش ايس��نا به نقل از 
بيزنس اينسايدر، اينستاگرام اعلام كرد اين پست ها را 
در فيد كاربران و ابزار استوري در رنكينگ پايين تري 
قرار مي دهد و اگر اف��راد بخواهند چنين محتوايي را 
مجددا اش��تراك گذاري كنند، به آنها اطلاع مي دهد 
كه محتواي مذكور متعلق به رسانه هاي دولتي روسيه 
است و اگر كاربران همچنان اين محتوا را به اشتراك 
بگذارند، آنها را در استوري در معرض ديد كمتري قرار 
مي دهد. به علاوه اينستاگرام توصيه پست هاي متعلق 
به حساب هاي رسانه هاي دولتي روسيه در قسمت هاي 
اكسپلور )Explore( و ريلز )Reels( را متوقف كرده 
و پيدا كردن اين حساب ها در قسمت »جست وجو« 
را دش��وارتر مي كند. اينستاگرام همچنين اعلام كرد 
افرادي كه حساب هاي شخصي در كشورهاي روسيه 
و اوكراين را دنب��ال مي كنند، ديگر قادر نخواهند بود 
دنبال كنندگان و دنبال ش��وندگان اين حس��اب ها را 
ببينند. اين حس��اب ها در فهرست دنبال كنندگان و 
 دنبال ش��وندگان و قابليت »دنبال ك��ردن متقابل «

)mutual follows( ديده نخواهند شد. اين شبكه 
اجتماعي اش��تراك گذاري عكس، ابزارهايي را براي 
حذف دسته جمعي تصاوير، ويديوها، پسندها و نظرات 
براي حساب هاي كاربران در روسيه يا اوكراين عرضه 
كرده است. تدابير مذكور يكي از چند اقدام شركت هاي 
فناوري بزرگ در واكنش به حمله نظامي روس��يه به 
اوكراين اس��ت. توييتر توييت هاي حاوي لينك هاي 
مربوط به وب س��ايت هاي دولتي روسيه را برچسب 
مي زند. مِتا كه ش��ركت مادر اينس��تاگرام است، ماه 
ميلادي گذشته نمايش تبليغات و درآمدزايي از محتوا 
در فيس بوك را براي رسانه هاي دولتي روسيه ممنوع 
كرد. چند روز بعد فيس بوك اعلام كرد دسترسي به 
رسانه هاي دولتي آر تي و اسپوتنيك روسيه در اتحاديه 
اروپا را محدود مي كند و سپس اين محدوديتها را در 
سطح جهاني گسترش داد. اين شركت پس از آن همه 
تبليغات از روسيه را متوقف كرد و حاضر نشد تبليغات 
از سوي تبليغات كنندگان روسي را در جهان نمايش 
دهد. روسيه هم به نوبه خود دسترسي به فيس بوك را 
مسدود كرد. علاوه بر فيس بوك، يوتيوب و تيك تاك 
هم آر ت��ي و اس��پوتنيك را در اتحادي��ه اروپا ممنوع 
كرده اند. اپل اپليكيشن هاي اين دو رسانه را از فروشگاه 
اپ استور در خارج از روسيه حذف كرده و فروش همه 

محصولاتش در روسيه را متوقف كرده است. 

بازديدمعاوناجتماعيو
پيشگيريازوقوعجرمقوهقضاييه

ازمركزمانيتورينگ
پلتفرمهايديجيتالهمراهاول

معاون اجتماعي و پيشگيري از وقوع جرم قوه قضاييه 
گفت: اقدامات هوشمندانه در همكاري هاي متقابل، 
مي تواند بسيار كمك كننده در پيشگيري از وقوع جرم 
باشد. به گزارش اداره كل ارتباطات شركت ارتباطات 
سيار ايران، صبح امروز چهارشنبه ۱۸ اسفند ۱۴۰۰ 
اصغر جهانگير معاون اجتماعي و پيشگيري از وقوع 
جرم قوه قضاييه با هيات همراهي از اين معاونت، از مركز 
مانيتورينگ پلتفرم هاي ديجيتال همراه اول بازديد كرد 
و با ارايه گزارش فني مهدي اخوان بهابادي مديرعامل 
همراه اول، در جريان آخرين دس��تاوردهاي جوانان 
متخصص و نخبه كش��ور قرار گرفت. اخوان بهابادي 
مديرعام��ل هم��راه اول ظرفيت هاي ت��دارك ديده 
 شده براي س��كوهاي ارتباطي »روبيكا«، »ذره بين« 
و »شاد« را در راستاي رفع نيازهاي ديجيتالي مردم و 
چاره انديشي براي مواجهه با نيازهاي آينده دانست و 
اظهار كرد: تمامي اين بسترهاي توسعه يافته به همت 
نخبگان اين مرز و بوم و خلاقان حوزه تكنولوژي بوده 
كه طي اين دو سال از شروع فعاليت بنده در اپراتور اول 
ارتباطي كش��ور صورت گرفته است. تشريح ساختار 
فني شبكه اعم از لايه هاي سخت افزاري و نرم افزاري 
تدارك ديده شده، از جمله مواردي بود كه مديرعامل 
همراه اول به آن پرداخ��ت و در ادامه به فراهم كردن 
ديتاسنترهاي مس��تقل و توزيع ش��ده اي در سطح 
پايتخت براي پاس��خگويي به حجم ترافيك توليدي 
بالا مخصوصا در ايام كرونا، اشاره كرد. وي همچنين 
به س��رمايه گذاري عظيم اين اپرات��ور در بخش هاي 
زيرساختي و تحقيق و توسعه، با توجه به توانمندي هاي 
داخلي با ذكر اعداد و ارق��ام پرداخت و گفت: در يك 
نمونه، مركز تحقيق و توسعه همراه اول براي توليد آنتن 
قراردادهايي ب��ه ارزش بيش از ۱۲۰۰ ميليارد تومان 
با ش��ركت هاي داخلي منعقد كرده است. مديرعامل 
همراه خاطرنشان كرد: اما نقش اپراتورهاي ارتباطي 
در تكميل زيرساخت هاي شبكه ملي اطلاعات بيش 
از اينهاست و اعداد و ارقامي كه در توسعه شبكه شان 
هزينه مي شود، هزاران ميليارد توماني است.  اخوان 
بهابادي گفت: تمامي اين س��رمايه گذاري ها با توجه 
به شرايط تحريمي و اقتصادي كشور صورت گرفته و 
همچنان نيز در حال سرمايه گذاري هستيم؛ در حالي 
كه تعرفه هاي ارتباطي چندين سال است كه تغييري 
نكرده و همسو با چشم اندازهاي توسعه اي تعديل نشده 
است. وي ابراز كرد: مدل توسعه بسترهاي ارتباطي در 
اپراتورها بر مبناي رش��د ۵۰ درصدي سالانه مصرف 
پهناي باند بود كه از زمان شيوع كرونا اين نرخ به ۸۰ 
درصد رس��يد و مجبور به توسعه س��ريع تر و خارج از 
برنامه براي پاسخگويي به نياز پهناي باندي مشتركان 
ارتباطي ش��ديم. به گفته مديرعامل اپراتور اول تلفن 
همراه، همچنان ۷۵ درصد از سهم پهناي باند كشور به 
ترافيك خارجي و باقي به ترافيك داخلي مربوط است.

وزير خزانه داري امريكا، بيانيه اي را در رابطه با جزييات فرمان اجرايي جو بايدن مربوط به ارزهاي ديجيتال منتشر كرد

جهش بيت كوين به ۴۲ هزار دلار 

آمادهباشروسيهدرصورتقطعاينترنتجهاني
روسيه پس از مقابله با برخي شبكه هاي اجتماعي 
امريكايي ب��ه علت دروغ پراكني ب��ر ضد دولت اين 
كشور و انتشار اخبار جعلي در مورد جنگ اوكراين 
براي مقابله با حم��لات اينترنتي و قطعي احتمالي 
آماده مي ش��ود. به گ��زارش مهر به نق��ل از وايس، 
هم اكنون دسترسي به توييتر و فيس بوك در روسيه 
محدود شده و اس��تفاده از نتفليكس براي مشاهده 
فيلم و س��ريال نيز ناممكن ش��ده است. همچنين 
آپلود فيلم بر روي تيك تاك نيز ديگر امكان ندارد. 
اما اسناد جديد منتشرشده توسط كرملين در اين 
هفته نش��ان مي دهد دولت روس��يه در حال آماده 
شدن براي بدتر شدن اوضاع است. اين اسناد نشان 
مي دهد دولت روسيه به دنبال ريشه كن كردن اتكا 
به هر گونه خدمات اينترنتي غربي اس��ت تا جلوي 
آس��يب هاي سايبري گس��ترده را بگيرد، امري كه 
تبعات اقتصادي و اجتماعي و سياسي خاصي خواهد 
داش��ت. روز دوش��نبه گزارش هايي در رسانه هاي 
اجتماعي منتشر شد مبني بر اينكه بر اساس دو سند 
منتشر شده توسط وزارت توسعه ديجيتال روسيه، 
قرار است تا جمعه ۱۱ مارس، كرملين دسترسي به 
اينترنت جهاني را متوقف كند. در نهايت مش��خص 
شد كه اين گزارش ها دروغ بوده و مبتني بر تفسير 
نادرست اس��ناد واقعي بوده اند. اين اسناد مجموعه 
اقداماتي را بيان مي كند كه وب سايت هاي دولتي و 
پورتال هاي آنلاين بايد تا پايان اين هفته به منظور 
»هماهنگي اقدامات خود براي حفاظت از خدمات 

مخابراتي در اينترنت« اجرا كنند.

عدماستفادهسايتهايدولتي
ازخدماتميزبانيخارجي

بنابراين كرملين اقداماتي را انجام داده تا وب س��ايت هاي 
دولتي آن بتوانند در صورت حملات س��ايبري بيش��تر 
كشورهاي غربي به كار خود ادامه دهند. براي دستيابي به 
اين هدف، كرملين از وب سايت ها مي خواهد كه از خدمات 
ميزباني خارجي استفاده نكرده و از خدمات شركت هاي 
روس اس��تفاده كنند و هر نوع فايل جاوا اسكريپت ايجاد 
شده توسط شركت هاي خارجي )مانند كدهاي رهگيري 
نوشته شده توس��ط گوگل يا فيس بوك( را حذف كنند. 
كرملين عملًا به دنبال حذف هرگونه اتكا به فناوري هاي 
غربي است كه ممكن است بدون هشدار به روسيه ناگهان 
حذف ش��ده و ديگر ارايه نشوند. امري كه نتيجه آن از كار 

افتادن وب سايت هاي دولتي روسيه خواهد بود.

تشديدحملاتسايبريبهروسيه
آن دري چرننكو، معاون وزارت توسعه ديجيتال روسيه در 
اين مورد به خبرگزاري روسي اينترفكس گفت: حملات 
سايبري مستمر به سايت هاي روسي از خارج از اين كشور 
در روزهاي اخير تش��ديد ش��ده و ما براي سناريوهاي 
مختلف آماده مي ش��ويم. ولي هيچ برنامه اي براي قطع 
اينترنت از داخل وجود ندارد. اولگ شكيروف، كارشناس 
امنيت بين المللي مستقر در مسكو، معتقد است: روسيه 
فهرستي از اقدامات منطقي براي تضمين محافظت از 
وب س��ايت هاي دولتي در برابر انواع حملات تهيه كرده 
اس��ت. موضوع اين اس��ناد جمع آوري داده ها در مورد 
وضعيت زيرساخت وب سايت هاي دولتي و اطمينان از 

محافظت و در دسترس بودن آنها است. بر طبق اين اسناد 
وب سايت هاي روسي بايد از سرورهاي سيستم نام دامنه 
)DNS( واقع در روسيه استفاده كنند. DNS جهاني به 
عنوان دفترچه تلفن اينترنت عمل مي كند و به كاربران اين 
mehrnews.« هايي مانندURL امكان را مي دهد كه

com« را به آدرس هاي IP ك��ه رايانه ها براي برقراري 
ارتباط استفاده مي كنند، تبديل كنند تا دسترسي به يك 

وب سايت براي عموم ممكن شود.

انتقالزيرساختهايروسيه
بهسرورهايداخل

اس��ناد وزارت توسعه ديجيتال روس��يه به وضوح نشان 
مي دهد كرملين مايل است زيرساخت هاي خود را در اسرع 
وقت به س��رورهاي داخل روسيه منتقل كند، و در حالي 
كه اين اقدامات مطمئناً از وب سايت هاي روسي در برابر 
حملات سايبري محافظت مي كند، به دولت روسيه كمك 
خواهد كرد تا در صورت لزوم به سرعت براي قطع ارتباط 
با اينترنت تصميم بگيرد. نكته جالب اين است كه اوكراين 
هم به دنبال چنين رويدادي است. هفته گذشته اوكراين 
نامه اي خطاب به آيكان )يك سازمان غيرانتفاعي مستقر در 
ايالات متحده كه توزيع نام هاي دامنه اينترنتي را مديريت 
مي كند(، نوشت و خواستار تعليق روسيه از سيستم ثبت 
دامنه اينترنت ش��د. آيكان در نهايت اين درخواست را رد 
كرد، زيرا بسياري از فعالان فضاي مجازي به اين موضوع 
اشاره كردند كه قطع دسترسي روسيه به اينترنت جهاني 
چه ايده وحشتناكي خواهد بود، زيرا اين امر به شهروندان 

عادي بيشتر از دولت روسيه آسيب مي رساند.

تلاشبرايقطعارتباطروسيه
بااينترنتجهاني

ام��ا چند روز بعد، تلاش براي قطع ارتباط روس��يه با بقيه 
اينترنت دوباره آغاز ش��د، شركت كاگنت كاميونيكيشنز 
كه مالك زيرساخت هايي است كه داده هاي ديجيتال را در 
سراس��ر قاره ها هدايت و مديريت مي كند، به تازگي اعلام 
كرده كه تمام قراردادهاي خود را با مشتريان روسي فسخ 
مي كند. از جمله اين مشتريان مي توان به غول مخابراتي 
تحت حمايت دولت روس��يه ب��ه ن��ام Rostelecom و 
موتور جست وجوي روسي مشهور ياندكس اشاره كرد. اين 
تصميم باعث قطع دسترسي اينترنتي كامل مشتريان روسي 
نمي شود، اما باعث كند شدن ترافيك اينترنت در روسيه از 
يك سو و ازدحام و شلوغي شديد از طريق اتصالاتي مي شود 
كه ساير شركت هاي اصلي خدمات دهنده اينترنت به اين 
كشور ارايه مي دهند. در نهايت اگر ساير شركت هاي اصلي 
خدمات دهنده اينترنت تصميم مش��ابهي بگيرند، تأثير 
فلج كننده آن بر توانايي روس ها براي دسترسي به اينترنت 
غيرقابل انكار است. با توجه به اين رويدادها، محتواي اعلاميه 
وزارت توسعه ديجيتال روسيه در روز دوشنبه قابل درك 
بوده و مي توان آن را گامي مقدماتي براي مقابله با شرايط 
قطع خدمات اينترنتي ش��ركت ها و كشورهاي غربي و به 
خصوص امريكايي تلقي كرد. آلپ توكر، مدير گروه حامي 
خدمات ديجيتال نت بلاكس كه قطعي اينترنت را در سراسر 
جهان رديابي مي كند، گفت: »مراحل ذكر شده در اسناد 
روسي نقاط عطف واقع بينانه اي هستند كه پيش بيني آنها 
موجب مي شود در صورت قطع ارتباط با اينترنت جهاني، 

خدمات پايه اينترنتي در روسيه در دسترس باقي بمانند.



تعادل |
بررسي آمار توليد و فروش خودروسازان اصلي در بهمن 
ماه امس��ال نش��ان مي دهد كه ايران خودرو و سايپا )و 
پارس خودرو به عنوان زيرمجموعه سايپا( در مجموع 
كمتر از ۷۰ هزار دس��تگاه خودرو توليد كرده اند كه از 
ميزان توليد آنها در ماه هاي گذش��ته كم و كمتر شده 
اس��ت. اين در حالي اس��ت كه مج��وز افزايش قيمت 
خودروها منوط به قول خودروس��ازان ب��راي افزايش 
توليد صادر شد. به گزارش ايسنا، عليرغم اينكه مديران 
پيش��ين دو خودروس��از بزرگ قول داده بودند كه اگر 
مصوبه افزايش قيمت محصولاتشان صادر شود، حتما 
افزايش تيراژ توليد خواهند داشت. آنها تاكيد كرده بودند 
كه ب��ازار آزاد با افزايش توليد و عرضه قطعا تحت تأثير 
قرار خواهد گرفت و برنامه  رشد توليد و رشد عرضه در 
دستور كار قرار گرفته است. دو خودروساز بزرگ كشور 
به وزير صنعت، معدن و تجارت تعه��د داده بودند كه 
توليد و عرضه را افزايش دهند اما بررسي آمار توليد آنها 
به تفكيك هر ماه نشان مي دهد نه تنها افزايش توليد فراز 
و نشيب داشته، بلكه در بهمن ماه به كمترين ميزان خود 

طي شش ماهه دوم سال تاكنون رسيده است.

   آمار توليد و فروش خودروسازان
در حالي كه به ترتيب در مهر ماه ۷۲ هزار و ۸۵ دستگاه، 
در آبان ۶۹ هزار و ۹۴۲ دستگاه )بدون احتساب توليد 
پارس خودرو(، در آذر ماه ۷۳ هزار و ۹۶۹ دستگاه )بدون 
احتس��اب توليد پارس خودرو( و در دي ماه ۹۱ هزار و 
۱۷۴ دستگاه خودرو توليد شده است، اما ميزان توليد 
در بهمن ماه امس��ال از ماهاي پيش از آن كمتر شده و 
به ۷۰ هزار دستگاه هم نرسيده است.  گزارش عملكرد 
توليد و فروش خودروسازان بزرگ كشور نشان مي دهد 
كه در مجموع ۶۸ هزار و ۱۱۱ دستگاه خودرو در بهمن 
ماه امسال توليد شده اس��ت. از سوي ديگر از مجموع 
خودروهاي تولي��دي بهمن و ماه هاي پيش از آن براي 
۶۱ هزار و ۸۸۸ دستگاه خودرو فاكتور فروش صادر شده 
است. به تفكيك طبق آمار، ايران خودرو از مجموع ۴۸ 
هزار و ۵۰۲ دس��تگاه خودرو توليدي بهمن آذرماه و با 
تكميل تعدادي از دناها و تاراي توليدي ماه هاي پيش، 
در مجموع براي ۳۱ هزار و ۴۲۶ دستگاه خودرو فاكتور 
فروش صادر كرده اس��ت. اين گروه خودروس��ازي در 
بهمن ماه امسال، ۳۳ هزار و ۹۶۷ دستگاه محصولات 
خانواده پژو ۴۵۸۷ دستگاه محصولات خانواده سمند، 
۳۹۰۰ دستگاه دنا، ۳۹۲۱ دستگاه رانا، ۸۹۲ دستگاه 
تارا، ۱۲۲۷ دستگاه هايما و هشت دستگاه وانت آريسان 
توليد كرده است. آمار فروش ايران خودرو در يازدهمين 
ماه از سال جاري نش��ان مي دهد از مجموع ۳۱ هزار و 
۴۲۶ دستگاه فروخته ش��ده، ۱۹ هزار و ۶۱۴ دستگاه 

س��هم محصولات گروه پژو، ۴۲۶۸ دستگاه متعلق به 
محصولات خانواده س��مندها، ۴۴۲۲ دستگاه متعلق 
به آمار فروش دنا، ۱۲۷۴ دس��تگاه متعلق به رانا، ۹۹۶ 
دس��تگاه تارا و ۸۵۲ دستگاه سهم فروش هايما در اين 
ماه است.  همانطور كه در گزارش هاي قبلي نيز اشاره 
شد، ايران خودرو پس از گذشت هشت ماه از سال جاري 
كه توليد وانت آريسان نداشت، از آذر ماه امسال مجدد 
وانت آريسان را به سبد محصولات خود برگردانده است. 
اين خودروساز هنوز وانت آريساني نفروخته است. در 
ديگر خودروساز بزرگ كشور )سايپا( نيز در مدت يك 
ماهه بهمن ماه ۱۴ هزار و ۳۴۷ دس��تگاه خودرو توليد 
ش��ده و در مقابل براي ۲۵ هزار و ۴۱۴ دستگاه خودرو 
فاكتور فروش صادر كرده است كه نشان مي هد بخشي از 
توليدات ماه هاي پيش اين خودروساز تكميل و در بهمن 
ماه عرضه و تجاري سازي كرده است. البته لازم به ذكر 
است كه تعداد فروش هاي بيشتر خودروسازان از توليد 
آن ماه بدان معنا نيس��ت كه همه خودروهاي توليدي 
بهمن ماه قابليت عرضه و تجاري سازي داشته اند؛ بلكه 
شايد تعداد بيش��تري از خودروهاي توليدي ماه هاي 
پيش تكميل و درآمار فروش بهمن ماه ثبت شده باشد. 
به تفكيك آمار، گروه خودروسازي سايپا در مجموع در 

بهمن ماه سال جاري ۱۶۰۰ دستگاه وانت پرايد )سايپا 
۱۵۱( توليد كرده، اما تعداد فاكتور صادر شده براي اين 
محصول ۳۳۳۳ دستگاه است. سايپا همچنين در بهمن 
ماه امسال ۴۹ دستگاه از محصولات خانواده پرايدها را 

در آمار فروش خود ثبت كرده است. 
در يك ماهه بهمن ماه ۱۴۰۰ سايپا به ترتيب ۱۱ هزار 
و ۴۰۹ دس��تگاه از محصولات خان��واده تيبا و ۱۳۳۸ 
دستگاه ش��اهين توليد كرده است كه به ترتيب براي 
۲۰ هزار و ۷۲۰ دس��تگاه از محصولات خانواده تيبا و 
۱۳۱۰ دستگاه شاهين صورت مالي ثبت شده است. 
آمار عملكرد خودروسازان در بهمن ماه امسال حاكي از 
كاهش ميزان توليد و فروش نسبت به ماه هاي پيش تر 
است. با توجه به بند الف دس��تور اول رييس جمهور 
براي افزايش حداقل ۵۰ درصدي در حوزه توليد، اين 
سوال مطرح است كه خودروسازان با توجه به تمامي 
ناله هاي ناشي از مشكلات، به ويژه در بحث تامين منابع 
مالي و كمبود نقدينگي، چگونه خواهند توانست، توليد 
آب رفته خود را افزايشي رقم بزنند؟ در گروه صنعتي 
پارس خودرو به عنوان زير مجموعه گروه سايپا نيز در 
مجموع در بهمن ماه امس��ال، ۵۲۶۲ دستگاه خودرو 
توليد شده و براي ۵۰۴۸ دستگاه فاكتور فروش صادر 

شده است. از تعداد خودروهاي توليدي پارس خودرو 
در بهمن ماه ۳۲۸۴ دس��تگاه سهم محصولات گروه 
Q۲۰۰ ثبت ش��ده و در آمار فروش نيز تعداد ۳۰۷۰ 
دستگاه را ثبت كرده است. همچنين در يازدهين ماه 
از سال جاري ۳۰۸ دستگاه محصولات گروه S۲۰۰ و 
۱۶۷۰ دستگاه كوييك معمولي توليد شده كه به نظر 
مي رسد همه آنها را فروخته باشد؛ چرا كه دقيقا براي 
۳۰۸ دس��تگاه از محصولات خان��واده S۲۰۰ و براي 
۱۶۷۰ دستگاه كوييك معمولي فاكتور مالي ثبت شده 
است. آمارهاي توليد و فروش خودروسازان در بهمن ماه 
امسال نشان مي دهد كه به ويژه نسبت به دي ماه ميزان 
توليد و فروش كاهش يافته است. با توجه به هشت بند 
دس��تور رييس جمهور كه بند الف آن در حوزه توليد 
اشاره به افزايش حداقل ۵۰ درصدي توليد خودرو در 
سال ۱۴۰۱ نسبت به سال ۱۴۰۰ دارد، سوالي مطرح 
است كه خودروسازان با توجه به تمامي ناله هاي ناشي 
از مشكلات، به ويژه در بحث تامين منابع مالي و كمبود 
نقدينگي  و با توجه به اينكه نتوانستند قول خود براي 
افزايش توليد در نيمه دوم سال ۱۴۰۰ به شرط افزايش 
قيمت ها را جام��ه عمل بپوش��انند، چگونه خواهند 

توانست، توليد آب رفته خود را افزايشي كنند؟ 
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اشتغال 800 سوخت بر
 به همت بنياد بركت

بنياد بركت ستاد اجرايي فرمان امام در سال ۱۴۰۰ بيش 
از ۸۰۰ طرح اشتغال براي س��وخت بران راه اندازي كرده 
است. معاون توسعه اش��تغال اجتماع محور بنياد بركت 
ب��ا اعلام اين خبر گفت: بنياد در س��ال جاري ۸۰۸ طرح 
اشتغال زايي اجتماع محور را براي سوخت بران سه استان 
سيستان و بلوچستان، خراسان جنوبي و كرمان راه اندازي 
كرده است. مرتضي نيازي افزود: راه اندازي اين ۸۰۸ طرح 
اش��تغال زايي اجتماع محور ايجاد بيش از ۲۴۰۰ فرصت 
شغلي مستقيم و غيرمستقيم را براي سوخت بران و افراد 
ديگر به دنبال داش��ته است. وي خاطرنش��ان كرد: اين 
تعداد شغل براي س��وخت بران ۹۳ روستا در استان هاي 
سيستان و بلوچستان، خراس��ان جنوبي و كرمان ايجاد 
شده است. به گفته معاون توسعه اشتغال اجتماع محور 
بنياد بركت، مش��اغل ايجاد ش��ده براي سوخت بران در 
رسته هاي مبتني بر مزيت هر منطقه و بيشتر در حوزه هاي 
دام پروري، كشاورزي و خدماتي است. نيازي گفت: حجم 
كل سرمايه گذاري براي راه اندازي طرح هاي اشتغال ويژه 
سوخت بران بالغ بر يك هزار و ۹۰ ميليارد ريال است. وي با 
تاكيد بر استقبال سوخت بران از تسهيل گران بنياد بركت 
يادآور شد: اكثر افراد به اجبار و از سر ناچاري به سوخت بري 
روي مي آورند، چرا كه نه تنها مالك سوخت هاي قاچاق 
شده نيستند كه حتي اتومبيل هم به آنها تعلق ندارد و فقط 

نقش يك راننده روزمزد را بازي مي كنند. 

افزايش مزيت هاي رقابتي
صنايع بزرگي از طريق هم افزايي

محمدياس��ر طيب نيا مديرعامل فولاد مباركه در ديدار با 
مديرعامل و معاونين شركت ذوب آهن اصفهان گفت: يكي از 
آسيب هايي كه در كل صنعت كشور با آن مواجه هستيم، عدم 
اتحاد، انسجام و هماهنگي لازم جهت هم افزايي است كه براي 
مقابله با دشمنان بايد تمام توان خود را بسيج كنيم. با توجه 
به اينكه به تدريج و در آينده نزديك، شاهد رقابت سخت تر و 
نزديك تري در عرصه هاي داخلي و بين المللي خواهيم بود، 
هم افزايي صنايع بزرگي همچون فولاد مباركه و ذوب آهن 

مي تواند مزيت هاي رقابتي اين شركت ها را افزايش دهد.

سرپرست اداره كل تعاون 
استان مركزي منصوب شد 

»جمشيد اميدي« طي حكمي از سوي وزير تعاون، كار و 
رفاه اجتماعي به عنوان سرپرست اداره كل تعاون، كار و رفاه 
اجتماعي استان مركزي منصوب شد.  جمشيد اميدي، با 
حكم وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي به عنوان سرپرست 
اداره كل تعاون، كار و رفاه اجتماعي استان مركزي منصوب 
ش��د. اميدي از نيروهاي بومي و توانمند داراي سابقه در 
بخش تعاون و اداره كل تعاون، كار و رفاه اجتماعي است و 
داراي مدرك كارشناسي مهندسي كشاورزي از دانشگاه 
تهران و كارشناسي ارشد علوم اقتصادي از دانشگاه آزاد 
اس��لامي اراك اس��ت. از سوابق ش��غلي و مديريتي وي 
مي توان به كارشناس مس��وول تعاوني هاي كشاورزي، 
صنعتي و معدني اداره كل تعاون استان مركزي به مدت 
۱۰ سال، معاون مديركل تعاون، كار و رفاه اجتماعي استان 
مركزي به مدت ۱۰ سال، مسووليت اداره تعاون شهرستان 
محلات، سرپرست اداره تعاون، كار و رفاه اجتماعي شازند 
به مدت ۳ ماه و سرپرست مديريت تعاون اداره كل تعاون، 

كار و رفاه اجتماهي استان مركزي اشاره كرد. 

خودروسازان چقدر خودرو فروختند؟

دبير كنفدراسيون صادرات ايران: 

رييس سازمان توسعه تجارت ايران خبر داد

توليد خودروسازان  بزرگ  آب  رفت

تحريم روسيه، فرصت صادراتي براي ايران است

بررسي فهرست  كالايي براي تجارت آزاد با اوراسيا

دبير كنفدراسيون صادرات ايران اظهار داشت: وقتي 
دنيا روس��يه را تحريم مي كند، بخشي از آن مي تواند 
براي ما تبديل به بازار شود يعني بتوانيم رشد صادرات 
داشته باش��يم يا از محل كالاهايي كه تاكنون به اين 
كش��ور صادر نمي كرديم و از طريق تهاتر بخش��ي از 
نياز ها را تامين كنيم. با توجه به ظرفيت موجود بين 
ايران و روس��يه و بزرگي و جمعيت اين كشور مقدار 
ناچيز صادرات ما به روس��يه اصلا قابل قبول نيست و 
مي توانيم از اين فرصت براي افزايش صادرات به اين 
كشور استفاده كنيم. جمشيد نفر در گفت وگو با ايلنا 
در مورد وضعيت تجاري ايران در سال پيش رو اظهار 
كرد: موفقيت  سياست هاي تجاري هر كشور منوط به 
تصميمات درست حاكميت آن كشور است. در واقع 
اين سياست ها تنها به معناي حمايت نيست بلكه بايد 
حمايت هاي درست انجام گيرد. گاهي حمايت ها نه تنها 
درست نيست بلكه مي تواند مضر باشد، كمااينكه در 
خودروسازي با حمايت هاي غلط نتوانستيم يك صنعت 
خودروسازي قوي داشته باش��يم.  وي افزود: يكي از 
مهم ترين فاكتورها در تصميم گيري درست مشورت با 
ذي نفعان درگير است. خوشبختانه در دولت فعلي وزرا 
سعي مي كنند در تصميم سازي ها، بخش خصوصي 
را نيز مشاركت دهند تا تصميمي كه گرفته مي شود 

درست و صحيح باشد. نفر اضافه كرد: آنچه در تجارت 
خارجي ايران تاثيرگذار است، اينكه قيمت تمام شده 
كالاي ما بايد قابل رقابت در بازارهاي جهاني باش��د. 
همچنين كالاهاي وارداتي بايد از نظر قيمت  تمام شده 
فاصله زيادي با كالاهاي توليدي در داخل داشته باشند 
تا به نفع بازار كشور باشد و به جاي هزينه كرد ظرفيت 
توليدي كشور در كالاهايي كه توليد در آنها مفيد نيست 

در بخش هاي ديگر متمركز شويم و بتوانيم مزيت ها و 
ظرفيت هايي بسازيم كه صادرات خود را افزايش دهيم.

دبير كنفدراس��يون صادرات ايران در پاسخ به سوالي 
در م��ورد وضعيت تجاري اي��ران در صورت به نتيجه 
رس��يدن مذاكرات احياي برجام گف��ت: اگر احياي 
برجام يه نتيجه برسد بسياري از غل و زنجيرها برداشته 
مي شود ولي بايد دقت كنيم كه وقتي مثل دوره آقاي 

احمدي نژاد دلارهاي نفتي وارد كش��ور ش��د، آنها را 
عاقلانه هزينه كنيم و بيش��تر در زمينه زيرساخت ها 
به كار گيريم نه اينكه به سمت ارزپاشي و ايجاد فساد 

و رانت برويم.
وي همچنين با اش��اره به جنگ اوكراين و روس��يه 
بيان كرد: جنگ اوكراين و روسيه اتفاق بزرگي است 
كه دنيا را ت��كان داده و روي بورس هاي بين المللي 
تاثيرگذار بوده اس��ت. اين اتفاق براي كشور ما نيز با 
توجه به نزديكي به منطقه بحران، مي تواند آسيب ها 
و فرصت ه��اي فوق العاده اي ايجاد كند. بايد مواظب 
باشيم كه از فرصت هاي آن استفاده كنيم، كاري كه 
بعد از فروپاشي اتحاديه جماهير شوروي نتوانستيم 

انجام دهيم. 
وي در اين باره توضيح داد: وقتي دنيا روسيه را تحريم 
مي كند، بخشي از آن مي تواند براي ما تبديل به بازار 
شود يعني بتوانيم رشد صادرات داشته باشيم يا از محل 
كالاهايي كه تاكنون به اين كشور صادر نمي كرديم و از 
طريق تهاتر بخشي از نياز ها را تامين كنيم. با توجه به 
ظرفيت موجود بين ايران و روسيه و بزرگي و جمعيت 
اين كش��ور مقدار ناچيز صادرات ما به اين كشور اصلا 
قابل قبول نيست و مي توانيم از اين فرصت براي افزايش 

صادرات به اين كشور استفاده كنيم.

رييس كل س��ازمان توس��عه تجارت ايران با اش��اره به 
بررسي فهرست هاي كالايي در چارچوب مذاكرات براي 
موافقت نامه تجارت آزاد با اتحاديه اقتصادي اوراس��يا از 
دستگاه هاي دخيل درخواست كرد پيشنهادات و نظرات 
كارشناس��ي خود در اين زمينه را اعلام كنند. به گزارش 
روابط عمومي س��ازمان توس��عه تجارت ايران، عليرضا 
پيمان پاك با بيان اين مطلب افزود: موافقت نامه تجارت 
ترجيحي بين ايران و اتحاديه اقتصادي اوراسيا از ۵ آبان 
سال ۱۳۹۸ اجرايي شده و به مدت سه سال داراي اعتبار 
است.  پيمان پاك افزود: در همين موافقت نامه پيش بيني 
لازم براي انجام مذاكرات مجدد بين طرف هاي اين توافق 
براي تبديل آن به موافقت نامه تجارت آزاد صورت گرفته 
است. بر همين اساس سازمان توسعه تجارت از يك سال 
گذشته تاكنون مذاكرات با طرف اوراسيا را براي تبديل اين 
موافقت نامه به موافقت نامه تجارت آزاد شروع كرده است.  
وي ادامه داد: در فرآيند مذاكرات توافق شده كه نرخ تعرفه 

۸۰ درصد كالاها )موسوم به فهرست مثبت( از هر دو طرف 
به تدريج و در طول سال هاي اجراي توافق به صفر برسد. 
در مورد ۲۰ درصد باقي مانده )موسوم به فهرست منفي( 
نيز توافق ش��ده كه دو طرف نرخ فعلي تعرفه هاي خود را 
بدون هر گونه كاهشي حفظ كنند.  پيمان پاك افزود: براي 
تعيين ۲۰ درصد اقلامي كه به دليل حساسيت، نرخ تعرفه 
آنها مشمول كاهش نخواهد شد، سازمان توسعه تجارت 
از سال ۱۳۹۹ جلسات متعددي را )بيش از ۲۰ جلسه( با 
ذي نفعان متعدد اين حوزه برگزار ك��رده و در خلال اين 
جلسات ضمن تشريح موضوع، زمينه لازم را براي تشريك 
مساعي و تبادل نظر كارشناسي بين مديران و كارشناسان 
دستگاه هاي ذيربط فراهم كرده و نهايتاً بر اساس نظرات 
واصله نسبت به تعيين ۲۰ درصد كالاها به عنوان فهرست 
منفي اقدام كرده است.  پيمان پاك با اشاره به اين فهرست 
گفت كه فهرست منفي شامل حدود ۱۵۰۰ قلم از كدهاي 
نظام هماهنگ كد گذاري كالاها )HS( مي باش��د كه در 

اختيار دستگاه هاي دولتي مربوطه و بخش خصوصي قرار 
گرفته است، ايشان گفت: اين فهرست مبتني بر نظرات و 
فهرست هاي درخواستي دستگاه هاي ذ ي ربط تنظيم شده 
است.  وي افزود: سازمان توسعه تجارت ايران جز در مواردي 
كه ضرورت هاي مذاكراتي اقتضا داشته از دخالت محتوايي 
در تعيين فهرست ها اجتناب كرده و دخالت هاي موردي 
خود را به رعايت معيارهاي مذاكراتي ضروري مورد توافق 
محدود كرده است.  رييس سازمان توسعه تجارت ايران از 
دستگاه هاي مربوطه خواست نسبت به بررسي فهرست 
منفي در اس��رع وقت اقدام كرده و در صورتي كه نظرات 
اصلاحي و تكميلي ضروري در آن وجود داش��ته باش��د، 
نظرات خود را به سازمان توسعه تجارت ايران ارسال كنند.  
گفتني است اين فهرست در اختيار رييس اتاق بازرگاني، 
صنايع، معادن و كشاورزي ايران، معاون توسعه بازرگاني 
وزارت جهاد كشاورزي، معاون وزير و رييس سازمان غذا 
و دارو، معاون امور صنايع عمومي، وزارت صنعت، معدن 

و تجارت، معاون امور صنايع، ماش��ين آلات و تجهيزات، 
وزارت صنعت، معدن و تجارت و معاون صنايع حمل و نقل، 
وزارت صنعت، معدن و تجارت براي بررسي و اعلام نظرات 
پيشنهادي قرار گرفته اس��ت. دور جديدي از مذاكرات با 
اتحاديه اقتصادي اوراسيا هفته بعد در تهران برگزار خواهد 
ش��د. در اين دور انتظار مي رود م��وارد باقي مانده از متن 
موافقتنامه تجارت آزاد بي��ن مذاكره كنندگان دو طرف 
مطرح شده و نهايي شود. پس از نهايي شدن متن موافقتنامه 
تجارت آزاد، موضوع فهرست هاي كالايي دو طرف مطرح 
شده و مذاكره براي نهايي كردن اين فهرست ها آغاز خواهد 
شد. با توجه به اينكه موافقتنامه هاي تجاري نقش مهمي در 
كاهش موانع تجارت فيمابين ايفا مي كنند، سازمان توسعه 
تجارت با جديت اين مذاكرات را دنبال مي كند. موافقتنامه 
فعلي بين ايران و اتحاديه اقتصادي اوراس��يا در سال اول 
اجراي خود باعث شد ميزان صادرات اقلام تحت پوشش 

اين موافقتنامه به اوراسيا ۸۳ درصد افزايش پيدا كند. 

استاندار قزوين: 
خودروسازان

از اين ظرفيت استفاده كنند

استاندار قزوين و هيات همراه ضمن بازديد از شركت توسعه 
قواي محركه تيوان ب��ا بيوك عليمرادلو مديرعامل گروه 
بهمن و حميد رضا منجي عضو هيات مديره اين شركت 
ديدار و گفت وگو كرد.شركت توسعه قواي محركه تيوان از 
شركت هاي گروه بهمن طراحي و توليد خانواده موتورهاي 
سه و چهار سيلندر كم مصرف با سطح آلايندگي يورو ۶ و 
در محدوده توان ۷۵-۱۵۵ اسب بخار و گشتاور ۲۵۰-۱۰۰ 
نيوتن متر را به عهده دارد.  تيوان جهت ارتقاي راندمان و 
كاهش مصرف سوخت، فناوري هاي جديدي مانند پاشش 
مستقيم س��وخت داخل محفظه احتراق، به كارگيري 
توربوشارژ، سرسيلندر يكپارچه با منيفولد خروجي و... را 
به كار گرفته كه حاصل آن توليد موتور قدرتمند و داراي 
كمترين مصرف سوخت و سطح آلايندگي يورو ۶ است. 
در حال حاضر فاز نخست نصب و راه اندازي ماشين آلات و 
بزرگ ترين خط توليد موتور در كشور با ظرفيت ۵۰۰هزار 
دستگاه در سال به اتمام رسيده است. خطوط توليد اين 
خانواده موتور مدرن ترين، به روز ترين و پيش��رفته ترين 
خطوط توليدي صنعت خودرو كش��ور است كه به طور 
همزمان قابليت ماشين كاري و مونتاژ ۱۰ نوع از موتورهاي 
سه و چهار سيلندر را دارا مي باشد. كارخانه توليدي شركت 
تيوان در شهرك صنعتي كاس��پين قزوين در زميني به 
وسعت ۸ هكتار و زيربناي ۴۰ هزار متر مربع احداث گرديده 
و به روز ترين فناوري هاي روز دنيا در حوزه توليد محصولات 
با فناوري بالا در آن لحاظ شده است. محمدمهدي اعلايي 
استاندار قزوين در حاشيه بازديد از واحد توليدي توسعه 
قواي محركه تيوان با بيان اينكه اين واحد، يك خط توليد 
منحصر به فردي است و مشابه آن در كشور وجود ندارد، 
گفت: اين مجموع��ه حتي در ش��رايط رقابتي مي تواند 
ظرفيت هاي خوبي را در اقتصاد پر تقاضاي نيرومحركه براي 
كشور فراهم كند و غير از گروه بهمن به ساير توليدكنندگان 
خودروس��ازي نيز ارايه خدمات ده��د.  وي افزود: مزيت 
افزايش بهره وري و افزايش كيفيت شركت تيوان نياز امروز 
خودروسازي كشور است و خوشحاليم كه اين امر در فضاي 
خودروسازي كشور و البته در استان قزوين اتفاق افتاده است 
. استاندار قزوين با تاكيد بر اينكه از سوي مديريت استان در 
همه دستگاه هاي اجرايي و اقتصادي مرتبط با توليد از اين 
فرآيندها حمايت مي كنيم، بيان داشت: اميدواريم هرچه 
سريعتر مردم از مزيت هاي اين سرمايه گذاري و خدمات 
رساني بهره مند شوند.   اعلايي در ادامه گفت: با توجه به 
دستورات رييس دولت سيزدهم در حوزه صنعت خودرو و 
حضور گروه خودرو سازي بهمن در استان قزوين، بايد براي 
تقويت اين صنعت در استان برنامه ريزي و ظرفيت سازي 
شود. استاندار قزوين همچنين خاطرنشان كرد: از همه 
صاحبان صنعت و سرمايه گذاران دعوت مي كنيم كه استان 
قزوين را جهت سرمايه گذاري به ويژه در حوزه خودروسازي 
انتخاب كنند و براي اطمينان از اين سرمايه گذاري از گروه 

بهمن كه در اين حوزه فعال است، مشورت بگيرند.

شرايط فروش خودروهای فيدليتی 
و ديگنيتی اسفند ماه اعلام شد

جديد ترين فروش خودروهای ديگنيتی و فيدليتی پرايم 
با موعد تحويل ارديبهشت سال ۱۴۰۱، روز يکشنبه ۲۲ 
اسفند ماه به فروش می رس��ند . شرکت بهمن موتور در 
راستای پاسخ به نياز بازار طرح جديد فروش خودروهای 
SUV ديگنيتی و فيدليتی را اجرا می کند.  براساس اعلام 
شرکت بهمن موتور فروش فوری خودروهای ديگنيتی و 
فيدلتی ۵ و ۷ نفره از ساعت ۱۰ صبح روز يکشنبه ۲۲ اسفند 
https:// برای مشتريان به صورت آنلاين از طريق وبسايت

bahman.iranecar.com انجام خواهد شد.  گفتنی 
است اين فروش تا ساعت ۱۶ همان روز يا تا زمان تکميل 
ظرفيت ادامه دارد. فيدليتی ۵نفره با قيمت ۷۸۳ ميليون و 
۹۰۰ هزار تومان، فيدليتی ۷ نفره با قيمت ۷۹۵ ميليون و 
۹۰۰  هزار تومان و ديگنيتی با قيمت ۸۵۷ ميليون و ۹۰۰ 
هزار تومان به فروش می رسند. همچنين بهمن موتور به 
منظور اطمينان در عرضه خ��ودرو به مصرف کنندگان، 

رهن سند خودرو را به مدت يکسال در نظر گرفته است.

گروه بهمن از لوگوی جديد 
خود رونمايی کرد

نگاه جديد و توسعه کسب و کار يک سازمان موجب می شود 
تا گاهی شاهد به روزرسانی هويت سازمانی و برند باشيم. 
گروه بهمن به عنوان بزرگترين شرکت خودروساز خصوصی 
کشور بعد از کسب موفقيت در عرضه محصولات با کيفيت 
و مدرن در حوزه های تجاری، سواری و موتور سيکلت های 
برقی، برای دومين بار بعد از خصوصی س��ازی از لوگوی 
جديد، مدرن و با محتوای خود رونمايی کرد.   در مراس��م 
رونمايی از لوگوی جديد که به شکل سرازير شدن بهمن 
در ارتفاعات است، بيوک عليمرادلو مديرعامل گروه بهمن 
گفت: مجموعه بهمن در کنار توسعه محصولات تنها به 
دنبال بروز کردن و ارتقای کيفی توليدات نيست بلکه نگاهی 
نو و جديد به آينده دارد.  از جمله تغييرات مثبت لوگوی 
جديد گروه بهمن استفاده از موارد الهام بخش اميد به آينده، 
تعهد به تغيي��ر و نوآوری های جديد در محصولات آينده 
اشاره کرد و قرار است اين لوگوی جديد بر روی محصولات 
استفاده شود. عليمرادلو در ادامه افزود: لوگوی جديد دارای 
انگيزه های نيرومند و يک فرهنگ سازمانی قدرتمند است 
و گ��روه بهمن با تغيير لوگو، نگاه و نگ��رش به آينده را نيز 
تغيير داد تا به تمامی نيازهای مشتريان با سلايق مختلف 
پاسخ دهد. همچنين با هدف يکپارچه سازی و ايجاد پلتفرم 
واحد ارايه محصولات و خدمات، زيبايی شناسی نوگرايانه 
در هويت سازمانی، استراتژی نوس��ازی برند خود را اجرا 
کرديم. مديرعامل گروه بهمن تاکيد کرد که از سال ۱۴۰۱ 
پروژه های توسعه بهمن با عرضه محصولات جديد وارد فاز 
تازه ای خواهد شد و ديگر توليدات با کيفيت پيشين نيز 
تقويت خواهند شد.  گروه بهمن همچنين متعهد است تا با 
به کارگيری مفاهيم و ايده های جديد در توليد محصولات، 
عملکرد محصولات خود را هم از بعد ظاهری و هم از بعد 
فنی بهبود بخش��د.  عليمرادلو با اشاره به اينکه مشتريان 
ارزشمندترين دارايی ها خانواده گروه بهمن هستند، گفت: 
رابطه گروه بهمن با مش��تريان هرگز قطع نخواهد ش��د. 
رضايتمندی، ايمنی و سلامت آنها هميشه برای ما اهميت 
دارد. به همين دليل مشتريان و حقوق آنها در ساختار اداری 
و سازمانی گروه بهمن جايگاه ويژه دارند. ايجاد اين جايگاه در 
سازمان اداری گروه بهمن، به مشتری مداری معنای حقيقی 
داده اس��ت.  وی به توسعه شبکه خدمات فروش و پس از 
فروش با ديدگاه جديد تاکيد و اظهار کرد: گروه بهمن علاوه 
بر آنکه در طراحی های خودرو به دنبال نوآوری رفته است، 
شبکه نمايندگی و خدمات پس از فروش خود را هم مدرن 
کرده است. اين خودروسازی با عبور از ساختارهای قديمی 
خدمت رسانی به صاحبان خودرو، سبک جديدی را در ارائه 
خدمات عرضه می کند که مشتريان تفاوت آن را احساس 
خواهند کرد. عليمرادلو از ارائه خدمات ويژه به مشتريان 
خودروهای تجاری با يک نگرش نو خبر داد و گفت: بهمن 
در طی کردن مسير توسعه خسته نخواهد شد و با تكيه بر 
نگرش و توان خستگى ناپذير، قدم های استوارتر از پيش بر 
می دارد. روزهای پرشور در پيش است. اميدواريم بتوانيم 
فضای خسته و خموده خودروسازی ايران را دگرگون کنيم. 
در راستای استراتژی توسعه، گروه بهمن در سال ۱۴۰۱ 
در حوزه س��واری سه محصول جديد رسپکت، فيدليتی 
و ديگنيتی پرستيژ عرضه خواهد کرد و در حوزه تجاری 
نيز توليدات سيبا موتور و بهمن ديزل دوبرابر خواهد شد.  
اينرودز ديگر محصول بهم��ن موتور که به لحاظ فنی 
يک ون باری محسوب می ش��ود که برای اولين بار در 
اين دسته محصول در کشور است عرضه می شود. در 
حوزه تجاری س��نگين نيز به زودی کاميون ۱۲ و ۱۸ 
تن به سبد محصولات گروه بهمن اضافه خواهند شد. 
گروه خودرو سازی بهمن در اسفند ماه طی اقداماتی از 
کاميون پرقدرت و پيشرفته امپاور رونمايی کرد و خط 
توليد وانت کارا را به بهمن ديزل سپرد و خط توليد به 

شهرک صنعتی البرز واقع در شهر قزوين انتقال يافت.
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خبرروز

۴ فوتي و ۱۴۶ مصدوم ناشي از حوادث چهارشنبه سوري در ۴۷ روز گذشته
سخنگوي سازمان اورژانس كش��ور جديدترين آمار مصدومان و فوتي هاي مرتبط با حوادث چهارشنبه آخر سال را تشريح 
كرد. مجتبي خالدي سخنگوي سازمان اورژانس كشور در جمع خبرنگاران با اشاره به آمار تجميعي حوادث مرتبط با مراسم 
چهارشنبه آخر سال گفت: اين آمار از از ۱ بهمن لغايت ۱۷ اسفند ۱۴۰۰ جمع آوري شده است. او گفت: تعداد كل مصدومين 
و فوتي ها در سراس��ر كشور تاكنون ۱۴۶ نفر گزارش شده اس��ت. خالدي بيان كرد: ۱۲۲ نفر در محل درمان شدند كه ديگر 
نياز به اعزام به مراكز درماني نداش��تند. سخنگوي سازمان اورژانس از درمان ۳ نفر در محل خبر داد و گفت: ۱۷ نفر به دليل 

شدت جراحات در بيمارستان بستري و متأسفانه ۴ نفر فوت كردند.

ادامهازصفحهاول

 وام فرزندآوري، مشوق
يا تسهيل كننده

در واقع اين مش��وق آن قدر قوي باش��د كه انگيزه 
كافي براي كس��ي كه اصلًا تصميم به فرزندآوري 
نداشته، ايجاد كند. در واقع آنچه كه در قانون جواني 
جمعيت و در سطحي از امتيازاتي كه در قانون آمده 
وجود دارد نشان مي دهد كه اين قانون واقعاً مشوق 
فرزندآوري نيس��ت. اين قانون مسهل فرزندآوري 
اس��ت. در واقع مخاطب اصل��ي آن خانواده هايي 
هستند كه خودش��ان تمايل به فرزندآوري دارند 
فقط موانع زي��ادي دارند كه اين قانون و طرح هاي 
مشابه با آن بحث طرحي كه در كميسيون اجتماعي 
مبني بر تس��هيلات ۲۰ تا ۱۰۰ ميليون توماني در 
نظر گرفته، تسهيل كننده فرزندآوري آن عده است 
كه خودش��ان تمايل به فرزندآوري دارند. چراكه 
امتيازات مندرج در قانون جواني جمعيت و در اين 
طرح ها آنقدر نيس��ت كه بخواهد در آن عده اي كه 
اصلًا تصميم به فرزندآوري ندارند انگيزش كافي و 
اراده ايجاد كند. پس با اين رويكرد اگر بدانيم قانون 
جواني جمعيت و طرح هاي موجود تسهيل كننده 
فرزندآوري هس��تند نه مش��وق آن، خواهيم ديد 
كه قطعات مختلف اين قان��ون و طرح ها هر كدام 
از يك زاويه و بخش��ي درصدد تسهيل فرزندآوري 
است. يك جاهايي وام هايي در نظر گرفته شده يك 
جاهايي معافيت مالياتي در نظر گرفته شده، يك 
جايي مرخصي زايمان براي مادر و مرخصي براي 
پدر در نظر گرفته شده، جايي مرخصي تحصيلي 
در نظر گرفته شده، جايي اعطاي زمين پيش بيني 
شده است، يك جاي ديگر امتيازات شغلي در نظر 
گرفته شده، حق عائله مندي و غيره. اما واقعاً ميزان 
امتيازات آن اندازه اي نيست كه مشوق كساني باشد 
كه اساس��اً به دنبال فرزندآوري نيستند. اين اندازه 
فقط و فقط درصدد تسهيل فرزندآوري گروهي از 
جامعه از كه خودشان ميل به فرزندخواهي دارند. 
اين نكته بس��يار مهمي اس��ت كه اگر م��ا رويكرد 
قانون جواني جمعيت را بدانيم هدف آن و در ادامه 
ميزان تحقق اهداف آن را خواهيم دانس��ت. اساساً 
كشورهايي در سياست هاي جمعيتي شان موفق 
بوده اند كه در كن��ار امتيازات مال��ي و اقتصادي، 
جريان سازي فرهنگي و رسانه اي در اين باره را در 
دستور كار قرار داده اند و اقتصاد و فرهنگ را توامان 
با هم در سياس��ت هاي جمعيتي پي��ش برده اند . 
در اي��ران هم بايد چنين اتفاق��ي بيفتد و هر دوي 
اين مس��ائل با هم توأمان اتفاق بيفت��د. امتيازات 
اقتصادي بيش��تر درصدد رفع موان��ع فرزندآوري 
است و جريان س��ازي هاي رس��انه اي و فرهنگي 
بيشتر درصدد ايجاد انگيزش و تهييج و تشويق به 
فرزندآوري است. لذا اين هر دو بايد در كنار هم قرار 
بگيرد از يك طرف موانع را برداريم و از يك طرف هم 
بايد گره هاي ذهني را باز كنيم تا انگيزه كافي براي 

فرزندآوري در زوج هاي جوان اتفاق بيفتد.

رويداد

هر بار كه شما براي سرگرمي به اورژانس زنگ مي زنيد، 
ممكن است يك نفر واقعا به فوريت هاي پزشكي نياز 
داشته باشد و تماس بي مورد شما مانع از رسيدن كمك 
به موقع به آن فرد شده و جانش را از دست بدهد. كافي 
است يك بار قبل از اقدام به چنين كاري به مرگ يك 
انسان فكر كنيد. به اينكه رفتار شما مصداق بارز بازي با 
جان انسان هاست. كساني كه براي اورژانس مزاحمت 
تلفني ايجاد مي كنند قطعا انسان هاي نرمالي نيستند. 
اين افراد بايد براي رفع مشكلات روحي و رواني خود به 
پزشك متخصص مراجعه كنند، چرا كه يك فرد سالم 
به خوبي مي داند، مزاحمت ايجاد كردن براي اورژانس 
يعني هدر دادن وقت و انرژي كساني كه قرار است جان 
انسان ها را نجات بدهند. وقتي سرپرست مركز اورژانس 
كش��ور از روزانه يك هزار و ۲۰۰ مزاحمت تلفني در 
اورژانس صحبت مي كند، در واقع آمار تكان دهنده اي 
را بيان مي كند. اين آمار افرادي است كه فقط از روي 
تفريح و سرگرمي شماره سه رقمي را مي گيرند كه با 
جان انسان ها سر و كار دارد. كادر اورژانس تمام توان 
خود را مي گذارند تا جان بيماران را نجات دهند، آن 
ثانيه هاي حساسي كه بايد به بالين فرد نيازمند به كمك 
پزشكي برسند، بسيار با ارزش است. مزاحمت تلفني 

براي اورژانس كار افراد سالم نيست.

    20 درصد تماس ها مزاحمت تلفني است
سرپرس��ت مرك��ز اورژان��س ته��ران با بي��ان اينكه 
مزاحمت ه��اي تلفني در ته��ران وج��ود دارد، گفت: 
روزانه بين ۱۰ تا ۲۰ درصد يعني روزانه ۷۰۰ تا ۱۲۰۰ 
مزاحمت تلفني در اورژانس تهران داريم. دكتر يحيي 
صالح طبري در نشس��ت خبري روز گذشته در مركز 
اورژانس تهران برگزار شد اظهار كرد: در سالي كه گذشت 
تعداد انتقال بيماران و مصدومان به بيمارستان ۱۲درصد 
و ماموريت هاي موتورلانس ح��دود ۲ درصد افزايش 

يافته است و تا اسفند ماه بيش از يك ميليون ماموريت 
در تهران انجام ش��ده اس��ت. مزاحمت هاي تلفني در 
اورژانس تهران وجود دارد و روزانه بين ۱۰ تا ۲۰ درصد 
يعني ۷۰۰ تا ۱۲۰۰ مزاحمت تلفني در اورژانس تهران 
داري��م. او با بيان اينكه كد بيماران مغزي در حدود ۲۸ 
درصد در سال جاري افزايش داشته است گفت: آمار در 
خصوص مسموميت با گاز منوكسيد كربن در حدود ۱۲ 
درصد كاهش داش��ته است. صالح طبري در خصوص 
تماس هاي گرفته شده با اورژانس تهران گفت: بيش از 
دو ميليون تماس با اورژانس تهران گرفته شده و بين ۲۳ 
تا ۲۵ درصد كل ماموريت هاي كشور مربوط به تهران 
است.  رييس اورژانس تهران با اشاره به كمبود نيروي 
انس��اني در مركز اورژانس تهران گف��ت: دچار كمبود 
نيروي انساني هستيم. شرايط كاري در تهران سخت 
اس��ت و از افرادي در رشته هاي بيهوشي و پرستاري و 

فوريت هاي پزشكي براي همكاري دعوت مي كنيم.

    رشد ۵۸  درصدي ماموريت هاي
 امداد هوايي

 طبري با بيان اينكه كه ماموريت هاي امداد هوايي نسبت 
به سال گذشته ۵۸ درصد رشد داشته است گفت: حوادث 
ترافيكي نيز ش��ش درصد رشد داشته است. سرپرست 
مركز اورژانس تهران در خص��وص فعاليت اورژانس در 
امر واكسيناسيون نيز گفت: بالغ بر يك ميليون و ۳۰۰ 
هزار نفر از مردم تهران توسط تيم اورژانس در برابر كرونا 
واكسينه ش��ده اند و روزانه هزار ماموريت ويژه بيماران 

كرونايي در تهران انجام شده است.
رييس اورژانس تهران گفت: در استان تهران در خصوص 
چهارشنبه سوري، ۱۹ و در شهر تهران ۱۱ ماموريت تا به 
امروز انجام شده است. اورژانس تهران در مراكز آموزشي 
و تجمعي در آماده باش كامل قرار دارد و در ميان نيروهاي 
ستادي تا پايان ۱۸ فروردين ماه اين آمادگي برقرار شده 

اس��ت. اورژانس تهران ۱۳ ميليون جمعيت ثابت و سه 
ميليون جمعيت شناور را با ۲۲۵ پايگاه آمبولانس و ۱۴۵ 

پايگاه موتور لانس را تحت پوشش دارد.

    تمهيدات اورژانس تهران 
براي جلوگيري از ضرب و شتم نيروهايش

صالح طبري در خصوص تمهيداتي كه اورژانس تهران 
براي جلوگيري از ضرب و ش��تم نيروهاي اورژانس 
در نظر گرفته اس��ت افزود: چند روز قبل همكاران 
اورژانسمان در محل ارايه خدمت مورد ضرب و شتم 
با چاقو و قمه قرار گرفتند ك��ه پيگيري ها در حوزه 
انتظامي انجام شد و با همكاري خوب قوه قضاييه، اين 
افراد بازداشت شدند، در خصوص اينگونه برخوردها 
با پرس��نل اورژانس بايد برخورد سختي بشود. وي 
درباره آمار شهداي مدافع سلامت اورژانس تهران نيز 
گفت: اورژانس تهران پنج شهيد مدافع سلامت داشته 
است و به صورت تقريبي تمام نيروهاي اورژانس تهران 
به كرونا مبتلا ش��ده اند چرا كه به صورت مستقيم با 
بيماران در تماس بودند. رييس مركز اورژانس تهران 
با اشاره به فرس��ودگي آمبولانس ها نيز اظهار كرد: 
براي تامين قطعات آمبولانس با مشكل تحريم مواجه 
هستيم و از مجلس انتظار داريم تا در بازسازي ناوگان 

اورژانس به ما كمك كنند.

    ۱۴ تا ۱۷ دقيقه مدت زمان رسيدن 
آمبولانس ها بر بالين بيماران

رييس مركز اورژانس تهران در خصوص مدت زمان 
رس��يدن آمبولانس بر بالين بيمار گف��ت: در حال 
افزايش تع��داد موتورآمبولانس ها در ش��هر تهران 
هس��تيم تا خدمات اوليه را موتورآمبولانس ها ارايه 
كنند. در حال حاضر ميانگين مدت زمان رس��يدن 

آمبولانس بر بالين بيماران، ۱۴ تا ۱۷ دقيقه است.

مزاحمت هاي اورژانس؛ براي سرگرمي با جان مردم بازي نكنيد
رويخطخبر

تدوين آيين نامه درجه بندي مدارس استثنايي
آيين نامه ضوابط درجه بندي مدارس 
اس��تثنايي تدوين ش��ده اس��ت تا از 
اين طريق مش��كل ج��ذب نيروهاي 
توان بخش��ي ح��ل ش��ود و موضوع 
كمب��ود فض��اي آموزش��ي از طريق 
سازمان نوسازي و تجهيز مدارس در 
حال پيگيري اس��ت. رييس سازمان 
آموزش  و پرورش اس��تثنايي با بيان 

مطلب فوق گفت: در سياست هاي تحولي جديد 
آم��وزش  و پرورش اس��تثنايي، مديران مدارس 
باي��د به عن��وان مهم ترين ركن تح��ول در نظام 
تعليم  و تربيت، ش��رايط را در مدارس به گونه اي 
فراهم كنن��د كه معلم��ان بتوانن��د برنامه هاي 
تحول��ي خ��ود را در كلاس درس پي��اده كنند و 
در همي��ن راس��تا در برنامه تحولي چهار س��اله 
س��ازمان آموزش  و پرورش اس��تثنايي موضوع 
توانمندسازي، انگيزه بخش��ي و تفويض اختيار 

به مديران مدارس اس��تثنايي ديده 
 شده است. حميد طريفي حسيني با 
بيان اينكه رويكرد آموزش و پرورش 
اس��تثنايي اين اس��ت كه »مديريت 
آموزشگاهي« به س��مت يك الگوي 
مش��اركتي پيش رود، گفت: در اين 
الگوي مش��اركتي همه اركان تعليم 
 و تربيت كه در س��ند تحول بنيادين 
بر روي آنها تأكيد شده است، در مديريت و امور 
اداره مدرس��ه، نقش آفرين خواهند بود. مديران 
مدارس نيازمند تعامل توأمان با ادارات آموزش 
و پرورش عادي و آموزش و پرورش اس��تثنايي 
هس��تند. آنها بايد با تفكر راهبردي، مش��اركت 
حداكث��ري و برنامه ري��زي، زمينه ش��كوفايي 
اس��تعدادهاي دانش آموزان را فراه��م كنند و با 
استفاده از ظرفيت آيين نامه اجرايي مدارس در 

»مديريت محلي« نقش آفريني كنند.

ميل زنان به تغيير جنسيت بيشتر شده است
رييس س��ازمان پزش��كي قانوني از 
انص��راف برخ��ي پزش��كان از كار در 
پزش��كي قانون��ي به دليل س��ختي 
كار و حقوق پايين خب��ر داد. عباس 
مس��جدي رب��اره اف��راد داراي ملال 
جنس��يتي و در پاس��خ به اين سوال 
كه آيا آمار زنان در اين زمينه بيش��تر 
از مردان اس��ت، گفت: در مقايسه با 

كشورهاي غربي آمار ما زياد نيست اما در مقايسه 
با سال هاي گذش��ته اين موضوع در زنان بيشتر 
شده است. تا ۴ الي ۵ س��ال پيش مردان بيشتر 
درخواست تغيير جنسيت داشتند اما اين آمار در 
سال هاي اخير به سمت زنان بيشتر شده است و 
ما هم اين زنگ خطر را براي متوليان تصميم گير 
هم در مجلس، مجام��ع فرهنگي و هم در دولت 
ب��ه ص��دا درآورده ايم.بنابر ارزياب��ي اوليه اي كه 

ما انج��ام داده ايم و ش��ايد مهم ترين 
علتي ك��ه تاكنون به آن رس��يده ايم 
اس��تفاده بي حد و حصر و خ��ارج از 
چارچوب از فضاي مجازي اس��ت. او 
تصريح كرد: البته ما بر اساس موازين 
علمي دستورالعمل سختي براي اين 
درخواس��ت در نظر گرفته ايم و مدت 
يكس��ال اين افراد تح��ت درمان قرار 
مي گيرند و تا اطمينان پيدا نكنيم كه نياز به تغيير 
جنسيت وجود دارد مجوزي صادر نمي شود البته 
اين توصيه را نيز ب��ه افرادي كه چنين قصدي را 
دارند مي كنيم كه بر اساس بررسي هاي پژوهشي 
كه انجام داده ايم بس��ياري از اف��رادي كه تغيير 
جنسيت مي دهند بعدا دچار تبعات رواني ناشي 
از آن مي شوند كه متاسفانه حتي آنها را به سمت 

اقدام به خودكشي نيز مي برد.

۱۷۳ تن ديگر جان باختند
بر اس��اس اعلام مركز روابط عمومي و 
اطلاع رس��اني وزارت بهداشت، ۱۷۳ 
بيمار كوويد۱۹ جان خود را از دس��ت 
دادن��د و مجموع جان باخت��گان اين 
بيماري به ۱۳۸ هزار و ۴۳۳ نفر رسيد. 
همچنين بر اساس معيارهاي قطعي 
تش��خيصي، ۵ ه��زار و ۸ بيمار جديد 
مبتلا به كوويد۱۹ در كشور شناسايي 

ش��د كه ۹۱۱ نفر از آنها بس��تري شدند. مجموع 
بيماران كوويد۱۹ در كش��ور به ۷ ميليون و ۱۰۷ 
هزار و ۱۶۷ نفر رسيد. تاكنون ۶ ميليون ۷۵۴ هزار 

و ۲۳۴ نفر از بيماران، بهبود يافته يا از 
بيمارستان ها ترخيص ش��ده اند. سه 
ه��زار و ۲۶۵ نفر از بيم��اران مبتلا به 
كوويد۱۹ در بخش هاي مراقبت هاي 
ويژه بيمارستان ها تحت مراقبت قرار 
دارند. تاكنون ۴۷ ميليون و ۹۶۱ هزار 
و ۸۳۷ آزمايش تشخيص كوويد۱۹ در 
كشور انجام شده است. در حال حاضر 
۱۴۸ شهرستان در وضعيت قرمز، ۱۹۶ شهرستان 
در وضعيت نارنجي، ۱۰۱ شهرس��تان در وضعيت 

زرد و ۳ شهرستان در وضعيت آبي قرار دارند.

تعادل|
 نزديك عيد كه مي ش��ود ب��ازار خريد و 
فروش گونه ه��اي كمياب جانوري مثل 
س��مندر، لاك پش��ت دريايي، جوجه تيغي و... گرم 
مي شود و همين مساله باعث حساسيت دوستداران 
محيط زيست و مس��وولان شده و س��يل انتقادها و 
هش��دارها هم جاري مي ش��ود. اما چ��را برخي افراد 
به نگهداري چنين حيواناتي علاقه دارند؟ هميش��ه 
حيواناتي مانند گربه و سگ بهترين گونه ها براي زندگي 
مسالمت آميز با انسان بوده اند، اما حالا چه اتفاقي افتاده 
كه عقاب و شاهين، پلنگ و سمندر و... هم شده اند جزو 
حيواناتي كه انس��ان ها به نگهداري آنها علاقه نشان 
مي دهند. البته تا وقتي كه مس��وولان به دنبال مجرم 
انگاري كساني باش��ند كه سگ دارند كشتن سگ ها 
جزو برنامه هاي شهرداري ها باشد، بايد هم بازار چنين 
حيواناتي داغ ش��ود. قطعا ديگر كسي مجبور نيست 
پلنگ يا س��مندر خود را براي گردش به س��طح شهر 
ببرد، اما سگ ها نياز به گردش دارند و به دردسرهاي 
بعدي اش نمي ارزد. اما مشكل فقط اين نيست. از نگاه 
جامعه شناسي افراد وقتي در دنياي مادي خود غرق 
مي ش��وند، به نش��انه هايي براي بروز داشته هايشان 
دارند. هماني كه ما در فرهن��گ عامه به آن لاكچري 

بازي مي گوييم. 

    اين كار عشق به حيوانات نيست
فرشته فدايي، فعال محيط زيس��ت، در پاسخ به اين 
پرسش كه چه عواملي باعث مي شود تا افراد اشتياقي 
به نگهداري گونه هاي نادر داشته باشند به »تعادل« 
مي گويد: اين مس��اله بر خلاف تصورها بيش��تر بعد 
اجتماعي دارد تا رواني. هستند افرادي كه با نگهداري 
از سگ يا گربه افسردگي شان درمان مي شود، كودكان 
مبتلا به اتيسم با سگ ها ارتباط خوبي برقرارمي كنند 
و باعث مي ش��ود آرام و قرار داشته باش��ند، اما وقتي 
صحبت از حيوانات و گونه هاي نادر مي شود، موضوع 
بيش��تر رنگ و بوي تفاخر به خود مي گيرد. اين روزها 
افراد بيش��تر از هر زمان ديگري به دنبال اين هستند 
كه داش��ته هاي خود را به رخ بكشند. اين كار حتي با 

نگهداري از حيوانات نادر هم مي تواند رخ بدهد. مثلا 
اينكه آنها به جاي ماهي قرمز سفره هفت سين سمندر 
را انتخاب مي كنند، نوعي به رخ كشيدن داشته هاست. 
در واقع اين افراد به ديگران نشان مي دهند كه توانايي 
خريد هر آنچه را كه بخواهند داش��ته باشند دارند. در 
حالي كه خيلي ها ممكن اس��ت ت��وان خريدن حتي 
همان ماهي قرمز را هم نداش��ته باش��ند. هر چند كه 
سال هاست فعالان محيط زيست خريدن ماهي قرمز 
را هم اشتباه مي دانند.  او مي افزايد: بسياري از كساني كه 
اقدام به خريد اين حيوانات مي كنند، نمي دانند كه چه 
ضربه مهلكي بر ميحط زيست جانوري وارد مي كنند. 
بس��ياري از آنها اين آگاهي را ندارند كه نگهداري اين 
حيوانات در ميحط بس��ته خانه و دس��ت آموز كردن 
آنها باعث انقراض نس��ل اين گونه ها مي ش��ود. وقتي 
ش��ما براي خريد يك گونه نادر ميليون ها تومان پول 
پرداخت مي كني، بايد به اين مساله فكر كني كه چرا 
بايد كسي دست به فروش اين حيوانات بزند، متاسفانه 
هيچ وقت در مورد اين مس��ائل فرهنگ سازي صورت 
نگرفته است. البته مردم هم خيلي به عواقب كاري كه 
انجام مي دهند توجه نمي كنند، مثل ريختن زباله در 
طبيعت، اين همه فعالان محيط زيست در اين باره تذكر 
مي دهند، خواهش و تمنا مي كنند ولي باز هم افراد به 
كار خودشان ادامه مي دهند. در واقع تا وقتي ياد نگيريم 
به سرزميني كه در آن زندگي مي كنيم، به حيواناتي كه 
در اين سرزمين با ما شريك هستند، احترام بگذاريم 

اينچنين رفتارهايي باز هم بروز خواهد كرد. 

    مقابله با خريد و فروش غيرقانوني گونه ها
فرمانده يگان حفاظت محيط زيس��ت كش��ور اما در 
نشست خبري روز گذش��ته گفت: امسال رويكرد ما 
براي مقابله با خريد و فروش غيرقانوني گونه ها جدي تر 
بوده است. جمشيد محبت خاني افزود: ما امسال زودتر 
از سال هاي گذشته اقداماتي را براي مبارزه با اقدامات 
مجرمانه در بازارهاي فروش گونه هاي غيرمجاز مانند 
لاك پشت دريايي، مار دريايي و سمندر لرستاني انجام 
داديم. برخورد محيط بانان ما نيز در مقابله با متخلفان 

جدي تر بوده است.

     رديف بودجه مستقل براي 
يگان حفاظت محيط زيست براي اولين بار

او اظهار داشت: حفظ محيط زيست يك فعاليت ديني 
و انقلابي است. طبق قولي كه داده بوديم، امسال براي 
اولين بار يگان حفاظت داراي رديف مالي و بودجه اي 
مستقل ش��د همچنين جيره غذايي محيط بانان به 
ارزش ۱۴ ميلي��ارد و ۲۰۰ محيط بانان در اس��تان ها 
تقسيم شد و افزايش بيمه و سقف تعهدات بيمه محيط 

بانان نيز در دستور كار قرار گرفت.

    تشكيل كميته جلوگيري از 
قاچاق حيات وحش

فرمانده يگان حفاظت محيط زيست كشور افزود: ما به 
هيچ وجه نمي خواهيم محيط بانان ما به واسطه سلاح 
تعريف شوند. محيط بانان كه حافظان محيط زيست و 
جان گونه هاي جانوري و گياهي هستند و نمي توانند 
جان ي��ك انس��ان را بگيرند اما در ص��ورت درگيري 
آخرين راهكار استفاده از سلاح است همچنين ما در 
جريان ديداري كه با رييس اينترپل كش��ور داشتيم؛ 
به نتايج خوبي رسيديم. خروجي اين جلسه تشكيل 
كميته جلوگيري از قاچاق حيات وحش اس��ت تا به 
اين وسيله بتوانيم افرادي كه بيرون از كشور در زمينه 
قاچاق گونه ها فعاليت مي كنند را به كشور برگردانيم 
و با آنان برخورد كنيم. يگان حفاظت و شخص بنده در 
چهار سال اخير در دو مرحله ميان يگان هاي حفاظت 
كشور در دس��تگاه هاي مختلف رتبه برتر را به دست 
اورده ايم كه اين دستاورد به سبب اقدامات قابل تقدير 

محيط بانان ماست. 

    ثبت ۴0۴ مورد تخلف زيست محيطي 
از ابتداي اسفند

وي افزود: امس��ال ي��گان حفاظت محيط زيس��ت 
پيشدستانه از اول اسفندماه براي ايام عيد دستورالعمل 
صادر كرده است و براي برخورد و پيشگيري تخلفات 
تلاش مي كند. در اين مدت ما پنج پرونده و ۴۰۴ مورد 
تخلف ثبت كرديم و ۱۱ مار آبي و ۱۱ لاكپشت كشف و 
هشت نفر دستگير شده اند. از مردم نيز مي خواهيم تا 

اگر با متخلفان روبرو شدند يا از محل فعاليت آنان 
آگاهي يافتند، به ما از طريق س��امانه ۱۵۴۰ يا به 

صورت حضوري اطلاع بدهند.

    تبعات رهاسازي ماهي قرمز در رودخانه ها
فرمانده يگان حفاظت محيط زيست كشور با اشاره 
به حضور مردم در طبيعت در ايام نوروز گفت: در ايام 
عيد نوروز به خصوص روز طبيع��ت حضور مردم در 
محيط زيست بيشتر مي شود. برخي از مردم سبزه ها 
و ماهي قرمز را هرجايي رها مي كنند. ماهي قرمز اگر 
در زيستگاه خودش نباش��د باعث ايجاد مشكل در 
رودخانه ها و تالاب ها و درياچه ها مي شود و آلودگي 
ايجاد مي كند. س��بزه ها نيز مي توانند تبديل به كود 
ش��وند اما در صورت دفع نادرس��ت س��بب آلودگي 
مي ش��وند بنابراين افراد اگر مي توانند س��بزه هاي 
كوچك تري تهيه و در دفع آنها نيز دقت كنند. براي 
مديريت زباله در محيط زيست نيز بهتر است از كيسه 

زباله استفاده شود. 
محبت خان��ي ضمن توضيح درب��اره وضعيت تالاب 
ميانكاله اظهار كرد: من در ميانكاله حضور ميداني و با 
مسوولان بندر تركمن و فرمانده درياباني منطقه تعامل 
داشتم. حمله شكارچيان غيرمجاز به تالاب ميانكاله و 
درگيري با محيطبانان در سه مرحله اتفاق افتاده بود و 

در جريان مقابله با آنان ۱۷ قبضه سلاح كشف و ضبط 
ش��د و ليدرهاي اين حركت شناس��ايي و به مقامات 
قضايي ارجاع داده شدند. يكي از راهكارهاي جلوگيري 
از تكرار اتفاقات اينچنيني، استفاده از ظرفيت استاني 
مازندران و گلستان به خصوص شوراي تامين اين دو 

استان است كه بايد نقش فعال خود را ايفا كند.

    دوصدايي و ناهماهنگي بين مسوولان
تنها به سود تاجران محيط زيست است

محبت خاني افزود: مساله شكار در فريدونكنار نيز از اين 
منطقه فراتر رفته است و در نقاط ديگر نيز ديده مي شود. 
يكي از مشكلات ما در اين مساله، اختلاف نظري است كه 
ميان مسوولان استان مازندران وجود دارد. نبايد حرف ها 
متناقض باش��د و دوصدايي باعث شده تا تنها تاجران 
گونه ها از اين آب گل آلود ماهي بگيرند. ما با همكاري 
دولت جديد سعي مي كنيم تا با دام هاي هوايي مبارزه 
كنيم و تا الان نيز اصلي ترين متخلفان نيز شناس��ايي 
ش��ده اند. ما كاري ب��ا افرادي كه ب��راي ارتزاق فعاليت 
مي كنند، نداريم و هدف ما افرادي اس��ت كه در ميزان 
چندهزارتايي و با اس��تفاده از دام هاي هوايي پرندگان 
حلال و حرام گوشت را با هم شكار مي كنند. در كل ما از 
خروجي كار در فريدونكنار راضي نيستيم و اميدواريم 
با دولت جديد موفقيت بيشتري داشته باشيم. محبت 

خاني با اشاره به كارنامه يگان حفاظت در قالب آمار گفت: 
تا پايان بهم��ن ماه ۶۲ هزار و ۶۵۴ مورد صيد غيرمجاز 
آبزيان، ۱۰ هزار و ۱۵۹ شكار غيرمجاز پرندگان، ۱۷۰۳ 
مورد شكار پس��تانداران، ۳۵۹۱ تاكسيدرمي، ۵۹۲۲ 
قبضه س��لاح غيرمجاز، ۵۸ قبضه سلاح جنگي و ۱۴ 
هزار و ۱۸۴ مورد آلودگي زيست محيطي گزارش شده 
اس��ت همچنين ۱۴ هزار و ۶۹۹ نفر دستگير شدند و 
تعداد كل متخلفين به ۱۵ هزار و ۵۳۲ نفر مي رسد. كل 
پرونده هاي تشكيل شده ۱۷ هزار و ۲۶۵ مورد بوده 
است. همچنين ما در حوزه سايبري نيز با هماهنگي 
پليس فتا مركزي طراحي كرديم و ۸۰ مورد تخلف 

سايبري خروجي مستقيم اين همكاري بوده است.

    حرف آخر
اين روزها ياد بگيريم بيش��تر به ميحط زيست احترام 
بگذاريم، اينكه در روز درخت��كاري يك نهال بكاريد، 
نمي شود احترام به محيط زيست، اينكه در تمام روزهاي 
سال مراقب زميني كه در آن زندگي مي كنيد باشيد و 
به آن احترام بگذاريد، يعني دوس��تدار محيط زيست 
هس��تيد. از ريختن زباله تا نخريدن گونه هاي كمياب 
جانوري همه و هم��ه مي تواند ما را ب��ه عنوان فردي 
دوستدار طبيعت و محيط زيست معرفي كند. براي به 
رخ كشيدن دارايي تان حيوانات بيگناه را قرباني نكنيد.

گزارش

برخورد جدي با فروشندگان و خريداران گونه هاي غيرمجاز

لاكچري بازي باخريد و فروش گونه هاي كمياب جانوري
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